
 دشمن صهیونی به دنبال انتقام از ملت 
ایران با جنگ اقتصادی و عملیات روانی 

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به وحدت بی نظیر ملت ایران در ۴۰ روز 

گذشته که سخت ترین سیلی را به ...

 بازار طلا )XAU/USD( در سال 2۰25 با 
چالش های قابل توجهی مواجه شده است 

که عمدتاً ناشی از عوامل اقتصاد کلان...

 مسیر حرکت بازار طلا، منوط به داده ها 
و رویدادها

صفحه2  صفحه2

 مشکل اصلی واگذاری شرکت ها 
 قیمت گذاری کمتر از ارزش

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یکی از 
مهم ترین مشکلات در زمینه واگذاری شرکت 

ها، قیمت گذاری کمتر از ارزش واقعی...
صفحه3

تزریق نقدینگی، راهکار لحظه ای و نه دائمی در بازار سرمایه است

تزریق نقدینگی، راهکار لحظه ای و نه دائمی در بازار سرمایه است
   کریم حسن پور  -     در دنیا نهاد ناظر وظیفه تزریق نقدینگی ندارد  و  دولت با اجرای قوانین معطل مانده می تواند سرمایه گذاری در بورس را جذاب کند.

در حــالی که انتقادات نســبت به شیوه حمایت از بازار ســرمایه، 
به ویژه تمرکز روی شاخص ســازی و حمایت از برخی سهام با گزارش 
عملکرد نامطلوب، در حال افزایش است، مسیر درست حمایت، تقویت 
زیرســاخت های قانونی و مالی است، نه تزریق مکرر نقدینگی یا اجبار 

صندوق های درآمد ثابت به خرید سهام.

  تزریق نقدینگی، راهکار لحظه ای و نه دائمی
 چرا از برخی نمادهای شاخص ســاز که گزارش های جدید منتشر 
شده از عملکرد آن ضعیف و با کاهش چشمگیر سودآوری همراه بوده، 
به صورت ویژه حمایت می شود، به طور کلی اعتقادم این است که حمایت 
نهادهای حاکمیتی از بازار ســرمایه باید از طریق اصلاح زیرساخت ها، 
قوانین و مقررات انجام شود. تزریق نقدینگی صرفاً باید در مواقع بحرانی، 

آن هم برای جلوگیری از پنیک )هراس( بازار انجام شود.
 در ایران، متأسفانه هم نهاد ناظر بازار و هم سرمایه گذاران به حمایت 
از طریق تزریق نقدینگی عــادت کرده اند. این انتظار همواره از دولت 
وجود دارد، چه در دوران جنگ و چه اکنون که در شرایط به اصطلاح 
پساجنگی هستیم. حتی در شرایط عادی بازار نیز وقتی روند کاهشی 

آغاز می شود، بازار توقع تزریق نقدینگی از سوی دولت دارد.

  ورود دســتوری صندوق های درآمد ثابت به بازار سهام، 
اشتباهی ماندگار

 اساساً ذات حمایت ها باید جلوگیری از پنیک باشد از برخی اقدامات 
دستوری بادی خودداری کرد و  از جمله این اقدامات می توان به الزام 
صندوق های درآمد ثابت به خرید ســهام اشاره کرد. این سیاست در 
دوره ای اجرا شــد و از اساس اشتباه بود. متأسفانه این اشتباه هنوز در 
پرتفوی صندوق ها باقی مانده و موجب اعوجاجاتی در ســودآوری این 

صندوق ها شده است.

  شاخص سازی به جای حل مسأله، بحران را پنهان می کند
 نهاد ناظر بازار سرمایه تلاش می کند با نگه داشتن شاخص، مانع از 
گسترش هیجانات شود، چون شاخص یکی از متغیرهای پیشران رفتار 
بازار است. در حقیقت مجموعه حکمرانی بازار سرمایه تلاش می کند با 
حمایت از نمادهای شاخص ساز، مانع از افت شاخص کل شود؛ چرا که 
ریزش شاخص می تواند به عنوان یک متغیر پیشران، موجی از هیجانات 
منفی و بی اعتمادی را در سایر بخش های بازار به دنبال داشته باشد. اما 
اساساً باید این سوال را مطرح کرد که آیا این نوع حمایت، در زمان های 

ریزش بازار، صحیح است؟ یا باید راهکارهای دیگری در نظر گرفت؟

ضرورت اورهال و 
فشارافزایی پارس جنوبی 

خواسته مهم سرمربی 
پرسپولیس

یک ایده اولیه جذاب به 
هدر رفته!
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اعتراض شدید
 وزیــر صمت 
به قطع بــرق 

صنایع خودتامین

پیمان هوشمندیان
کارشناس

بحران نقدینگی بازار مسکن را به 
سمت معاملات غیررسمی کشاند

8000 تومان
صفحه02 

 در ایران، متأسفانه 
هم نهاد ناظر بازار و 
هم سرمایه گذاران 
به حمایت از طریق 

تزریق نقدینگی 
عادت کرده اند. این 

انتظار همواره از 
دولت وجود دارد، 

چه در دوران جنگ 
و چه اکنون که در 
شرایط به اصطلاح 

پساجنگی هستیم.

  پیشنهادهایی برای حمایت پایدار از بازار سرمایه
دولت اگر می خواهد نشان دهد که به بازار سرمایه اهمیت می دهد، باید قوانین معطل مانده به نفع 
بازار سرمایه را اجرا کند.مثلًا در حال حاضر، مشکلات جدی در حوزه یوتیلیتی شامل تأمین آب، برق 
 )GDP( و گاز در بخش صنعت وجود دارد که در صورت تداوم، آثار آن می تواند به تولید ناخالص داخلی
کشــور نیز ســرایت کند و بر عملکرد صنایع بورسی و غیربورسی تأثیر منفی بگذارد. در قانون برنامه 
توسعه دولت موظف شده است که این زیان ها را جبران کند. اگر دولت حتی به صورت نسبی این قانون 
را اجرایی کند، ریسک صنایع و شرکت های بورسی نسبت به دیگر صنایع و شرکت هایی که در بورس 

حضور ندارند، کاهش می یابد.

  جذاب شدن بورس برای سرمایه گذاران و شرکت ها
اجرای این قوانین دو نتیجه دارد: اول، سرمایه گذاری در بورس نسبت به دیگر گزینه ها مزیت پیدا 
می کند. دوم، شرکت های بیشتری ترغیب می شوند وارد بازار سرمایه شوند، چرا که می دانند در این بازار 

از حمایت های زیرساختی برخوردار خواهند بود.

  نیاز به هماهنگی بین نظام پولی و بازار سرمایه
 دولت برای شــرایط تنش در بازار باید با هماهنگی میان نظام پولی و بازار ســرمایه، نظام اعتباری 
مناسبی برای نهادهای مالی و سرمایه گذاری فعال در بازار طراحی کند و بجای تزریق مستقیم از روش 

غیرمستقیم بهره ببرد. البته در دنیا نیز در مواقع بحران های شدید، تزریق نقدینگی انجام می شود،.
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در حالی که قدرت خرید متقاضیان مسکن به شدت کاهش 
یافته، فروشندگان ناچارند به جای پول نقد، دارایی هایی مانند 

خودرو، دلار یا طلا بپذیرند.
 در ســایه رکود سنگین بازار مسکن، فروشندگان ناچارند 
ملک خود را نه به خریدار، بلکه به دارندگان طلا، دلار و خودرو 
بفروشــند. تهاتر جای معامله نقدی را گرفته و همزمان، بازار 
اجاره های روزانه و ساعتی به دلیل نگرانی های امنیتی، زیر تیغ 
ممنوعیت رفته است. این دو پدیده، تصویر تازه ای از سردرگمی 
بازار مسکن ایران ارائه می دهند؛ بازاری که حالا نه با وام، که با 

معامله غیررسمی سر پا مانده است.
در روزگاری که گرفتن وام سخت شده، قیمت مسکن سر به 
فلک کشیده و جیب مردم از خرید خانه خالی تر از همیشه است، 
تهاتر یا همان معاوضه ملک با دارایی های دیگر دارد به نسخه 
اضطراری بازار تبدیل می شود. فروشنده ها دیگر فقط دنبال پول 
نقد نیستند؛ اگر شــما خودرو دارید، طلا، دلار، زمین یا حتی 
ویلایی در شمال، احتمال دارد بتوانید صاحب یک آپارتمان در 

تهران شوید بدون یک ریال پول نقد.
این تغییر رفتار نشانه ای از کاهش شدید قدرت خرید و کمبود 
نقدینگی در سمت تقاضا است. بسیاری از این تهاترها حتی در 
قراردادهای رســمی ثبت نمی شوند و به صورت توافقی و بدون 
ضمانت حقوقی انجام می گیرند؛ موضوعی که می تواند در آینده 

به چالش های قضایی ختم شود.
آن چه این پدیــده را نگران کننده تر می کند، دامنه متنوع 
دارایی هایی اســت که وارد چرخه تهاتر شده اند. از خودروهای 
خارجی گرفته تا شــمش طلا و اسکناس دلار؛ هر چیزی که 
نقدشوندگی بالا داشته باشد، حالا به نوعی »واسطه معامله ملکی« 
تبدیل شــده است. در این میان، خودرو به دلیل بازار پرتقاضا و 
نقدشوندگی بهتر، بیشترین سهم را در این معاملات تهاتری دارد

اما این وضعیت صرفاً یک انتخاب نیست؛ بیشتر شبیه واکنش 
به بن بست مالی در بازار مسکن است. فروشندگان که ماه هاست 
موفق به فروش ملک نشده اند، برای باز کردن گره رکود، دست 
به هر راهی می زنند. در طرف مقابل، خریدارانی قرار دارند که 
توان تأمین حتی پیش پرداخت را ندارند و برایشان تبدیل دارایی 

غیرنقد به ملک، تنها راه باقی مانده است.
 گســترش معاملات تهاتری غیررسمی، شفافیت بازار را از 
بین می برد، احتمال فســاد و کلاهبرداری را افزایش می دهد و 
باعث می شــود اطلاعات ثبت شده در سامانه های رسمی مانند 
کد رهگیری یا دفاتر ثبت اسناد، دیگر بازتاب دهنده واقعیت های 

بازار نباشند.
شفافیت در محاق؛ تهاترهای غیررسمی و تاریکی بازار مسکن

هرچنــد تهاتر برای خریدار و فروشــنده راهی برای فرار از 
بن بست مالی به نظر می رسد، اما گسترش این نوع معاملات آن 
هم به صورت غیررسمی، شفافیت بازار مسکن را به شدت تهدید 
می کند. در غیاب قراردادهای ثبت شده و کد رهگیری، آمار رسمی 
معاملات از واقعیت فاصله می گیرد، و بخش قابل توجهی از فعالیت 

بازار، خارج از دید نهادهای ناظر انجام می شود.
خطر بزرگ تر اما در ســطح حقوقی و قضایی نهفته است. 
بسیاری از این تهاترها، توافق هایی صرفاً شفاهی یا دست نویس 
هستند که بدون پشتوانه قانونی انجام می شوند. در صورت بروز 
اختلاف، طرفین یا راهی برای اثبات حق خود ندارند، یا ناچارند 
وارد فرایندهای طولانی و پرهزینه قضایی شوند. این خلأ قانونی، 
فضا را برای سودجویان و کلاهبرداران نیز فراهم می کند؛ کسانی 
که با وعده معاوضه ملک، طلا یا خودرو، سرمایه دیگران را بدون 
سند رسمی در اختیار می گیرند.از سوی دیگر، این روند می تواند 
به فرار مالیاتی گسترده در بازار مسکن منجر شود. چون معاملات 
غیررسمی از زیر بار هزینه های مالیاتی، عوارض و هزینه انتقال در 
دفاتر اسناد رسمی فرار می کنند، چرخه ای از اقتصاد پنهان شکل 

می گیرد که آسیب آن در نهایت به دولت و مردم بازمی گردد.
در نهایت، وقتی تعــداد زیادی از معاملات به جای ثبت در 
ســامانه های رسمی، در سطح توافقات شخصی یا حتی فضای 
مجازی انجام می شود، نقشه واقعی بازار مسکن از دست نهادهای 
سیاست گذار خارج می شود. در چنین شرایطی، دولت و بانک 
مرکزی نمی توانند تصمیم های دقیق درباره وام، مالیات یا تنظیم 

بازار بگیرند، چون داده ها دیگر بازتاب دهنده واقعیت نیستند.
تــداوم رونــد تهاتــر در بازار مســکن، آن هــم در غیاب 
سیاســت گذاری مناسب، می تواند چشــم انداز بازار را از مسیر 
قانون مند به مسیری پرریســک و بی ثبــات منحرف کند. در 
کوتاه مدت، این نوع معاملات ممکن است برخی رکودها را دور 
بزنند، اما در بلندمدت، نتیجه ای جز تضعیف ساختار رسمی بازار 

و افزایش نااطمینانی برای خریدار و فروشنده نخواهد داشت.

  خسارت ۱۴ هزار میلیارد تومانی مصرف دخانیات بر نظام سلامت
بر اساس آخرین آمار، سالانه بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان خسارت ناشی از مصرف دخانیات بر کشور تحمیل می شود که از این میزان، حدود ۱۴ هزار میلیارد تومان فقط به بخش سلامت مربوط است.

 مصرف دخانیات یکی از مهم ترین چالش های سلامت عمومی در ایران و جهان به شمار می رود؛ معضلی که نه تنها با پیامدهای گسترده جسمی و روانی همراه است، بلکه بار اقتصادی و اجتماعی سنگینی نیز بر دوش دولت ها و جوامع می گذارد و علی رغم هشدارهای جهانی و شواهد علمی 
روشن درباره آثار مرگ بار سیگار و سایر محصولات دخانی، هنوز هم تولید، توزیع و مصرف این کالاها در بسیاری از کشورها، از جمله ایران، با خلاهای نظارتی، ضعف در بازدارندگی قوانین و دسترسی آسان در سطح جامعه مواجه است.

این در حالی است که دخانیات تنها کالای قانونی در جهان است که مستقیماً منجر به مرگ نیمی از مصرف کنندگانش می شود و با وجود تلاش هایی برای مقابله با گسترش مصرف آن، از جمله تصویب قوانین محدودکننده و افزایش تدریجی مالیات، همچنان فاصله قابل توجهی با استانداردهای 
مؤثر جهانی باقی مانده استحال »بهزاد ولی زاده، رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت« در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری مهر به مصرف دخانیات در میان نوجوانان، جوانان و زنان ایرانی در سال های اخیر با رشدی چشمگیر همراه بوده اشاره کرد.

دخانیات تنها محصول قانونی است که مصرف آن جان بیش از نیمی از مصرف کنندگان را می گیرد. در ایران، سالانه بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان خسارت ناشی از مصرف دخانیات بر کشور تحمیل می شود که از این میزان، حدود ۱۴ هزار میلیارد تومان فقط به بخش سلامت مربوط است 
و این هزینه در حالی پرداخت می شود که تنها ۱۵ هزار میلیارد تومان از محل مالیات محصولات دخانی تأمین می شود؛ مبلغی که حتی هزینه درمان بیماری های ناشی از مصرف را نیز پوشش نمی دهد.

حقوق عامه در مواجهه با این بحران نادیده گرفته می شود و اکثریت جامعه که مصرف کننده دخانیات نیستند، عملًا بار سنگین درمان و پیامدهای آن را به دوش می کشند و ضعف نظارت، عرضه بی ضابطه، و عدم اجرای مؤثر قانون، شرایطی را رقم زده که سیگار و سایر محصولات دخانی 
حتی در دسترس گروه های سنی زیر ۱۵ سال نیز قرار دارد.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت
 برترین اخبار ایران و جهان

www.ofoghemroz.ir
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 دشمن صهیونی به دنبال انتقام از ملت ایران با جنگ 
اقتصادی و عملیات روانی است

   مریم لطفی    -   رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به وحدت بی نظیر ملت ایران در ۴۰ روز گذشته که سخت ترین سیلی را به صورت دشمن صهیونی 
زدند، تاکید کرد: اکنون دشمن می خواهد از طریق جنگ اقتصادی و عملیات روانی، بیش از پیش، از مردم مقتدر و مظلوم ایران انتقام بگیرد.

اکنون دشمن 
می خواهد از طریق 

جنگ اقتصادی 
و عملیات روانی، 
بیش از پیش، از 

مردم مقتدر و 
مظلوم ایران انتقام 

بگیرد.

  محمدباقرقالیباف در جلســه روز یکشــنبه ۵ مرداد ماه صحن علنی مجلس شــورای 
اسلامی در نطــق پیش از دســتور خود فــرا رسیدن چهلمین روز از شــهادت هموطنان، 
ســرداران رشید کشــور و دانشــمندان را در تجاوز رژیم صهیونیستی در جریان جنگ ۱۲ 
روزه تحمیلی تسلیت گفت و افزود: باند تبهکار صهیونی با این اقدام جنایتکار بار دیگر ثابت 
 کرد که ترور، صفت جدایی نشــدنی اوســت و در این میان فرقی بین نظامی و غیرنظامی

 پیر و کودک و زن و مرد نمی گذارد.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: این فرزند نامشروع و غده ی سرطانی دنیای غرب، که 
هم اکنون در حال رقم زدن یکی از بزرگ ترین فجایع تاریخ در غزه است، باید هرچه زودتر، 

پیش از آنکه کل منطقه و جهان را به آشوب بیشتری بکشد، متوقف شود.
وی با بیان اینکه ملت بزرگ ایران در این ۴۰ روز با وحدتی بی نظیر سخترین سیلی را به 
صورت دشمن صهیونی زدند، تاکید کرد: اکنون دشمن می خواهد از طریق جنگ اقتصادی و 

عملیات روانی، بیش از پیش، از مردم مقتدر و مظلوم ایران انتقام بگیرد.
قالیباف گفت: اینکه نوبت میدان داری فرماندهان و مسوولان اقتصادی کشور در دستگاه های 

دولتی است.

  دولت برنامه ای معقول و به دور از شوک درمانی در دستور کار دارد
رئیــس مجلس شــورای اسلامی حفظ انســجام مردم و اســتمرار ایــن دفاع مقدس 
مــلی را مســتلزم یک برنامه  اقتصادی ملی دانســت کــه در قوانیــن آن در برنامه  هفتم 
پیشــرفت تصویب شده است و یادآور شــد: رهبر حکیم انقلاب طی پیامی با تعیین هفت 
 تکلیــف راهبردی، مسیر پیــش رو را برای آحاد جامعه مشــخص کردند؛ از جمله تکلیف

 دســتگاه های اجرایی را معین فرمودند که همان »جدیت و پیگیری و به نتیجه رســاندن 
کارهای کشور« است.

وی افزود: رفع ناترازی انرژی، چه در حوزه  برق و گاز و چه در حوزه  آب، از وظایف اصلی 
و فوری دولت محترم اســت که باید در روزها و هفته های پیش رو با جدیت پیگیری کند و 
به سرانجام برساند. در این میان، دو اولویت اصلی وجود دارد که نخست آنکه مردم مطمئن 
شــوند دولت برنامه ای معقول و منســجم و به دور از شوک درمانی در دستور کار دارد و دوم 

 کاهش مصرف معادل ۱.5 برابر نیروگاه 
اتمی محقق شد

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی توانیر از کاهش 
چشــم گیر مصرف برق در پی تعطیلی رسمی روز 
چهارشنبه هفته گذشته خبر داد و گفت: این کاهش 
معادل یک و نیم برابر تولید نیروگاه اتمی بوده است

 به نقل از وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشهدی با 
اشاره به تأثیر مثبت تعطیلی رسمی روز چهارشنبه 
هفته گذشــته بر روی کاهش مصرف برق در نیمی 
از استان های کشــور، اعلام کرد: در این روز، به طور 
متوســط حدود ۱۵۰۰ مگاوات کاهش مصرف برق 
ثبت شد که این میزان معادل یک و نیم برابر تولید 
نیروگاه اتمی است.وی افزود: کاهش مصرف تنها به 
روز چهارشنبه محدود نشد، بلکه از روز سه شنبه پیش 
از آن با آغاز سفرهای مردمی و همچنین در روزهای 

پنج شنبه و جمعه نیز ادامه داشت.
رجبی مشــهدی مجموع صرفه جویی در تولید 
نیروگاه هــای برق آبی طی این چند روز را حدود ۴۰ 
هزار مگاوات ساعت اعلام کرد و تأکید کرد: این میزان 
صرفه جویی، نقش مهمی در مدیریت بار شبکه به ویژه 
در انتهای فصل گرم، یعنی اواخر مرداد و شــهریور، 

ایفا خواهد کرد.
مدیرعامل توانیر با اشــاره بــه تجربیات جهانی 
خاطرنشان کرد: در بسیاری از کشورها از تعطیلات 
رسمی به عنوان اهرمی برای کاهش مصرف برق در 

دوره های اوج گرما و سرما استفاده می شود.
وی در همین رابطه خاطرنشان کرد: تک روزهای 
تعطیل، اگر درســت برنامه ریزی شــوند، می توانند 
کمک قابل توجهی به صنعت برق و پایداری شبکه 

داشته باشند.

  فرسودگی ناوگان اتوبوس؛ عاملی برای 
مرگ هزاران نفر در جاده ها

 تأمین ناوگان حمل ونقل عمومی در هر کشوری، 
به ویژه در حوزه حمل ونقل جاده ای، از ارکان مهم 
زیرساختی محسوب می شود که نه تنها در توسعه 
اقتصادی و توازن اجتماعی نقش حیاتی دارد، بلکه 
در مواقع خاص و مناسبت های جمعی، مستقیماً 
بر رضایت عمــومی و کارآمدی خدمات عمومی 

تأثیر می گذارد.
کاهش ظرفیت ناوگان عمومی کشــور، دلایل 
متعددی دارد کــه بخشی از آن به عدم واردات و 
نوسازی به موقع ناوگان، نبود مشوق های کافی برای 
سرمایه گذاری بخش خصوصی، مشکلات تأمین 
قطعات و البته عدم حمایت مؤثر سیاست گذاران 

از صنعت حمل ونقل بازمی گردد.
واردات اتوبوس نه تنها راهکاری برای تأمین نیاز 
حمل ونقل عمــومی در ایام پیک تقاضا، از جمله 
اربعین، محســوب می شود، بلکه نقشی حیاتی در 
ارتقای ایمنی ناوگان کشــور دارد. طی سال های 
اخیر و به ویژه در سال گذشته، وقوع چندین حادثه 
واژگونی اتوبوس در جاده های کشــور، به کشته و 
زخمی شدن شــماری از هم وطنان منجر شده و 
زنگ خطر جدی درباره وضعیت فرسوده ناوگان را 

به صدا درآورده است.
از سوی دیگر، یکی از مهم ترین دلایل ضرورت 
واردات و نوســازی ناوگان، حفظ ایمنی و سلامت 
جان مسافران است؛ موضوعی که با افزایش عمر 
ناوگان و نبود استانداردهای فنی کافی در بسیاری 

از اتوبوس های فعال، به مخاطره افتاده است.
مجتبی یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره 
به حوادث واژگونی اتوبوس در جاده ها اظهار کرد: 
یکی از پیامدهای عدم واردات اتوبوس، وقوع چنین 
حوادث ناگواری است، این موضوع تنها یک مورد از 
حوادث جاده ای است که سالانه منجر به جان باختن 
۱۲ تا ۱۵ هزار نفر در کشــور می شود، درحالی که 
سه برابر این آمار نیز دچار قطع عضو یا آسیب های 

جدی می شوند.
وی افزود: حل ریشه ای این معضل ضروری است. 
در حال حاضر، ناوگان حمل ونقل عمومی کشور با 
بحران فرســودگی مواجه است. همچنین در یک 
دهه گذشــته، تعداد اتوبوس های فعال در بخش 
برون شهری از ۱۵ هزار دستگاه به کمتر از ۷۱۰۰ 
دســتگاه کاهش یافته که تمامی این ناوگان های 

عمری بالای ۱۰ الی ۱۵ سال دارند.
یوســفی علت این وضعیت را افزایش بی رویه 
قیمت اتوبوس های بی کیفیت عنوان کرد و گفت: 
قیمت اتوبوس اکنون به حدود ۲۰ تا ۲۵ میلیارد 
تومان رسیده اســت که موجب خروج بسیاری از 
فعالان این حوزه از چرخه خدمات رســانی شده 
اســت. با توجه به شرایط حساس کشور، آماده ایم 
اصلاح قانون مدیریت حمل ونقل و سوخت را هرچه 
سریع تر در دستور کار قرار دهیم.عضو کمیسیون 
عمران مجلس تأکید کرد: نوسازی و تجهیز ناوگان 
حمل ونقل بار و مسافر، نباید هزینه تلقی شود، بلکه 
سرمایه گذاری در کاهش تلفات جاده ای، افزایش 
ایمنی سفر و کاهش مصرف سوخت است. باید فعل 
خواستن را در این مسیر صرف کرد.یوسفی تاکید 
کرد: اگر قانون واردات اتوبوس با جدیت پیگیری 
نشود و از سوی دیگر تعداد ناوگان اتوبوسی فعال 
کشــور روز به روز کاهش باید؛ بی شک در آینده 
نزدیک حوادث ناگوار جاده ای افزایش می یابد، زیرا 
ناوگان جاده ای فعلی نیز فرسوده است. اگر امروز 
مجوز واردات یا تولید اتوبوس صادر شود، یک سال 
زمان خواهد برد تا این ناوگان وارد چرخه فعالیت 
شود.وی خاطرنشان کرد: سال ۱۴۰۲، ۵.۵ میلیارد 
دلار بــرای واردات قطعات منفصل و خودروهای 
مونتاژی تخصیص یافت، اما این خودروها با چند 
برابر قیمت به مردم فروخته شدند.یوسفی ادامه داد: 
مجلس بر اختصاص ۳.۳ میلیارد یورو برای واردات 
خودروهای کارکرده با اولویت حمل ونقل عمومی 
تأکید داشت، اما مجمع تشخیص مصلحت نظام 

و دولت با این امر مخالفت کردند. 

اینکه در این برنامه اولین نفع اقتصادی از محل صرفه جویی و افزایش بهره وری به خود مردم برسد تا 
همراهی اجتماعی باعث موفقیت این تصمیم سیاستی شود.

  طبق فرمایش شهید سلیمانی هر تهدیدی یک فرصت بزرگ است
قالیباف با اشاره به شهید سلیمانی مبنی بر اینکه ایشان در مواجهه با مسائل دشوار همواره تأکید 
می کرد که هر تهدیدی یک فرصت بزرگ در دل خود دارد، گفت: ناترازی انرژی در کشــور ما نیز از 
سنخ همان مشکلاتی است که اگر به موقع، با تدبیر و مردمی حل شود، خود می تواند محرک قدرتمند 

اقتصاد کشور ما باشد. 
حل مسئله انرژی می تواند موجب ارتقای بهره وری منابع ملی، افزایش امنیت انرژی، جلوگیری از 
خاموشی صنایع، افزایش صادرات و ارزآوری کشور شود که همگی به طور مستقیم و غیرمستقیم قدرت 

خرید مردم را افزایش خواهند داد و چشم انداز ایران عزیزمان را روشن تر خواهد ساخت.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اعطای مستمر و به موقع کالابرگ الکترونیک باید ادامه 
یابد، تصریح کرد: برخی مشکلات آن، همچون اشکالات در پایگاه داده ها و دهک بندی، رفع شود. این 
دســت از اقدامات حمایتی می تواند در کوتاه مدت شدت آسیب های اقتصادی خصوصاً به دهک های 

پایین تر را کاهش دهد.
وی با بیان اینکه صنایع بزرگ کشور موتور اصلی محرک پیشرفت کشور هستند، گفت: این صنایع 
با تداوم فعالیت و حفظ زنجیره  تأمین در روزهای سخت دفاع میهنی نشان دادند آن ها نیز سربازان خط 
مقدم دفاع از این کشورند. اکنون دولت محترم و بانک مرکزی باید با ابزارهای متنوعی که در دست 

خود دارند، حداکثر پشتیبانی و حمایت را از این صنایع انجام دهند.

  قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها کمک کننده به صنایع است
قالیباف ادامه داد: قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها، که در مجلس یازدهم به تصویب رسید، 
بستر قانونی فوق العاده ای را برای انجام این کار مهم فراهم کرده است. تأمین اعتبار و سرمایه  خطوط 
تولید و طرح های توسعه ای این صنایع به  هیچ وجه نباید دچار مشکل شود. حل مشکلات کشور در گرو 

تولید است و صنعت ما در پیشانی تولید کشور قرار دارد.
رییس قوه مقننه تصریح کرد: مجلس در انجام این وظیفه  خطیر اقتصادی، با تمام توان و با حداکثر 
اتحاد و همدلی برای حل مشکلات مردم در کنار دولت خواهد بود در همین راستا روز گذشته شاهد 
تایید قانون مهم و کلیدی مالیات بر سوداگردی و سفته بازی بودیم که از جمله قوانین راهبردی برای 

اصلاح ساختار اقتصادی کشور و مبارزه با دلالی است.
رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: این قانون که حداقل دو دوره در مجالس گذشته معطل 
مانده بود، سرانجام در مجلس دوازدهم نهایی شد و اکنون تبدیل به قانون شده است و یکی از ابزارهای 
موثر برای سوق دادن سرمایه ها به بخش تولید است. با اجرای این قانون، انگیزه  سرمایه گذاران برای 
حضور در بخش های مولد اقتصاد تقویت می شود و مسیر حمایت از بخش تولید و »سرمایه گذاری برای 
تولید« که از تاکیدات مکرر رهبر انقلاب بود و امسال نیز مزین به این نام است، بسیار هموارتر می شود. 
این قانون همچنین نقش بسیار موثری در کنترل نوسانات بازارها خواهد داشت و علاوه بر ایجاد یک 

ساختار مالیاتی عادلانه، فضای کسب و کار را نیز بهبود خواهد بخشید.

  جنایت کور تروریستی در زاهدان، انتقام از مردم بود
قالیباف با اشــاره به جنایت روز گذشته  تروریست های دست نشانده در جنوب شرق کشور گفت: 
این تروریســت ها به روی مردم بی گناه از جمله زنان و کودکان تیغ کشیدند. جنایت کور تروریستی 
در زاهدان، انتقام از مردم بود. مردمی که با انسجام و اتحاد خود مقابل تهاجم نظامی صهیونیست ها 
و آمریکایی ها به ایران عزیز ایســتادگی کردند. ریختن خون نوید هفت ماهه در آغوش مادرش سند 

دیگری بر مظلومیت مردم ایران است.
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: نیروهای مسلح و امنیتی ایران همانگونه که دیروز قاطعانه 
با تروریست های حادثه  زاهدان برخورد کردند با سایر عوامل و ایادی این جنایت نیز مقابله خواهند نمود

وی در پایان نطق خود بار دیگر درگذشت احمد توکلی نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی در 
دوره های اول، هفتم، هشتم و نهم مجلس شورای اسلامی را تسلیت گفت.

 بازار طلا )XAU/USD( در ســال ۲۰۲۵ با چالش های قابل توجهی مواجه شــده است که 
عمدتــاً ناشی از عوامل اقتصاد کلان مانند قــدرت دلار آمریکا، خوش بینی در مورد توافقات 
تجاری و تغییر رویکرد فدرال رزرو در قبال نرخ بهره است. این عوامل بر تقاضا برای طلا به 
عنوان یک دارایی امن تأثیر گذاشته و منجر به کاهش قیمت آن شده اند. در این خلاصه، به 
بــررسی ۱۵ نکته کلیدی و رویدادهای مهمی می پردازیم که مسیر حرکت طلا در این دوره 

را تحت تأثیر قرار داده اند و در هر بخش تلاش می کنیم توضیحات کامل تری ارائه دهیم.

  کاهش قیمت طلا در پی داده های اقتصادی آمریکا و خوش بینی تجاری
طلا )XAU/USD( هفته را با کاهش قابل توجهی به پایان رســاند، به طوری که قیمت آن 

تقریباً ۱ درصد افت کرد و به ۳۳۳6 دلار رسید.
 ایــن کاهش عمدتاً به دلیل انتشــار داده هــای اقتصادی قدرتمنــد از ایالات متحده و 
پیشرفت های چشمگیر در توافقات تجاری با این کشور بود. این عوامل باعث شدند که جذابیت 
طلا به عنوان یک دارایی امن کاهش یابد، زیرا ســرمایه گذاران کمتر به دنبال پناهگاهی در 
برابر عدم قطعیت بودند. بهبود وضعیت اقتصادی و ثبات نسبی در روابط تجاری، احساسات 
ریســک پذیری را در بازار تقویت کرده و در نتیجه، تقاضا برای فلز زرد که معمولًا در زمان 

بحران ها مورد توجه قرار می گیرد، کاهش یافت.

  تثبیت نرخ بهره توسط فدرال رزرو
انتظار می رود فدرال رزرو برای پنجمین بار در ســال جــاری، نرخ بهره را بدون تغییر و 
در محدوده ۴.۲۵درصد تا ۴.۵۰درصد حفظ کند. این تصمیم بر اساس تحلیل های دقیق از 
وضعیت اقتصادی ایالات متحده اتخاذ شده است. داده های اخیر نشان دهنده قدرت بازار کار 
هســتند؛ به عنوان مثال، تعداد متقاضیان اولیه بیکاری برای چهارمین هفته متوالی کاهش 
یافته است. این شاخص قوی بازار کار، همراه با سایر داده های اقتصادی مثبت، موضع فدرال 
رزرو را برای حفظ سیاست پولی فعلی توجیه می کند و نشان می دهد که بانک مرکزی نیازی 

به کاهش یا افزایش نرخ بهره در حال حاضر احساس نمی کند.

 تأثیر توافقات تجاری بر قیمت طلا
اخبار خوش بینانه از توافقات تجاری نقش مهمی در کاهش قیمت طلا ایفا کرده است. به 
ویژه، پس از توافق تجاری بین ایالات متحده و ژاپن که در اوایل هفته اعلام شد، امیدواری ها 
برای حل و فصل مسائل تجاری افزایش یافت. علاوه بر این، شایعات و اخبار مبنی بر احتمال 
رسیدن به توافقی مشابه با اتحادیه اروپا )EU( پیش از مهلت اول آگوست، به طور قابل توجهی 
بر احساسات بازار تأثیر گذاشت. این پیشرفت ها در روابط تجاری بین المللی، به کاهش عدم 
قطعیت های اقتصادی کمک کرده و در نتیجه، نیاز به دارایی های امن مانند طلا را کاهش داد 
و قیمت این فلز را به زیر ۳۴۰۰ دلار و حتی تا پایین ترین قیمت هفتگی ۳۳۲۵ دلار رساند

  بازگشت دلار آمریکا و گران تر شدن طلا
قیمت شمش طلا نیز با بازگشت قدرتمند دلار آمریکا از پایین ترین سطح تقریباً دو هفته 
گذشته خود، کاهش یافت. از آنجایی که طلا به دلار آمریکا معامله می شود، تقویت دلار به 
این معنی اســت که خرید طلا برای خریداران خارجی که با ارزهای دیگر معامله می کنند، 
گران تر می شود. این افزایش هزینه خرید، تقاضا برای طلا را کاهش داده و در نتیجه بر قیمت 
آن تأثیر منفی می گذارد. این رابطه معکوس بین ارزش دلار و قیمت طلا، یک اصل اساسی 

در بازارهای مالی است که در این دوره نیز به وضوح مشاهده شد.

  تأثیر سفر ترامپ به فدرال رزرو
ســفر اخیر دونالد ترامپ به فدرال رزرو، برخلاف گمانه زنی های اولیه، رویداد مهمی نبود 
کــه بازارها را تحت تأثیر قرار دهد. اگرچــه به نظر می رسید که ترامپ نظر خود را در مورد 
جــروم پاول، رئیس فدرال رزرو، تغییر داده اســت و برخی انتظار داشــتند که این ملاقات 
منجر به اظهارات یا تغییرات سیاســتی شــود که بر بازارها تأثیر بگــذارد، اما در عمل، این 
دیــدار کمترین تأثیر را بر عملکرد بازار طلا داشــت. این نشــان می دهــد که بازار در حال 
 حاضر بیشــتر بر روی داده های اقتصادی کلان و تصمیمات سیاســت پولی متمرکز اســت 

تا رویدادهای سیاسی فرعی.

   انتشار داده های مهم اقتصادی ایالات متحده در هفته آینده
هفته آینده، بازار در انتظار انتشار چندین گزارش اقتصادی کلیدی از ایالات متحده است 
که می تواند نوسانات قابل توجهی را در بازار طلا ایجاد کند. در ۳۰ جولای، فدرال رزرو تصمیم 
خود را در مورد نرخ بهره اعلام خواهد کرد که از اهمیت بالایی برخوردار است. علاوه بر این، 
آمار اولیه تولید ناخالص داخلی )GDP( برای ســه ماهه دوم منتشر می شود که سلامت کلی 
اقتصاد آمریکا را نشــان می دهد. انتشار هزینه های اصلی مصرف شخصی )PCE( که یکی از 
شاخص های کلیدی تورم برای فدرال رزرو است، همراه با آمار حقوق و دستمزد غیرکشاورزی 
)NFP( که نشان دهنده وضعیت بازار کار است، نیز از رویدادهای مهم خواهد بود. این داده ها 

می توانند مسیر حرکت دلار و در نتیجه قیمت طلا را تعیین کنند.

  کاهش همزمان بازده اوراق قرضه و قیمت طلا
نکتــه قابل توجــه در این دوره، کاهش همزمان بازده اوراق قرضه ایالات متحده و قیمت 
طلا بــود. به طور معمول، کاهش بازده اوراق قرضه می تواند به نفع طلا باشــد زیرا جذابیت 
دارایی های بدون بازده مانند طلا را افزایش می دهد. با این حال، در این مورد، اوراق قرضه ۱۰ 
ســاله خزانه داری با سه واحد پایه کاهش به ۴.۳86 درصد رسید، اما طلا همچنان در مسیر 
نزولی قرار داشت. این پدیده نشان می دهد که عوامل دیگری نظیر قدرت دلار و خوش بینی 
عمومی بازار، از کاهش بازده اوراق قرضه پیشی گرفته و تأثیر بیشتری بر قیمت طلا داشته اند. 
بازده واقعی اوراق قرضه ایالات متحده نیز با ۱.۵ واحد پایه کاهش به ۱.9۳6درصد رسید، اما 

این کاهش نتوانست مانع از افت قیمت طلا شود.

)DXY( افزایش شاخص دلار آمریکا 
شــاخص دلار آمریکا )DXY(، که عملکرد دلار را در برابر ســبدی از شش ارز اصلی دنبال 
می کند، با ۰.۱۷درصد افزایش به 9۷.68 رسید. این افزایش در ارزش دلار، به طور مستقیم 
بر قیمت طلا تأثیر منفی می گذارد. زمانی که دلار قوی تر می شــود، طلا برای سرمایه گذاران 

خارجی گران تر شده و در نتیجه تقاضای جهانی برای آن کاهش می یابد. 

مسیر حرکت بازار طلا، منوط به داده ها و رویدادها

اعتراض شدید وزیر 
صمت به قطع برق 
صنایع خودتامین

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با انتقاد از قطع برق و محدودیت های ایجادشده برای صنایعی که برق تولیدی خودتامین دارند، بر ضرورت اولویت دهی به مصرف این برق در خود واحدهای تولیدی تاکید کرد
 سیدمحمد اتابک با بیان اینکه تولید پایدار ستون فقرات اقتصاد کشور است، اظهار داشت: سرمایه حاصل از تولید تنها منبع پول پرقدرت و بدون عارضه برای اقتصاد ملی است که می تواند موتور مرک 

رشد و توسعه در کشور باشد.
وی با اشاره به چالش های تامین برق برای واحدهای صنعتی افزود: نباید صنایع کشور برای دسترسی به انرژی حیاتی چون برق با محدودیت های ناعادلانه مواجه شوند، قطع یا محدودسازی برق صنایع 

نه تنها باعث کاهش تولید و افزایش بیکاری می شود، بلکه لطمه ای جدی به زنجیره تامین و صادرات کشور وارد می کند.
وزیر صمت هم چنین با اشاره به اقدامات صنایع در راه اندازی نیروگاه های خورشیدی و سیکل ترکیبی گفت: این نحوه اعمال محدودیت به صنایع خودتامین، علاوه بر اجحاف به حقوق سهامدار، زمینه 

بی اعتمادی در سرمایه گذاری و عدم همراهی صنایع را در رفع ناترازی انرژی به همراه خواهد داشت.

ماجرای عدم تحویل خودروها به خریداران، رشته ای است که سر دراز دارد. کافی است سری به 
کامنت ها در فضای مجازی بزنید تا ببینید خریداران چقدر از دست فروشندگان خودروها عصبانی 
هستند. محمد می گوید: »شهریور ۱۴۰۳ از یکی از شرکت های واردکننده قدیمی خودرو یک دستگاه 
کراس اوور آفرودی پیش خرید کردیم. قرار بود خودرو در اسفندماه ۱۴۰۳ تحویل داده شود و حالا 
در مرداد ۱۴۰۴ هستیم و خبری از تحویل خودرو نیست و پاسخ درستی هم به ما نمی دهند. این 
موضوع در شرایطی است که همین شرکت هر روز طرح های جدید فروش همان خودرویی را که 
هنوز تحویل نداده تبلیغ می کند!« در همین زمینه با یکی از کارشناســان حوزه خودرو گفت و گو 
کرده ایم تا مشخص شود دلیل این تأخیر در تحویل خودروها چیست؟ چرا شرکت های خودروساز 

بدقول شده اند و چه تمهیداتی باید برای حل این معضل اندیشید.
 

  ضرورت تسهیل فرآیندهای تجاری
حسیــن رحیمی نژاد، کارشــناس صنعت خودرو بــه دلایل تأخیر تحویل خودروها توســط 
شــرکت های خودروساز اشــاره کرده و می گوید: »در ماه های اخیر، تأخیر در تحویل خودروهای 
ثبت نامی توســط برخی شرکت های خودروسازی به یکی از دغدغه های اصلی متقاضیان و فعالان 
بازار خودرو تبدیل شــده اســت که نارضایتی مشتریان را به دنبال دارد. یکی از اصلی ترین دلایل 
 تأخیر، شــرایط کلی اقتصادی و سیاسی کشــور اســت که از تحریم های بین المللی و مشکلات

 ترخیص کالا از گمرک نشأت می گیرد.
 محدودیت ها و تحریم ها موجب دشواری در واردات قطعات و مواد اولیه مورد نیاز تولید خودرو 
شده که این موضوع به طور مستقیم بر زمان بندی تحویل محصولات تأثیرگذار است. علاوه بر این، 
وقایع اخیر از جمله جنگ تحمیلی ۱۲ روزه نیز بر روند تجاری و انتقال کالا تأثیر گذاشته و کار را برای 
شرکت ها سخت کرده است. نوسانات ارزی نیز باعث شده قیمت و تأمین قطعات خودرو با چالش های 

بیشتری مواجه شود، امری که همواره در بازار خودرو به عنوان یک معضل پایدار شناخته می شود.«
ایــن کارشــناس حوزه خــودرو، بی نظــمی شــرکت ها را عامــل دیگر تأخیــر در تحویل 
 خودروهــا می دانــد و می گویــد: »عامــل دوم و در عیــن حــال مهم تریــن آن بــه مدیریت

چــرا  می شــود،  مربــوط  خودروســازی  شــرکت های  داخــلی  برنامه ریــزی  و   
 کــه همه شــرکت ها در این زمینــه عملکرد یکســانی ندارند و بــرخی از آنها بــا برنامه ریزی

 دقیق تر توانســته اند تا حد قابل قبولی تحویل خودروها را بموقع انجام دهند و رضایت مشتریان 
خود را جلب کنند. متأســفانه برخی شرکت ها، به خصوص آنهایی که بدون طراحی برنامه فروش 
منســجم و دقیق اقدام به عرضه خــودرو کرده اند، با تأخیرهای گســترده و طولانی مدت روبه رو 
 شــده اند. این موضوع نشــان می دهد که ضعــف در برنامه ریزی و مدیریت عرضــه نیز از دلایل 

مهم ایجاد این تأخیرهاست.«

حسین رحیمی نژاد، کارشناس صنعت خودرو عامل دیگر را پیچیدگی فرآیند بوروکراسی ترخیص 
خودروها می داند و می گوید: » در کنار این دو عامل، پیچیدگی و طولانی بودن فرآیندهای اداری و 
تجاری در کشورمان نیز یکی از موانع اصلی است. بوروکراسی پیچیده تخصیص ارز، مسائل بیمه ای 
و روندهای گمرکی زمانبر، باعث می شــود تا عملیات ترخیص کالا و انتقال منابع مالی به کندی 
انجام شود. این فرآیندهای پرپیچ و خم، علاوه بر افزایش هزینه ها، موجب تعویق در تحویل کالاها 
می شــود. این شــرایط، علاوه بر صنعت خودرو، زمینه ساز بروز روش های غیررسمی و ناچار مانند 
ته لنجی و کولبری در بخش های دیگر بازار شده است. هرچند این موضوع ها ارتباط مستقیمی با 
صنعت خودرو ندارند، اما نمونه ای از تأثیرات منفی بوروکراسی پیچیده تجاری و اداری در کشور ما 

هستند. بنابراین، تسهیل این فرآیندها به حذف چنین روش های غیررسمی کمک خواهد کرد.«
 

  تأثیر قطع شدن برق در تولید خودرو
از دیگر عوامل مؤثر در تأخیر تحویل خودروها، قطع شــدن برق اســت. رحیمی نژاد می گوید: 
»شــرکت هایی که تولیدکننده واقعی هســتند و خطوط تولید فعال دارند، بیشــترین تأثیر را از 
قطعی های برق متحمل می شوند. هرچند در کارخانه های مونتاژ که میزان تولید کمتری دارند و 
معمولًا برنامه ریزی های خود را متناسب با اطلاع قبلی از قطعی های برق تنظیم می کنند، این مشکل 
کمتر به چشــم می آید، اما به طور کلی اختلالات در تأمین برق نیز یکی از چالش های پیش روی 
صنعت خودرو به شمار می رود. برای رفع این مشکلات و افزایش سرعت تحویل خودروها، ضروری 
است دولت و دستگاه های مربوطه به اصلاح و تسهیل فرآیندهای تجاری و اداری بپردازند. کاهش 
بوروکراسی های زائد در تخصیص ارز، ترخیص کالا و مسائل بیمه ای، با کاهش هزینه ها، زمینه ساز 
بهبود عملکرد شرکت های خودروسازی و افزایش رضایت مشتریان خواهد بود. تنها با اتخاذ چنین 

رویکردهایی می توان شرایط پایداری را برای عرضه خودرو در بازار فراهم کرد.«

خریداران در صف طولانی تحویل خودرو
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چرا بازار سهام جان نمی گیرد؟

   فرحناز نعمتی  -   اروین شرودینگر، نابغه فیزیک کوانتوم برای توضیح عدم قطعیت، یک آزمایش فرضی طراحی می کند که به »گربه 
شرودینگر« مشهور است. در این آزمایش فرضی، یک گربه درون جعبه ای بسته قرار می گیرد که شامل یک منبع رادیواکتیو، یک 

شمارنده، یک بطری سم و یک چکش است. اگر شمارنده، تشعشع رادیواکتیو را شناسایی کند، چکش به بطری سم ضربه می زند و گربه 
می میرد. اما اگر تشعشع شناسایی نشود، گربه زنده می ماند. 

 مرحله سوم طرح »یسنا« اجرا شد
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی از آغاز اجرای مرحله سوم طرح 
»یسنا« با هدف حمایت از مادران باردار و دارای 

فرزند زیر ۲ سال خبر داد.
 اســماعیل گرجی پــور، معاون رفــاه و امور 
اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از آغاز 
اجرای مرحله سوم طرح »یسنا« با هدف حمایت 
از مادران باردار و دارای فرزند زیر ۲ سال خبر داد

وی با اعلام این خبر اظهار کرد: این طرح در 
راستای اجرای ماده ۲۴ قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت، اجرا می شود.وی ادامه داد: در 
این مرحله نیز حســاب سرپرستان خانوار دارای 
مادر باردار که اطلاعات بارداری آنها در پایان سال 
گذشته از وزارت بهداشت اخذ شده در ۷ دهک 
اول درآمدی که در مراحل قبل مشمول بوده اند، 

به مبلغ ۴۵۱ هزار و ۳9۷ تومان شارژ می شود.
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی تاکید کرد: همچنین حســاب 
سرپرســتان خانوار دارای فرزنــد چندقلو زیر ۲ 
ســال در ۷ دهک درآمدی که در مراحل قبل به 
ازای یک قل شارژ شده بود نیز، جهت سایر قل ها 

به ازای هر قل 9۰۰ هزار تومان شارژ می شود.
گرجی پور تصریح کرد: این مبلغ در حســاب 
سرپرست خانوار دارای مادر مشمول شارژ شده 

و قابل بهره برداری و خرید است.
وی تاکید کرد: امکان خرید اقلام مورد تأیید، از 
طریق تمام فروشگاه های طرف قرارداد کالابرگ در 
دسترس قرار دارد.وی افزود: خانوارها برای اطلاع 
از مبلغ اعتبار می توانند به برنامه »شــما« با کد 
ملی سرپرست خانوار وارد شده، یا با شماره گیری 
کد دســتوری #۱۴6۳*۵۰۰* و یا مراجعه به 
نزدیکترین فروشــگاه طرف قرارداد برای خرید 
مراجعــه کنند.گرجی پــور در پایان اظهار کرد: 
اطلاع از دهــک خانوار نیز با مراجعه به ســایت 
حمایت به نشــانی hemayat.mcls.gov.ir میسر 
اســت.گفتنی اســت، دو مرحله قبل در اسفند 
۱۴۰۳ و فروردین ماه سال ۱۴۰۴ انجام شده بود

صرفه جویی 2۰ درصــدی، کلید عبور از 
ناترازی انرژی

مدیرکل امور انرژی و مشــتریان توانیر با تاکید 
بر نقش پررنگ مــردم در همراهی با صنعت برق، 
از ضعف بهره وری انرژی، چالش های زیرساختی، و 
لزوم تمرکز بر فناوریهای نوین به عنوان محورهای 
اصلی عبور از ناترازی تولید و مصرف انرژی کشور 

یاد کرد.
عبدالامیر یاقوتی با بیان اینکه بهره وری انرژی 
در ایران همچنان با استانداردهای جهانی فاصله ای 
چشــمگیر دارد، گفت: شاخص شــدت انرژی در 
کشور بیش از دو و نیم تا سه برابر میانگین جهانی 
است. این یعنی ما برای تولید یک واحد محصول، 
ســه برابر انرژی مصرف می کنیم و همین مسئله، 

برنامه ریزی های کلان را ناکارآمد می سازد.
وی با اشــاره بــه اهمیت معمــاری بهینه در 
ســاختمان ها و رعایت استانداردهای انرژی، افزود: 
بخــش قابل توجهی از مصرف برق در تابســتان و 
گاز در زمســتان به نبود عایق مناســب و طراحی 
غیراستاندارد باز می گردد؛ در حالی که نمونه هایی 
از معماری سنتی نشان داده اند که بدون تجهیزات 

پیشرفته هم می توان مصرف را بهینه کرد.
یاقوتی با اشــاره به اینکه مقوله بهره وری انرژی 
دســت کم چهار دهه است که در سیاست گذاری ها 
مطرح شــده، اظهار کرد: اگرچه قانون گذاری ها از 
مجلس پنجم و حتی پیش تر آغاز شده، اما در عمل 
بیشــتر از آنکه اقدام کنیم، سخن گفته ایم. بخشی 
از عقب ماندگی ناشی از تحریم هاســت اما نباید از 
اصلاح اقتصاد انرژی نیز غافل شــد.وی با تأکید بر 
اینکه مردم در مدیریت مصرف »همکارانی صادق« 
بوده انــد، گفت: نمی توان مردم را مقصر دانســت. 
آن ها تا جایی که توان داشــته اند، همراه بوده اند؛ 
مشکل اصلی مشترکان پرمصرف است که توجهی 
به تامین برق سایر مشترکان ندارند.تا هفته قبل هر 
مشترک روزانه حداکثر یک نوبت خاموشی داشت 
که با افزایش دما در همه مناطق کشور و به دنبال 

افزایش مصرف تا دو نوبت افزایش یافت. 

طبق تئوری مکانیک کوانتومی، تا زمان بسته ماندن در جعبه، گربه هم زمان 
در دو حالت قرار دارد: هم می تواند زنده باشد و هم مرده! فقط وقتی این عدم 
قطعیت به واقعیت تبدیل می شود که در جعبه باز شود. گویا بورس تهران نیز 
مشابه گربه شرودینگر از نگاه فعالان بازار دو حالت دارد: گروهی که ترس تکرار 
صف های فروش بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومانی ماه گذشته را در سر دارند و 
گروهی مشابه ماچی وویتال، مدیر سرمایه گذاری بین المللی فکر می کنند که 
به بلومبرگ گفته بود »بورس تهران می تواند فرصت خریدی اســتثنایی مثل 
بیت کوین سال ۲۰۱۰ باشد«. طبق بررسی روزنامه ایران ارزش معاملات خُرد 
سهام نسبت به نقطه اوج خود در پنج سال قبل، حدود 9۵ درصد کاهش یافته 
است و به نظر می رسد ریشه اصلی کم رمقی بازار سهام در این روزها به همین 
حالت دوگانه سخت بازمی گردد.شاخص کل بورس، امروز را با افت محدود کمتر 
از نیم درصدی در شرایطی پشت سر گذاشت که خوش بینی نسبی به فضای 

مذاکرات و برخی اقدامات اصلاحی داخل بازار سرمایه انتظار رشد قیمت ها را 
میان فعالان ایجاد کرده بود. هرچند صف های فروش ســنگین پس از جنگ 
۱۲ روزه جمع شده و تب فرار از بورس فروکش کرده، اما همچنان یک سؤال 
پیش روی فعالان است که »چرا بورس جان نمی گیرد؟« قصه کمی طولانی تر 
است و کافی است نگاه کنیم بعد از اوج سال 99 تا کنون بازار سهام در رقابت 
بین بازارها برای پنج سال متوالی شاگرد آخر بوده یا یکی مانده به آخر. شاخص 
بورس گرچه در این مدت از نقطه اوج خود حدود ۴۰ درصد بالاتر رفته، اما در 
مقایسه با رقیبی مثل دلار که ۳۰۰ درصد رشد داشته شکست خورده است. به 
اصطلاح بازاری ها، بازده دلاری بورس در این مدت منفی 6۵ درصد بوده و به 

همین دلیل احساس بی جانی در بازار سهام شکل گرفته است.
هرچند ممکن است برخی کم واکنشی بازار سهام را به انتظار برای گزارش های 
تیر و فصل مجامع نسبت دهند، اما به نظر می رسد مسأله جای دیگری است 

و باید مورد به مورد متهمان کم جانی بورس را ارزیابی کرد.
۱- بی اعتمادی پس از حباب: شرایط خاص بورس در سال 99 و بی اعتمادی شدیدی که پس از آن میان آحاد عمومی 
جامعه شکل گرفت هنوز گریبان گیر بازار سهام است. این مسأله تا تغییراتی اساسی در رویکرد نهادهای سیاست گذاری 
درباره شفافیت در بورس و بازگشت بازار سرمایه به جایگاه اصلی خود در اقتصاد رخ ندهد به سختی احیا می شود. مصاحبه 

دیروز مشاور وزیر اقتصاد با روزنامه ایران البته نقطه امیدی بود که شاید بورس را از حاشیه به متن اقتصاد بازگرداند.
۲- اقتصاد دســتوری: متهم دوم کم جانی بورس به تشــدید سیاست های ارز چندنرخی و قیمت گذاری های دستوری 
برمی گردد که بویژه در دولت سیزدهم شــکاف بین دلار بورسی و آزاد به بیش از ۵۰ درصد نیز رسید. در این خصوص، 
رویکردها بویژه در شرایط ثبات در دولت جدید نشانه های خوشبینی بیشتری دارد و امیدواریم وزارتخانه مدنی زاده بتواند 

ریل اقتصادی را به سمت رانت زدایی بیشتر تغییر دهد.
۳- هراس تصمیمات یک شبه: یک نگرانی که همواره سرمایه گذاران را محتاط می کند تغییرات ناگهانی قوانین است 
که در ســال های ابتدایی دهه ۱۴۰۰ به کرات شــاهد آن بودیم. به طوری که احساس می شد سیاست گذار برای جبران 
کسری بودجه، هر کجا که سودی در دل شرکت های بورسی می دید با وضع مقرراتی تازه برای برداشت آنها خواب می دید. 
مدیریت انتظارات و توجه به پیش بینی پذیری از وعده هایی است که وزیر جدید اقتصاد در برنامه خود به عنوان یک اصل 

بر آنها تأکید کرده است. باید دید در عمل چه خواهد شد و آیا این شبح از سر سرمایه گذاران برداشته می شود یا خیر.
۴- ریسک های غیراقتصادی: مسأله اصلی اما به ریسک های خارج از بازار سرمایه و اقتصاد برمی گردد؛ جایی که شاید 
بیشترین شباهت را به آزمایش گربه شرودینگر دارد. برخی احساس می کنند اگر روابط بین المللی به سمت مصالحه پیش 
نرود احتمال تکرار تقابل های سخت وجود دارد و در مقابل اگر فضا به سمت توافق حرکت کند، شرایطی به مراتب جذاب 
برای اقتصاد و فضای سرمایه گذاری کشور فراهم خواهد شد. مشابه این مسأله را از سال 9۴ و پس از امضای برجام شاهد 
بودیم که نسبت قیمت به درآمد )P/E( بورس به طور متوسط دو واحد بالاتر از میانگین سال قبل خود قرار گرفته بود. 
لازم به تکرار نیست که اکنون این نسبت در بورس تهران حدود ۵ واحد است که یکی از کمترین مقادیر خود در حداقل 
یک دهه گذشــته اســت. بنابراین، سهام از نظر ارزندگی در موقعیت جذابی است و به محض دریافت اولین سیگنال های 
آرامش سیاسی پایدار می توان منتظر بازگشت رونق معنادار در بورس بود. اما تا زمانی که در جعبه باز نشده و فضا شفاف 

نشده، بعید است که بتوان تشخیص داد گربه زنده است یا مرده.
۵- رقبای قدرتمند جهانی: قصه ثبت بازدهی های خیره کننده بازارهایی مثل طلا و رمزارزها در جهان نیز که طرفداران 

خود را در کشورمان پیدا کرده بر این کم جانی بورس بی تأثیر نبوده است. 
هرچند بازار طلا برای صعودهای بیشتر نیاز به محرک های جدی تری دارد، اما بازار رمزارزها بر اساس سیاست های تیم 
مســتقر در کاخ ســفید همچنان پتانسیل هایی برای رونق دارد و البته با ریسک بسیار بالا. در این حوزه بازار سرمایه باید 
بتواند مشابه بورس های بین المللی با بهره مندی از قواعدی شفاف، دسترسی به این بازارها را نیز تا حد امکان زیر چتر خود 

بیاورد و این تهدید را به فرصت تبدیل کند.
 

  دورانی برای حرفه ای ها یا قماربازی؟
عدم قطعیت های فعلی در اقتصاد ایران به سرعت از بین نمی روند، بنابراین، بازار سهام پس از فروکش هیجانات اخیر در 
افق کوتاه مدت برای فعالیت حرفه ای ها می تواند فرصت هایی داشته باشد. افرادی که با مشاهده گزینه های جذاب و بررسی 
عملکرد شرکت ها می توانند سودهای معقولی را در دل این بازار پیدا کنند. اما ورود چشم بسته و ناآگاهانه می تواند بیشتر 

به قمار شبیه باشد تا سرمایه گذاری ریسک پذیر.
 

  فرصتی در دل روزهای سخت
افــق بلندمدت در بازار ســهام اما قصه دیگری اســت. »ارزان بخر و خوش قیمت بفروش. ســرمایه گذار هوشــمند 
یــک فرد واقع بین اســت که بــه خوش خیال ها می فروشــد و از بدبین ها می خرد«. این اصل ســاده ای اســت که پدر 
ســرمایه گذاری مــدرن یعــنی بنیامین گراهــام می گوید. او که بــا تدریس خود اســطوره هایی چــون وارن بافت را 
 تربیــت کــرده، این آموزه هــا را برای همه بازارها مشــترک می دانــد. بنابراین، اگــر در فضای فعلی به انــدازه کافی

ریســک پذیری و البته افق ســرمایه گذاری بلندمدت وجود داشته باشد شاید برای برخی ورود به بازار سهام، کمین برای 
کسب بازدهی هایی بزرگ تلقی شود.

 یکسان سازی نرخ ارز اگرچه آرزوی دیرینه فعالان و متولیان اقتصادی کشور است اما شرایط 
ناخواسته حاکم بر اقتصاد ایران مانع از تحقق آن شده از این رو هرچه فاصله نرخ ها در بازار رسمی 

و غیررسمی کم شود، می توان گفت به کاهش رانت ناشی از ارز چندنرخی کمک شده است.
 اعمال تحریم های ظالمانه آمریکا علیه مردم ایران که بخشی از آن مبادلات پولی و بانکی را 
نشانه رفته، تجارت فعالان اقتصادی را تحت تاثیر قرار داده و دولت را ناگزیر کرده تا برای تامین 
نیازهای کشور بخصوص کالاهای اساسی، ارز ارزانتر به واردکنندگان پرداخت کند؛ از سوی دیگر 
الزام صادرکنندگان برای برگشت ارز حاصل از صادرات با هدف پوشش نیازهای وارداتی کشور 
نیز محدودیت هایی را برای تجار در زمینه نحوه هزینه کرد ارز ایجاد کرده که سبب ایجاد شکاف 

قیمتی بین بازار آزاد و رسمی ارز شده است.
به همین دلیل جلوگیری از رانت ارزی ناشی از اختلاف بین قیمت بازار آزاد و نرخ رســمی، 

یکی از سیاســت های دولت چهاردهم به شــمار می رود که در ۱۱ ماه گذشته به طور مستمر 
پیگیری شده است؛ راه اندازی بازار ارز تجاری با هدف رسیدن به نرخ هایی که مورد توافق خریدار 
و فروشــنده باشد، با همین رویکرد در زمستان سال گذشته انجام شد و اکنون به مرجع اصلی 

مبادلات ارزی بازرگانان تبدیل شده است.
کارشناسان و فعالان اقتصادی، تحریم های خارجی را عامل اصلی افزایش نرخ ارز در دو دهه 
اخیر می دانند؛ یعنی از سال ۲۰۰۷ میلادی که آمریکا برخی از بانک های ایرانی را تحت تحریم 
قرار داد تا دوره اوباما که تحریم های ثانویه وضع شد و پس از آن قطعنامه های شورای امنیت 
و نیز پس خروج آمریکا از برجام و اعمال سیاست فشار حداکثری علیه ایران، شاهد اثرگذاری 
تحریم ها بر اقتصاد ایران و بخصوص نرخ ارز هستیم.این تحولات سیاسی به دلیل اثرگذاری بر 
انتظارات تورمی، بازارها را متلاطم می کند و از آنجا که دولت ها تلاش می کنند با حفظ نرخ ارز 

در یک محدوده، از سفره و معیشت مردم صیانت کنند، با بروز تکانه های سیاسی، جهش نرخ 
ارز نیز در بازار رخ می دهد و شرایط نااطمینانی را تشدید می کند.

البته باید یادآور شد که تحریم ها به تنهایی بر نرخ ارز در بازار کشور تاثیرگذار نیست بلکه 
موارد دیگر مانند عدم عضویت ایران در گروه ویژه اقدام مالی )FATF(، درگیری ها و جنگ های 
منطقه ای و بین المللی و اتفاقات سیاسی در خارج از مرزها نیز بر قیمت ارزهای عمده بخصوص 
دلار به شدت تاثیرگذار است که نمونه های آن را حداقل در ۱6 ماه گذشته به وضوح شاهد هستیم

باید اذعان داشت که نرخ ارز فقط معلول شرایط سیاسی نیست؛ ناترازی در بخش های اقتصادی 
نیز خود را در نوسان های ارزی نشان می دهد که مهمترین آن ناترازی شبکه بانکی، رشد نقدینگی 
و تورم، کاهش صادرات و کسری بودجه دولت است و از این رو نیاز است در کنار کنترل بازار از 

منظر عوامل سیاسی و معاملات هیجانی، سیاست های ثبات پولی و اقتصادی نیز دنبال شود.

نرخ ها در بازار رسمی و غیررسمی ارز به هم نزدیک شدند

 مشکل اصلی واگذاری 
شرکت ها قیمت گذاری 
 کمتر از ارزش
 واقعی است

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یکی از مهم ترین مشکلات در زمینه واگذاری شرکت ها، قیمت گذاری کمتر از ارزش واقعی است که ناشی از مدیریت و تکالیف غیرتجاری تحمیل شده به آن هاست
احمد میدری در نشست بررسی جایگاه شرکت سرمایه گذاری دارویی تأمین )تیپیکو( در صنعت دارو و ارزیابی عملکرد آن با اشاره به عملکرد شرکت های بزرگ در شرایط بحرانی، اظهار کرد: در جنگ 
۱۲ روزه، شرکت های بزرگ وابسته به سازمان تأمین اجتماعی نقش مهمی در انجام وظایف خود و تأمین کالاهای اساسی کشور ایفا کردند، به عنوان نمونه، یکی از شرکت های حمل ونقل این سازمان با 
در اختیار داشتن 6۰۰ دستگاه کِشنده، پیشگام تخلیه سریع بنادر شد و شرکت پگاه نیز که ۲۵ درصد لبنیات کشور را تأمین می کند، با ورود فوری به بازار از ایجاد خلأ در تأمین مواد لبنی جلوگیری کرد.

وی افزود: در صنعت دارو نیز شرکت های بزرگ بدون در نظر گرفتن محاسبات معمول سود و زیان، به سرعت وارد عمل شدند و این ظرفیت ها در مواقع اضطراری بسیار تعیین کننده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به تکلیف قانونی برای خروج سازمان تأمین اجتماعی از بنگاه داری اظهار کرد: بر اساس قانون برنامه، ما موظف به واگذاری این شرکت ها هستیم. فروش شرکت 

تیپیکو امکان پذیر است اما چالش های متعددی دارد. یکی از مهم ترین مشکلات، قیمت گذاری پایین تر از ارزش واقعی این شرکت هاست که ناشی از مدیریت و تکالیف غیرتجاری تحمیل شده به آن هاست.

همزمان با تشدید خاموشی های برنامه ریزی شده در سراسر ایران که زندگی روزمره و فعالیت های 
اقتصادی را به گفته صاحبان کسب و کارها و حتی مردم عادی مختل کرده، شاهد رونقی غیرمعمول 
در بازار ژنراتورهای برق هستیم. این خاموشی های طولانی و مکرر، پای »موتور برق« را نه تنها به 
کارگاه ها و فروشگاه ها، که حتی به حیاط خانه های معمولی گشوده است. پیامد مستقیم این هجوم 
ناگهانی به سمت ژنراتورها، جهش عجیب و غریب قیمت ها در بازار بوده است. مصرف کنندگان، اعم 
از خانگی و تجاری، برای فرار از خاموشی و حفظ حداقل روشنایی و فعالیت، به خرید موتور برق 
روی آورده اند. این افزایش شدید تقاضا، نه تنها حجم واردات این دستگاه ها را در سال های اخیر به 
شکل چشمگیری بالا برده، بلکه سیر صعودی قیمت ها را نیز به دنبال داشته است. نگاهی کوتاه 

به فضای مجازی و آگهی های فروش، گواه این رونق تقاضا و حضور گسترده فروشندگان است.

  انواع موتور برق را بشناسید
موتور برق ها، منجی های موقت در تاریکی، دستگاه هایی هستند که با مصرف سوخت هایی مانند 
بنزین، گازوئیل )دیزل( یا گاز شهری، انرژی الکتریکی تولید می کنند. توان خروجی آنها بسته به 
نیــاز مصرف کننده، از چند کیلوولت آمپر )کم مصرف( تا چند هزار کیلوولت آمپر )صنعتی( متغیر 
است. انتخاب صحیح، مستلزم ارزیابی دقیق مجموع توان وسایل برقی مورد نیاز در زمان خاموشی 
است. معمولًا این دستگاه ها ظرف حداکثر ۱۵ ثانیه پس از روشن شدن، آماده بهره برداری هستند

 موتور برق ها بر اساس سوخت مصرفی خود به سه دسته دیزلی، بنزینی و گازی تقسیم می شوند. 
علاوه بر آن یک نوع دسته بندی دیگر نیز در این دستگاه وجود دارد که بر اساس نوع روشن شدن 
اســت از همین رو آنها به دو دسته تقسیم می شوند که شامل موتور برق هندلی و استارتی است. 
موتور برق های بنزینی رایج ترین نوع برای مصارف خانگی و مغازه های کوچک است که قیمت اولیه 
مناسب تر اما هزینه سوخت بالاتری دارد. موتورهای گازوئیلی )دیزل(، مقرون به صرفه تر برای مصارف 
طولانی تر و توان های بالاتر، معمولًا برای کارگاه ها، کارخانه ها و ادارات بزرگ، دوام و عمر مفید بالاتری 
دارند. در نهایت موتوربرق های گازی با سوخت گاز شهری کار می کنند، هزینه سوخت پایین تر ولی با 
چالش های تطابق با گاز شهری ایران مواجهند. در بازار داخلی موتور برق های تک فاز )۲۲۰ ولت( برای 
مصارف معمول خانگی و اداری و سه فاز )۳8۰ ولت( برای مصارف صنعتی و موتورهای سه فاز موجود 
است.  قیمت ژنراتورها با توجه به نوع سوخت، توان خروجی، برند، کیفیت ساخت و ویژگی هایی مثل 
استارتی بودن، بشدت متغیر است. دامنه قیمت در بازار از حدود 6۲  میلیون تومان برای نمونه های 
کوچک و ساده تا 9۰۰  میلیون تومان برای دستگاه های صنعتی قدرتمند و سه فاز گسترده است.

 
  آمار واردات؛ آینه ای از افزایش تقاضا

آمار رســمی گمرک ایران، تصویر گویایی از تأثیر مســتقیم خاموشی ها بر بازار ژنراتورها ارائه 

می دهد: در دوازده ماهه سال ۱۴۰۰ حدوداً ۵ میلیون و ۳۷۲ هزار و 96۰ دلار واردات موتور برق 
به کشــور صورت گرفته که این میزان در ســال بعد)۱۴۰۱( به 6 میلیون و ۳۴۷ هزار و ۳۰۵ دلار 
رسیده است. اما این افزایش واردات در سال ۱۴۰۲ افزایش چشمگیری داشته به طوری که داده ها 
نشان می دهد میزان واردات این دستگاه ها حدود ۵۴ درصد افزایش داشته و به 9 میلیون و ۷89 
هزار و ۱۳۵ دلار رسید. میزان واردات موتور برق در دوازده ماهه سال گذشته)۱۴۰۳( نیز با افزایش 
حدود ۱۷ درصدی نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل خود)۱۴۰۲( مواجه بوده به طوری که ۱۱ 

میلیون و ۴6۵ هزار و ۲۰۱ دلار بوده است.
این روند صعودی مســتمر و بویژه جهش های بزرگ در ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳، به وضوح 
گواه افزایش شدید تقاضای خانوارها و مشاغل برای تأمین برق اضطراری، همگام با تشدید و تداوم 
خاموشی هاست. بر اساس آمار منتشر شده از سوی گمرک میزان واردات این محصول در سه ماهه 

اول سال جاری ۴ میلیون و ۲69 هزار و ۳۳9 دلار بوده است.
 

  صددرصد افزایش فروش و چالش گاز شهری
مهدی آذرنیا، رئیس اتحادیه فروشندگان ماشین آلات کشاورزی، صنعتی و ساختمانی تهران،  
عمــق این تحول بازار را تأیید می کند: »حجم فروش موتور برق حدود ۱۰۰ درصد افزایش یافته 
است.« وی توضیح می دهد که خاموشی های برنامه ریزی شده محرک اصلی این جهش بوده و حتی 

انبارهای قدیمی نیز تخلیه شده اند.«
آذرنیا به یک چالش فنی مهم اشاره می کند؛ مشکل تطابق موتور برق های گازی با گاز شهری ایران . 
به گفته وی، این دستگاه ها عموماً برای گاز »ترش« با استاندارد جهانی تنظیم می شوند، در حالی 
که گاز ایران »شیرین« است. این ناسازگاری باعث اختلال در عملکرد موتور برق های گازی وارداتی 

می شود. راه حل پیشنهادی، سفارش تعبیه رگلاتورهای تنظیم شونده با گاز ایران در این دستگاه هاست

  سهم فروش انواع ژنراتورها
 آذرنیا اظهار کرد: »با توجه به انواع مختلفی که این موتور برق ها از نظر سوخت دارند معمولًا 
بیشــترین فروش مربوط به بنزینی هاست که فروشــگاه ها و منازل استفاده می کنند و پس از آن 
دیزلی ها فروش بالایی دارند زیرا با توجه اینکه کیلو وات آن افزایش می یابد، کارخانه ها و ادارات از 
آن استفاده می کنند. میزان مصرف منازلی که یک کولر گازی دارند 8 کیلو وات و منازلی که یک 
کولر آبی دارند 6 کیلو وات است. از همین رو موتوربرق های بنزینی که نهایتاً ۱۷ کیلووات برق تولید 

می کنند برای این بخش از مصرف کنندگان کافی است.«
 

  تهدید کیفیت  و دستگاه های درجه سه
آذرنیا هشــدار جدی در مورد کیفیت برخی محصولات وارداتی می دهد و از شــکل گیری یک 
»مافیای فروش موتور برق در دوبی« خبر می دهد. به گفته وی، شــرکت هایی )غالباً غیرعرب( با 
بهره گیری از تســهیلات اعتباری )LC( دوبی، اقدام به خرید عمده موتور برق های »درجه سه« از 
کارخانه های چینی می کنند. این شــرکت ها سپس این کالاهای بی کیفیت را به جای محصولات 
درجه یک، به تجار ایرانی می فروشــند، به طوری که در حال حاضر موتور برق هایی در بازار وجود 
دارد که روی آن قید شده ۱۰ کیلووات اما تنها 8 کیلووات تولید برق دارد که همین امر منجر به 

تخریب موتور می شود و چون از دوبی فروخته شده گارانتی ندارد.
رئیس اتحادیه بر لزوم حضور کارشناسان اتحادیه در گمرک برای کنترل کیفیت و جلوگیری از 
ورود این کالاهای نامرغوب تأکید می کند. وی همچنین از افزایش حدود ۲۰ درصدی قیمت موتور 

برق ها در پی افزایش شدید تقاضا خبر می دهد.
 

  روشنایی  با هزینه گزاف
 افزایش ۱۰۰ درصدی فروش و رشد چشمگیر واردات ژنراتورهای خانگی و صنعتی، گواه روشنی از 
تبدیل این دستگاه ها به کالایی ضروری برای بسیاری از مردم است. با این حال، این راه حل اضطراری، 
هزینه های گزافی به همراه دارد: »از جهش قیمت ها و چالش های فنی مانند ناسازگاری گاز شهری، 
تا تهدید جدی محصولات بی کیفیت و تقلبی که از کانال های مشکوک وارد می شوند. بدین ترتیب 
تا زمانی که مشکل پایه ای تأمین پایدار برق مرتفع نشود، بازار داغ ژنراتورها و چالش های پیرامون 

آن، همچنان بخشی از واقعیت زندگی روزمره در ایران خواهد بود.
 نظارت دقیق بر کیفیت واردات و حمایت از تولید داخلی باکیفیت، می تواند بخشی از بار این 

بحران را کاهش دهد.«

سودجویی در وقت خاموشی
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کشاورزی 

رویش سبز زیر پوست کویر 
  بیتا حسن پور   -      گلخانه های خراسان جنوبی با تولید سالانه ۱۹ هزار تن محصول، نشان داده اند که کشاورزی هوشمند و کم مصرف، 

راهی برای توسعه در اقلیم های خشک است.

   نشست صمیمی نماینده مردم گرگان 
و آق قلا با مدیران جایگاه های عرضه سوخت 

شهرستان گرگان برگزار شد

نشست صمیمی رمضانعلی سنگدوینی، نماینده 
مردم شــریف گرگان و آق قلا در مجلس شورای 
اسلامی و رئیــس کمیسیون مشــترک صنایع و 
انرژی مجلس، با مدیران جایگاه های عرضه سوخت 

شهرستان گرگان برگزار شد.
در این نشســت، ســنگدوینی با قــدردانی از 
تلاش های شــبانه روزی مجموعه جایگاه داران، بر 
اهمیت نقش آنان در تأمین پایدار سوخت تأکید 

کرد و گفت:
»امروز جایگاه های سوخت نه تنها نقش حیاتی در 
خدمات رسانی به مردم دارند، بلکه در امنیت انرژی 
کشور نیز اثرگذارند. حمایت از جایگاه داران، رفع 
موانع اجرایی، کاهش فشارهای مالیاتی، و بازنگری 
در برخی دستورالعمل ها از جمله مواردی ست که 
به طور جدی در کمیسیون پیگیری خواهد شد.«

وی افزود: »باید با تسهیل گری و تصمیم سازی 
مؤثر، زمینه جذب سرمایه گذاران و ارتقاء فناوری در 
این حوزه فراهم شود. نگاه حمایتی دولت و مجلس 

نسبت به فعالان این عرصه ضروری ست.«
در ادامه، سید محمدحسینی، مدیر شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، گزارشی 
از وضعیت عرضه ســوخت، میزان توزیع فرآورده، 
وضعیت جایگاه ها، پروژه های اجرایی و چالش های 
منطقــه ارائه کرد و بر لزوم نوســازی تجهیزات و 
تسریع در اجرای پروژه های زیرساختی تأکید نمود

در پایان نشست، مدیران جایگاه های سوخت 
نیز به بیان دیدگاه ها، مسائل و پیشنهادهای خود 

پرداختند.

  ممنوعیت توســعه باغات در حوضه 
دریاچه ارومیه

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد 
کشاورزی استان آذربایجان شرقی گفت: توسعه و 
احداث باغات جدید در اراضی شهرستان های حوضه 

آبریز دریاچه ارومیه ممنوع است.
 صــادق نادی صومعه، با بیــان اینکه کاهش 
بارندگی ها به شکل محسوسی بر میزان و کیفیت 
محصولات زراعی و باغی تأثیرگذار است، توضیح 
داد: کاهش بارندگی باعث محدود شدن فرآیندهای 
فتوســنتزی و جذب مواد مغذی از خاک می شود 
که نتیجه آن کاهش رشد گیاه و عملکرد محصول 
است.وی اظهارکرد: تنش های آبی علاوه بر کاهش 
کمیت، کیفیت میوه ها و دانه ها را نیز تحت تأثیر 
قرار می دهد و باعث کوچک تر شدن اندازه، تغییر 

طعم و چروکیدگی آنها می شود.
وی ادامه داد: شــرایط خشکی و افزایش دما، 
بستر مناسبی برای گسترش آفات و بیماری های 
قارچی و باکتریایی فراهم می کند که این موضوع 
آسیب به محصولات را تشدید می کند. همچنین 
افت ســطح آب های زیرزمینی و کاهش کیفیت 
خــاک و آب آبیاری، تأثیرات منــفی دیگری بر 
تولید محصولات دارد.معاون بهبود تولیدات گیاهی 
سازمان جهاد کشاورزی استان آذربایجان شرقی 
درباره روند برنامه ریزی کشــاورزی گفت: برنامه 
کاشت محصولات از طریق وزارتخانه به استان ابلاغ 
می شود و سپس برش شهرستانی و مراکز خدمات 
جهاد کشاورزی آن را به کشاورزان اعلام می کند.

نادری در خصوص پیش بینی کاهش عملکرد 
محصولات نیــز اظهار کرد: با توجه به شــرایط 
نامساعد اقلیمی، وقوع حوادث غیرمترقبه ای مانند 
سرمازدگی، خشکســالی، تگرگ و سیل در سال 
جاری پیش بینی می شود حدود ۳۰ درصد کاهش 
تولید داشــته باشیم. البته میــزان دقیق کاهش 
عملکرد پس از پایان برداشت مشخص خواهد شد

وی در پاسخ به پرسش درباره حمایت از کاشت 
محصولات جدید، بیان کرد: کاشت پسته به عنوان 
محصولی مقاوم به خشکی و دمای بالا، در استان 
مورد حمایت قرار می گیرد، به خصوص در مناطق 
خارج از حوضه دریاچه ارومیه که به عنوان مگا پروژه 
تعریف شده است. این طرح جایگزین محصولات 
پرآب بر شده و کمک می کند تا کشاورزان بهره وری 

بیشتری داشته باشند.

 نسخه های الگوی کشت باغبانی، شیلات 
و گیاهان دارویی تدوین شد

 رئیس ســازمان تحقیقــات، آموزش و ترویج 
کشاورزی از تدوین نسخه های الگوی کشت در حوزه 
باغبانی، شیلات و گیاهان دارویی تا مرداد ماه ۱۴۰۴ 
خبرداد و گفت: تنظیمات کشت براساس تخصیص 
آب اســت.به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، 
غلامرضــا گل محمدی روز شــنبه با بیان اینکه 
ویرایش نسخه های نخست الگوی کشت باغبانی، 
شیلات و گیاهان داروی در حال تدوین است، اظهار 
داشت: تاکنون سه نسخه از الگوی کشت زراعت را 
ارایه داده ایم و بزودی نسخه نهایی نیز پس از پایش، 
نظارت و ارزشیابی تدوین و به استان های کشور ابلاغ 
می شود.وی به کاهش بارندگی و محدودیت آب در 
کشور اشاره کرد و گفت: با توجه  به کم آبی و ادامه 
خشکســالی، وزارت نیرو میزان آب تخصیصی به 
بخش کشــاورزی را کاهش داده به طوری که برای 
نیمه دوم ســال زراعی جاری قرار بود ۵۲ میلیارد 
مترمکعب آب به این بخش تخصیص دهد، اما این 
عدد به ۲۴ میلیارد مترمکعب آب رسیده اســت.

 در دل کویر، جایی که آسمان در باریدن خساست می ورزد و زمین تشنه تر 
از همیشــه است، کشاورزی دیگر آن پناه همیشگی نیست. خراسان جنوبی، 
سال هاســت که در کشاکش خشکسالی و کم بارشی، با جان و دل از معیشت 
خود محافظت کرده، اما اکنون زمان آن رسیده تا خاک این دیار با نگاهی تازه 

آبیاری شود؛ نه فقط با آب، که با دانش، نوآوری و تدبیر.
در عصــری که بحــران آب و تغییرات اقلیمی مرزهــای امنیت غذایی را 
درنوردیده اند، دیگر جایی برای کشاورزی پرمصرف و ناپایدار باقی نمانده لذا راه 
نجات، عبور از روش های سنتی و ورود به دنیای هوشمندانه ی کشت گلخانه ای 
است؛ جایی که هر قطره آب معنا دارد، هر متر مربع زمین فرصت بوده و هر 
گیاه در پناه سقف شفاف گلخانه، امیدی برای آینده ای سبزتر محسوب می شود

گلخانه ها نه تنها امکان تولید محصولات متنوع در شــرایط کنترل شده را 
فراهم می کند، بلکه مصرف آب را به طور چشم گیری کاهش داده و آسیب پذیری 

محصولات در برابر تنش های محیطی را کاهش می دهد.
در مقایسه با کشــت های فضای باز، راندمان تولید در هر متر مکعب آب 
به مراتب بالاتر بوده و میزان اتلاف منابع به حداقل می رســد. این روش، تنها 
راهکار هوشــمندانه برای ادامه حیات کشاورزی در اقلیمی خشک و شکننده 

چون خراسان جنوبی است.
مسئولان سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی در این گزارش با تشریح 
وضعیت موجود، فرصت ها، چالش ها و برنامه های آتی، تصویر دقیقی از حال و 

آینده این بخش ارائه کرده اند.
در ادامه، نگاهی خواهیم داشــت به وضعیت کنونی گلخانه های اســتان، 
ظرفیت های بالفعل، موانع موجود و افق هایی که در صورت حمایت مؤثر، می توانند 

خراسان جنوبی را به یکی از قطب های تولید گلخانه ای کشور تبدیل کنند.

 نگاهی به روند توسعه ای گلخانه ها در خراسان جنوبی
سرپرست سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا با تشریح وضعیت گلخانه ها و روند توسعه این بخش در استان اظهار کرد: 
مساحت کل زیر کشت گلخانه ای استان هم اکنون 96 هکتار است که در قالب 

۳6۴ واحد گلخانه ای فعالیت می کنند.
محسن اسفندیاری افزود: سالانه بیش از ۱9 هزار تن انواع محصولات سبزی 
و صیفی، ۴۲۵ هزار شاخه گل شاخه بریده و ۲8۰ هزار عدد انواع نشاء گل و گیاه 
زینتی و محصولات سبزی و صیفی از این واحدهای گلخانه ای برداشت می شود

وی ادامه داد: مهم ترین محصولات گلخانه ای شامل خیار، گوجه فرنگی، انواع 
فلفل و سبزیجات هستند که از مجموع تولیدات، حدود ۳ هزار تن به بازارهای 

صادراتی اختصاص دارد و مابقی در بازار داخلی مصرف می شود.
سرپرســت سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی گفت: میزان اشتغال 
مستقیم در این بخش حدود ۷۷۰ نفر است و استان در رتبه چهاردهم کشور 

از نظر سطح زیر کشت گلخانه ای قرار دارد.
وی بیان کرد: عمده گلخانه های استان با پوشش پلی اتیلن و کشت خاکی 

بوده و بیش از 9۰ درصد از تولیدات گلخانه ای استان را به خود اختصاص داده اند
اسفندیاری با بیان اینکه گلخانه های هیدروپونیک با مساحتی حدود ۱۱ هکتار 
نیز سالانه حدود سه هزار و ۲۰۰ تن محصول تولید می کنند، عنوان کرد: سطح 

ابلاغی توسعه گلخانه های استان در سال جاری سه هکتار تعیین شده است.
وی درباره متوسط عملکرد محصول در گلخانه های استان گفت: بسته به 
نوع محصول متفاوت است، اما به طور میانگین حدود ۴۰ تن محصول در هر 
دوره 6 ماهه از یک گلخانه به مساحت ۲ هزار و ۵۰۰ متر مربع برداشت می شود

سرپرست سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی تصریح کرد: این میزان 
در مقایسه با میانگین کشوری حدود ۱.۵ برابر کمتر و نسبت به میانگین جهانی 

تقریباً سه برابر کمتر است.

 وجود ۴۰ هکتار پروژه گلخانه ای نیمه کاره
وی در ادامه بیان کرد: اکنون حدود ۴۰ هکتار پروژه گلخانه ای نیمه کاره یا 
در مرحله اجرا در اســتان وجود دارد که عمده این پروژه ها به دلیل مشکلات 

نقدینگی با تأخیر یا توقف مواجه شده اند.
اسفندیاری از جمله چالش های عمده گلخانه داران استان می توان به هزینه 
بالای تامین آب شیرین کن، نبود ایستگاه استفاده مجدد از پساب گلخانه، کمبود 
نقدینگی برای ساخت استخر ذخیره آب های سطحی و پساب گلخانه، نداشتن 
مخازن سوخت جایگزین و موتور برق، نبود امکان تغییر سیستم گرمایشی برخی 
گلخانه ها به سیستم گاز، محدودیت در نصب پنل های خورشیدی در گلخانه هایی 
که زمین اضافه ندارند و همچنین مشکلات مربوط به نیروی انسانی ماهر به 

دلیل درآمد پایین و پرداخت نشدن حق بیمه ماهیانه اشاره کرد.
وی درباره بهره مندی گلخانه های اســتان از فناوری های نوین اظهار کرد: 
گلخانه ها در زمان های مختلف و طی ســال های متنوع ســاخته شده اند و از 
تکنولوژی زمان خود بهره مندند، امــا گلخانه های قدیمی تر نیازمند اصلاح و 

به روزرسانی سیستم های سرمایشی و گرمایشی هستند.
سرپرست ســازمان جهاد کشاورزی خراســان جنوبی یادآور شد: حدود 
۱۱ هکتار از گلخانه های اســتان مجهز به سیســتم های اتوماسیون و کشت 

هیدروپونیک می باشد.
وی همچنین گفت: متقاضیان دریافت تسهیلات بانکی بسیار زیاد هستند 
ولی اعتبارات تخصیص یافته بسیار کم بوده و پاسخگوی نیاز متقاضیان نیست 
لــذا پیگیری های مجدانه ای برای افزایش و تخصیص اعتبارات از وزارتخانه در 

جریان است.
اسفندیاری افزود: میزان صادرات محصولات گلخانه ای استان در سال های 
اخیر حدود ۲ هزار تن بوده است که بخشی از این محصولات از طریق بنادر 
جنوبی به کشورهای حاشیه خلیج فارس صادر می شود و بخشی نیز به دلیل 
کیفیت ممتاز به همراه محصولات سایر استان ها از طریق استان های مرکزی 

به بازارهای خارجی ارسال می شود.
وی تصریح کرد: به علت نبود زیرســاخت های صادرات مستقیم از استان، 

وزیر جهاد کشاورزی گفت: در پایان سال ۱۴۰۳ 
به رشــد ۳.۲ درصد رسیدیــم و در حوزه صادرات 
افزایش ۳۲ درصدی را شاهد بودیم. به این ترتیب تراز 
تجاری بخش کشاورزی ۳ میلیارد دلار بهبود یافت

 به نقــل از وزارت جهاد کشــاورزی، غلامرضا 
نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی بر اهمیت امنیت 
غذایی در شــرایط بحرانی و لزوم حمایت از تولید 

داخلی تاکید کرد.
وی با اشاره به جنگ اخیر رژیم صهیونیستی و 
اهمیت امنیت غذایی برای مردم ایران، از گزارش های 
ارائه شده از سوی مسئولان ستادی و استانی قدردانی 
کرد و گفت: در جنگ ۱۲ روزه اخیر اهمیت امنیت 

غذایی برای همه ما مشخص شد و مردم توانستند در آرامش این مدت نزدیک به دو هفته را سپری کنند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به بحران ایجاد شده در حوزه غذا در جنگ غزه از سوی رژیم صهیونیستی تاکید کرد: وضعیتی که در برخی 
کشــورها تحت تأثیر جنگ و نزاع و تهاجم دشــمنان مشاهده می کنیم خود پاسخ به کسانی است که به خاطر دیدگاه های فانتزی و عجیب 

خود، تولید داخلی را تخطئه می کنند.
به گفته وی، تصور وجود غذای فراوان توهمی بیش نیست، امروزه کشورها باید درصدد تأمین امنیت غذایی خود باشند.

نوری قزلجه به بحران آب در کشور اشاره کرد و تأمین آب شرب را اولویت اصلی کشور و نیازمند برنامه ریزی لازم دانست و از همکاران خود 
در سراسر کشور خواست تا در شوراهای شهرستانی و استانی برای تأمین آب شرب همکاری و هماهنگی لازم را داشته باشند.

وی همچنین بر صرفه جویی در مصارف اداری و شخصی و ترویج آن در جامعه تاکید کرد.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به انتقادهای مطرح شده نسبت به مصرف آب در بخش کشاورزی و لزوم ارتقای بهره وری، گفت: ما بخشی از 
این انتقادهای مطرح شده را قبول داریم و در تلاش هستیم تا بهره وری بخش کشاورزی نسبت به آبی که مصرف می شود را ارتقا دهیم، اما 

متذکر می شویم که بخش کشاورزی در حال تأمین امنیت غذایی کشور است و این بخش مقصر تمام مشکلات موجود نیست.
وی بر توجه به تغییر اقلیم و کاهش بارندگی های پی در پی که دامنگیر بخش کشاورزی کشور است، تاکید کرد و افزود: مدیران و مسئولان 
وزارتخانه باید با ارائه گزارش های فنی و دقیق به نهادهای ذی ربط، از تولید داخلی و امنیت غذایی کشور دفاع کنند و اجازه ندهند عده ای با 

نظرات غیرکارشناسی، این بخش را زیر سوال ببرند.
این مقام عالی وزارت با اشاره به آمارهای اقتصادی بخش کشاورزی، تصریح کرد: در کنار این اعداد و ارقامی که مطرح می کنند باید به 
موضوع اقتصاد کلان بخش هم توجه داشته باشیم که سهم اقتصادی بخش کشاورزی از 6.۷ درصد ارتقا پیدا کرد و یک رشد ۵.6 درصدی 
داشــتیم همچنین در پایان ســال ۱۴۰۳ به رشــد ۳.۲ درصد رسیدیم و در حوزه صادرات افزایش ۳۲ درصدی داشتیم و تراز تجاری بخش 
کشاورزی ۳ میلیارد دلار بهبود یافت.نوری قزلجه یادآور شد: وظیفه ما این است که اجازه ندهیم دستاوردهای بخش کشاورزی، در سایه یک 
بحران کلان که متأثر از عوامل مختلف برای کشور است، نادیده گرفته شده یا فراموش شود. عده ای همواره به دنبال وابستگی کشور به خارج 

و یافتن راهی برای واردات هستند، اما تلاش ما تأمین امنیت غذایی کشور با تکیه بر توان تولید داخلی است.

رئیس انجمن تولیدکنندگان کود شیمیایی گفت: 
امسال کشور در کشت پاییزه با مشکلات بسیاری از 

جمله کمبود کود مواجه خواهد بود.
 هفته گذشته ارز تخصصی برخی کالاهای اساسی 
تغییرات کرد. ارز تعیین شــده اقلامی چون گندم، 
جو، ذرت، کنجاله ســویا، روغن و برنج ارز ترکیبی 

)ترجیحی و مبادله ای( شد.
به ایــن ترتیب ارز واردات روغــن خام 6۰ )ارز 
ترجیــحی ۲8.۵۰۰ تومان( به ۴۰ )ارز مبادله ای یا 
توافقی با قیمت فعلی بیش از ۷۱ هزار تومان(، پالم 
۵۰-۵۰، دانه هــای روغنی 8۰ )ارز ترجیحی( و ۲۰ 
)ارز مبادلــه ای(، برنج ۴۰ )ارز ترجیحی( به 6۰ )ارز 
مبادله ای(، جو و ذرت 8۰ )ارز ترجیحی( و ۲۰ )ارز مبادله ای( و کنجاله ۷۵ )ارز ترجیحی( به ۲۵ )ارز مبادله ای(، گندم ۷۰ )ارز ترجیحی( به 

۳۰ )ارز مبادله ای( و کود شیمیایی نیز 8۰ )ارز ترجیحی( به ۲۰ )ارز مبادله ای( شده است.
پیش تر رئیس انجمن تولیدکنندگان کود شیمیایی به خبرنگار مهر گفته بود بیش از یک سال است ارز ترجیحی به تولید کود شیمیایی 

اختصاص نیافته و این امر سال گذشته منجر به افت ۳۰ درصدی تولید شد.
صیاد فرهادی، عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان کود شیمیایی درباره این موضوع که اگر برای واردات مواد اولیه کود، ارزی تخصیص 
نمی یابد این تغییر ارزی برای چیست، به خبرنگار مهر گفت: بخش خصوصی تنها واردکننده مواد اولیه کود شیمیایی نیست و بخشی از کود 

پایه را دولت وارد می کند.
وی افزود: کود فسفات ۱۰۰ درصد از سوی دولت وارد می شود چون کود یارانه دار بوده و توسط خود دولت نیز توزیع می شود.

وی اظهار کرد: امسال به دلیل عدم تأمین به موقع و به میزان کافی کود فسفات و کود پتاس از خارج باید بخشی از محصولات مورد نیاز 
را به ناچار وارد کرد.وی ادامه داد: مواد اولیه سولفات پتاسیم هم از سوی بخش خصوصی وارد می شود.

رئیس انجمن تولیدکنندگان کود شیمیایی با اشاره به ناترازی انرژی تصریح کرد: این امر به تولید داخل آسیب زده است. به عنوان مثال، 
کود اوره ۱۰۰ درصد داخلی بوده و دو برابر نیاز کشــور تولید می شــود. نیاز بازار در حال حاضر ۲.۵ میلیون تن اســت که در کشور 8 میلیون 

تن تولید می شود.
این تولیدکنندگان کود کشور در ادامه سخنان خود یادآور شد: اما در بخش کود فسفات عمده مصرف داخل وارد می شود. نیازمندی این 

بخش به اضافه نیازمندی کود پتاس حدود ۳۵۰ هزار تن بوده که فقط ۵۰ هزار تن در داخل تولید می شود و باقی وارداتی است.
وی در توضیح بیشتر عنوان کرد: ما در کشور ۱۰۰ هزار تن کلرید پتاسیم و ۲۵۰ هزار تن سولفات پتاسیم مصرف داریم که فقط ۵۰ هزار 
تن کلرید پتاسیم در داخل تولید و ۳۰۰ هزار تن نیازمندی این دو کود وارد می شود. از این عدد ۱۵۰ هزار تن مواد اولیه سولفات پتاسیم است 

که بخش خصوصی وارد و ۱۰۰ هزار تن آن هم از سوی شرکت دولتی وارد می شود.
عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان کود شیمیایی کشور اضافه کرد: چون ارز تخصیص داده نشده است هم تأمین مواد اولیه سولفات 

پتاسیم و هم کلرید پتاسیم به مشکل خورده است.

رشد 3.2 درصد بخش کشاورزی  کشت پاییزه امسال با کمبود کود روبه رو است

بسته راهبردی، 
عملیاتی ساماندهی آب 
کشور تدوین شد

 سخنگوی صنعت آب گفت: وزارت نیرو بسته راهبردی، عملیاتی برای ساماندهی به آب کشور را تدوین و به استان ها ارائه کرده است.
عیسی بزرگ زاده افزود: در جلسه های ۴6 و ۴۷ شورای عالی آب که بهمن و اسفند سال گذشته برگزار شد، مصوب شد وزارت نیرو به کمک دیگر اعضای شورای عالی آب بسته راهبردی عملیاتی 
خود را برای ساماندهی به آب کشور و رفع ناترازی تدوین کند.وی ادامه داد: این کار پیشرفت خوبی داشته و برای هر ۳۱ استان مشخص شده که منابع آب در اختیار آنها چه هست و برای مصارف مختلف 
شرب، بهداشت و کشاورزی، صنعت، فضای سبز و محیط زیست چه اتفاقی قرار است رخ دهد از کدام منبع تامین شود.سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: بر این اساس مشخص خواهد شد هر استان 
در آب شرب چقدر از منابع سطحی و چقدر زیر زمینی استفاده کند و برای صنایع تخصیص آب از منابع سطحی، زیر زمینی و دریا و پساب چقدر خواهد بود و همین طور بخش کشاورزی چقدر از منابع 
سطحی و یا زیرزمینی استفاده کند.بزرگ زاده با بیان اینکه رئیس جمهوری دستور داده است که اطلاعات هر استان به استان های مربوطه ارسال شود که این کار انجام شده است، افزود: پس از تصویب 

این موارد در کمیته تخصصی شورای عالی آب با حضور همه اعضا، موارد به استانداران ارسال شده است.

آمار دقیقی از میزان صادرات در دسترس نیست. بخش عمده محصولات تولیدی در داخل استان و سایر استان ها مصرف می شود.

 پتانسیل بالای استان برای تبدیل شدن به قطب تولید گلخانه ای
سرپرست سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی تاکید کرد: ادامه توسعه کشت گلخانه ای، اصلاح، بازسازی و نوسازی گلخانه ها، 
ایجاد تنوع در الگوی کشت از جمله تولید گل و گیاهان زینتی و درختانی مانند انگور، فعال سازی اتحادیه گلخانه داران استان و انجام 
بازدید از گلخانه های موفق کشــور در زمینه صادرات از جمله برنامه های مدنظر برای توســعه بازارهای صادراتی و افزایش توان رقابت 

محصولات گلخانه ای استان است.
وی در مورد برنامه های آموزشی و پژوهشی گفت: عمده برنامه ها شامل ارسال دستورالعمل های به روز تولید محصولات گلخانه ای برای 
جامعه هدف، آشنایی دانش آموزان و دانشجویان با فرآیندهای واقعی تولید محصول در گلخانه ها و برگزاری بازدیدهای آموزشی از مناطق 
مختلف استان و کشور است اما همکاری با مراکز تحقیقاتی و دانشگاهی نیز در راستای ارتقای کیفیت و کمیت تولیدات دنبال می شود

اسفندیاری گفت: تمایل به سرمایه گذاری در زمینه طرح های گلخانه ای در استان افزایش قابل توجهی داشته است البته اگر تسهیلات 
مالی به اندازه کافی و متناسب با نیاز استان تخصیص یابد، مشکلات بازاریابی و تخصیص آب و زمین در مجتمع های گلخانه ای رفع شود، 

خراسان جنوبی توانایی تبدیل شدن به یکی از قطب های مهم تولید و صادرات محصولات گلخانه ای کشور را دارد.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی هم گفت: نخستین گلخانه ها در خراسان جنوبی حدود سال ۱۳۷۵ 
و در شهرستان بیرجند احداث شد و امروز این بخش به یکی از ظرفیت های مهم تولید محصولات کشاورزی در استان تبدیل شده است

محمدرضا اکبری با اشاره به اینکه خراسان جنوبی در زمینه کشت گلخانه ای صنعتی )هیدروپونیک( گام های مؤثری برداشته، تصریح 
کرد: اگرچه اطلاعات دقیقی از رتبه کشوری استان در این حوزه در دسترس نیست، اما استقبال از این شیوه نوین کشت به ویژه به دلیل 
صرفه جویی در مصرف آب، در حال افزایش است.وی گفت: هم اکنون بیش از ۱۱ درصد از سطح زیرکشت گلخانه های فعال در استان، 

به صورت هیدروپونیک یا بدون خاک اداره می شوند که نشان از رشد تدریجی و برنامه ریزی شده این حوزه دارد.

 چالش های بازار فروش محصولات گلخانه ای
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی در ادامه با اشاره به چالش های موجود در بازار فروش محصولات 
گلخانه ای، بیان کرد: نبود بازاریابی مؤثر، عدم ثبات در عرضه، نوسانات شدید قیمتی و رقابت با محصولات وارداتی از جمله مشکلاتی 

است که گلخانه داران استان با آن روبه رو هستند.
وی اضافه کرد: ضعف در بسته بندی و عدم وجود سردخانه های مناسب برای نگهداری محصولات گلخانه ای از دیگر موانعی است که 

مانع از ارتقای ارزش افزوده و توسعه صادرات این محصولات می شود.
اکبری در ادامه کمبود ناوگان حمل و نقل هوایی و نبود تجهیزات مخصوص حمل گل و گیاه را از دیگر چالش های مهم دانست 
و گفت: هم اکنون بسیاری از تولیدکنندگان به دلیل نبود پروازهای مستقیم به سایر نقاط کشور یا نداشتن زیرساخت های حمل ونقل 
مناســب، در فروش محصولات خود با مشــکل مواجه هستند.وی با تاکید بر اهمیت شناخت نیازهای بازار، اظهار کرد: نبود اطلاعات 
دقیق و به روز از ذائقه و نیاز بازار داخلی و خارجی باعث شده تا برخی از محصولات گلخانه ای بدون برنامه ریزی تولید شوند و در بازار 

با مازاد عرضه مواجه شویم.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی درباره راهکارهای بهبود وضعیت کشت گلخانه ای در استان 
با توجه به شرایط اقلیمی خاص و محدودیت منابع آبی افزود: یکی از مهم ترین راهکارها، تخصیص اعتبارات بلندمدت و کم بهره برای 

توسعه و اصلاح گلخانه ها به ویژه در حوزه گرمایش و سرمایش است.
وی ادامه داد: برگزاری دوره های آموزشی و بازدید از گلخانه های موفق در سایر استان ها می تواند در انتقال دانش و تجربیات مفید 
تأثیرگذار باشد.این مسئول با اشاره به لزوم ایجاد تنوع در کشت محصولات گلخانه ای بیان کرد: انتخاب گونه های متنوع و دارای بازار 

مناسب، علاوه بر ارتقاء سودآوری، موجب کاهش وابستگی به یک یا چند محصول خاص می شود.

 حمایت هدفمند، شرط توسعه گلخانه ها
وی در ادامه با تاکید بر اهمیت نظارت دقیق بر عملکرد گلخانه ها و کیفیت محصولات تولیدی گفت: سازمان جهاد کشاورزی با همکاری 
سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی به طور مستمر از گلخانه ها بازدید و بر تولید محصولات سالم و ارگانیک نظارت دارد

اکبری افزود: هدف ما تولید محصولاتی عاری از باقی مانده سموم و کودهای شیمیایی است تا ضمن تامین سلامت جامعه، امنیت غذایی 
نیز تضمین شود.وی با تاکید بر اینکه توسعه کشت گلخانه ای راهکاری مؤثر برای مقابله با کم آبی و شرایط سخت اقلیمی در استان است، 
گفت: با حمایت های مالی، آموزشی و نظارتی هدفمند می توان زمینه رشد و شکوفایی هرچه بیشتر این بخش را در استان فراهم کرد

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی افزود: کشاورزی نوین به ویژه کشت گلخانه ای، آینده ساز بخش 
کشاورزی در خراسان جنوبی است و برنامه ریزی برای توسعه زیرساخت ها و حمایت از بهره برداران باید در اولویت قرار گیرد.

 تولید سالانه ۱۹ هزار تن محصولات سبزی و صیفی
مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزی خراسان جنوبی نیز بیان کرد: از مجموع سطح زیر کشت گلخانه ای استان که به عنوان محیط های 
کنترل شده نیز شناخته می شود، تا پایان فصل تولید )خرداد ماه( از سطح 6۷.۳ هکتار گلخانه، ۱9 هزار و ۲۰۰ تن انواع محصولات 

سبزی و صیفی شامل خیار، گوجه، فلفل و سایر محصولات تولید شده است.
منوچهر شایسته افزود: همچنین 8۰۰ هزار شاخه انواع گل شاخه بریده، ۱8۰ هزار عدد انواع نشاء گل و گیاه زینتی و ۳۰۰ هزار عدد 

انواع نشاء محصولات سبزی، صیفی و گیاهان دارویی در این مدت در گلخانه های استان تولید شده است.
وی تصریح کرد: بیشترین سطح گلخانه های استان به ترتیب مربوط به شهرستان های قاین، فردوس و خوسف است و تعداد بهره برداران 
گلخانه ای استان به ۵۷۰ خانوار می رسد.مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزی خراسان جنوبی تاکید کرد: محصولات تولید شده علاوه بر 
مصرف در شهرستان های استان و استان های همجوار، به تهران و اصفهان ارسال شده و از آنجا برای صادرات به کشورهای حاشیه خلیج 
فارس، عراق و روسیه صادر می شود.وی در خصوص بهره وری آب در تولید گلخانه ای، مدیر امور باغبانی گفت: میزان تولید محصول به 
ازای هر متر مکعب آب در گلخانه ها به عوامل مختلفی از جمله نوع محصول، شرایط محیطی و روش های آبیاری بستگی دارد، اما به 

طور کلی، تولید گلخانه ای می تواند تا ۳۰ برابر بازدهی مصرف آب را نسبت به کشت های سنتی افزایش دهد.
شایســته بیــان کــرد: اســتفاده از روش های نوین آبیــاری مانند قطــره ای و مه پاش موجــب افزایش راندمــان مصرف آب و 
افزایــش تولیــد وزنی محصــول بــه ازای هر متر مکعب آب شــده اســت، در حالی که در کشــت های ســنتی میــزان محصول 
تولیــدی بــه ازای هــر متــر مکعــب آب معمــولا بسیار پایین اســت و ممکن اســت حــتی کمتر از یــک کیلوگرم باشــد.اما 
 مسیر توســعه کشــت گلخانه ای در این اســتان، هموار نیســت. اگرچه ســطح زیر کشــت گلخانه ای در حال رشــد اســت و

گلخانه های مدرن تری همچون هیدروپونیک نیز در حال گسترش اند، اما چالش هایی چون کمبود نقدینگی، نبود زیرساخت های صادراتی، 
ضعف در بازاررسانی، کمبود نیروی کار ماهر و ناپایداری در تأمین تجهیزات، همچنان سد راه گلخانه داران شده است که در گزارش های 

آتی به این موانع و راهکارهای رفع آن خواهیم پرداخت.
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ضرورت اورهال و فشارافزایی پارس جنوبی 
  لیلا  جلیلوند    -   میدان گازی پارس جنوبی با سهمی حیاتی در تأمین گاز ایران، در آستانه زمستان و با هشدار افت فشار، نیازمند 

اورهال و فشارافزایی فوری است.

قطر به عنوان 
شریک میدان 

مشترک، هر ساله 
بخش مهمی از 

درآمد خود را صرف 
اورهال به موقع 

تجهیزات، نوسازی 
زیرساخت ها و به 

کارگیری فناوری روز 
می کند.

انرژی 

  راهکارهای غیرقیمتی برای مدیریت 
مصرف سوخت کلید خورد

 معاون وزیر نفت از اجرای راهکارهای غیرقیمتی 
برای مدیریت مصرف ســوخت خبر داد و گفت: با 
بهره گیری از ســازوکار گــواهی صرفه جویی انرژی، 
امکان تأمین مالی طرح های نوسازی ناوگان و ارتقای 

بهره وری مصرف فراهم شده است.
محمدصــادق عظیمی فر با بیــان اینکه بخش 
عمده ای از ابزارهای مدیریت مصرف خارج از وظایف 
و اختیارات این شــرکت است، اظهار کرد: در تلاش 
هســتیم با ایجاد نقش محــوری و هم افزایی میان 
ذی نفعان مختلف، بخشی از راهکارهای غیرقیمتی 

مدیریت مصرف را به صورت عملیاتی اجرا کنیم.
وی با تأکید بر اینکه بهره گیری از سازوکار گواهی 
صرفه جویی انرژی، ضمن حفــظ زنجیره ارزش در 
صنایع بالادستی، مسیر تأمین مالی طرح های مدیریت 
مصرف را وارد مرحله ای تازه می کند، تصریح کرد: از 
آغــاز به کار دولت چهاردهم، تنوع بخشی به ســبد 
سوخت کشور در دستور کار وزارت نفت قرار داشت

معاون وزیر نفت با اشــاره به نقش ویژه صنعت 
سی ان جی و چالش هــای پیش روی آن گفت: یکی 
از اقدامات فوری در ایــن حوزه، پرداخت مطالبات 
۴۴ میلیون دلاری این صنعت و جلوگیری از توقف 
زنجیره ارزش بود.وی افزود: این اقدام با راهکارهایی 
مانند صدور و عرضــه گواهی صرفه جویی انرژی در 
بورس انرژی و همکاری معاونت برنامه ریزی وزارت 

نفت و شرکت ملی گاز ایران محقق شد.
عظیمی فر با بیان اینکه فرسودگی ناوگان یکی از 
عوامل اصلی افزایش مصرف سوخت در کشور است، 
گفت: بر همین اســاس، شورای اقتصاد مصوبه های 
مؤثری برای نوسازی ۴6۰ هزار دستگاه ناوگان شهری 
و 8۵ هزار دستگاه ناوگان برون شهری تصویب کرده 
اســت.معاون وزیر نفت ادامه داد: در گام نخســت، 
برقی سازی ۲۰ هزار موتورسیکلت فرسوده در تهران 
و نوســازی ناوگان دیزلی برون شهری در دستور کار 

قرار گرفته است.
وی منابع مالی و اثبات پیمایش را دو مانع اصلی 
در اجرای طرح های نوسازی ناوگان عنوان کرد و گفت: 
برای تأمین مالی و پرداخت مطالبات سرمایه گذاران 
این طرح هــا، از گواهی صرفه جــویی نفت گاز بهره 
خواهیــم گرفت.وی ادامه داد: همچنین برای اثبات 
پیمایش، از پلتفرم های اینترنتی ویژه موتورسیکلت ها 
و شــرکت های لجســتیکی در حوزه ناوگان دیزلی 

استفاده می شود.

 تولید برق نیروگاه برق آبی کرج تا دو 
هفته آینده متوقف می شود

مدیر ســد کــرج گفت: اگرچه هــم اکنون 
نیــروگاه برق آبی ســد کرج در حــال فعالیت 
است اما احتمالًا تا دو هفته آینده ارتفاع آب به 
حدی می رسد که دیگر امکان تولید برق از این 

نیروگاه وجود ندارد.
محمدعــلی معلم مدیر ســد کرج در رابطه 
با فعالیت نیروگاه برق آبی این ســد با اشــاره 
به اینکه برق تولیدی به شــبکه سراسری برق 
متصل می شــود گفت: نیروگاه های برق آبی در 
هر سدی بر اساس شرایط آن سد می تواند تولید 
داشته باشد.وی ادامه داد: هم اکنون ما در حال 
تولید برق از ســد امیر کبیر هستیم و آبی که 
برای تهران ارسال می شود تولید برق هم دارد

مدیر ســد کرج خاطر نشان کرد: اگرچه هم 
اکنون نیروگاه برق آبی سد کرج در حال فعالیت 
است اما احتمالًا تا دو هفته آینده ارتفاع آب به 
حدی می رسد که دیگر امکان تولید برق از این 
نیــروگاه وجود ندارد زیرا میزان آب موجود در 

سدها از دریچه پایین تر می رود.
معلم با اشاره به اینکه واحدهای آبی بر اساس 
هد آبی عمل می کنند، اضافه کرد: هر چه هد آب 
بالاتر باشد به همان میزان تولید افزایش می یابد

وی ادامــه داد: هــر واحد تولیــدی ما ۴۵ 
مگاوات اســت و در صورتی که ســد کاملًا پر 
باشــد امــکان ۴۵ مگاوات برق وجــود دارد و 
 هر چه هــد آبی پایین تر رود تــوان تولید نیز
کاهــش پیدا می کند تا به ۱۵ مگاوات برســد.

معلم در خاتمه اضافه کرد: تولیدی کمتر از ۱۵ 
مگاوات انجــام نمی گیرد زیرا از نظر فنی برای 

واحد مضر است.

 تعطیلی ادارات اولویت ما نبود اما در 
شرایط اضطراری اجتناب ناپذیر است

رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی کشور 
گفت: تعطیلی ادارات به عنوان آخرین راهکار و 
با هدف مدیریت مصرف انرژی اجرا شده است؛ 
هرچند میزان صرفه جویی کمتر از انتظار بوده 

اما همچنان قابل توجه است.
 به نقل از وزارت نیرو »علاءالدین رفیع زاده« 
روز شنبه ۴ تیرماه در جلسه مشترک با »عباس 
علی آبادی« وزیر نیرو و مدیران ارشــد صنعت 
آب و برق کشــور که در شــرکت توانیر برگزار 
شــد، با اشاره به شــرایط خاص مصرف انرژی 
در هفته های اخیر گفت: در ایام خاص ســال، 
به ویــژه در هفته های اخیر با گرمای شــدید و 
افزایــش مصرف همراه بــود، نقش وزارت نیرو 
و زیرمجموعه هــای آن بسیار تعیین کننده بود 
و انصافــاً دولت و ایــن وزارتخانه عملکرد قابل 

قبولی داشتند.
وی افزود: هرچند بــا کمبودهایی در حوزه 
آب و برق مواجه بودیم و ناچار به اعمال برخی 
قطعی ها شدیم، اما این اقدامات با هدف پایداری 
خدمات به مردم انجام شد. امیدواریم با مدیریت 
بهتر و تدابیر مســتمر وزارت نیرو، کشــور از 

بحران ها و بلایا دور بماند.

 میدان گازی پارس جنوبی، عظیم ترین میدان گازی مشترک 
دنیا میان ایران و قطر، از بدو آغاز به کارش در ایران به اصلی ترین 
منبع تولید گاز و تأمین انرژی بدل شده است. امروز بیش از ۷۰ 
درصد گاز مصرفی کشــور از این میدان تأمین می شود و حیات 
اقتصادی و صنعتی، به ویژه در فصل سرما، مستقیماً به سلامت و 
پایداری تولید آن گره خورده اســت. نقش کلیدی این میدان در 
تأمین خوراک صنایع، برق رسانی، صادرات و درآمد ارزی به اندازه ای 
اســت که کوچک ترین خلل در عملیات نگهداشت یا کاهش نرخ 

تولید، بحران های ملی و منطقه ای ایجاد خواهد کرد.

 اهمیت راهبردی پارس جنوبی در امنیت انرژی ایران
پارس جنوبی طی دو دهه اخیر، قلب تپنده تأمین گاز طبیعی، 
میعانات گازی و خوراک صنایع پتروشیمی کشور بوده است. عملًا 
بــدون این میدان، دولت نیز ابزار لازم برای مدیریت پیک مصرف 
زمستان، تأمین سوخت نیروگاه ها، گرمایش خانگی و عرضه پایدار 
به صنایع را نخواهد داشت. براساس جدیدترین آمار وزارت نفت، 
از مجموع ۱۰۰۰ میلیون مترمکعب گاز تولید روزانه کشور، بالغ 

بر ۷۰۰ میلیون مترمکعب آن از این میدان استخراج می شود.
پارس جنوبی نه تنها منبع اصلی گاز، بلکه منبع ارزشمند تولید 
میعانات گازی است که یا مستقیم صادر یا در پالایشگاه هایی چون 
ستاره خلیج فارس به بنزین تبدیل می شوند. بی ثباتی در تولید این 
میدان، مستقیماً کاهش درآمدهای ارزی، افت صادرات و کسری در 

تراز مالی صنعت نفت و کشور را به دنبال خواهد داشت.
از آنجا که عمده رقبای ایران، مانند قطر، با استفاده از فناوری های 

روز و مدیریت بهینه میدان مشــترک، در حال افزایش ظرفیت 
برداشت هستند، هرگونه غفلت، به برتری رقبا در بازارهای گازی 

و جایگاه ژئوپلیتیک انرژی دامن می زند.

 جایگاه تعمیرات اساسی و اورهال در حفظ پایداری 
تولید

تأسیســات پارس جنوبی به صورت مستمر و ۲۴ ساعته کار 
می کنند و طی سال های اخیر تحت فشار حداکثری بهره برداری 
قرار داشته اند. تجهیزات، سکوها و خطوط لوله این میدان نیازمند 
تعمیرات اساسی )اورهال( دوره ای هستند؛ بی توجهی به این موضوع، 
منجر به استهلاک شدید، کاهش راندمان و حتی حوادث پرهزینه 
خواهد شد.تجربیات سال های گذشته نشان داده است تعویق در 
انجام به موقع اورهال به دلایل بودجه ای یا کمبود قطعه و نیروی 
انسانی، باعث توقف های اضطراری، کاهش توان تولید در ایام اوج 

مصرف و بروز آسیب به قطعات گران قیمت شده است.

 پیامدهای ملی یک اورهال ناتمام
هر توقف در بخشی از ظرفیت پارس جنوبی، مستقیماً محدودیت 
دســترسی خانگی و صنعتی به گاز را به دنبال خواهد داشــت و 
در پیک مصرف زمستان، مســتعد تکرار قطعی های سراسری و 

خاموشی های گسترده خواهد بود.
تجربه ســال های گذشته نشان داده است که با کاهش دمای 
هوا، مصرف گاز روزانه در کشــور به مــرز 6۵۰ تا ۷۰۰ میلیون 
مترمکعب می رســد. این یعنی تمــامی ظرفیت تولید باید آماده 
پاسخگویی باشد و هر نقص یا کمبودی، بر شبکه مصرف، خانوار 

و صنایع فشار وارد می کند.
تعمیرات اساسی باید پیش از ورود موج سرما و افزایش مصرف خانگی به پایان برسد؛ چراکه پس از آغاز زمستان به 
دلیل بار بالای تولید، امکان توقف خطوط برای اورهال عملًا وجود ندارد. برنامه ریزی، تأمین تجهیزات، تخصیص اعتبار و 

بسیج نیروی انسانی باید با دقت و بر اساس بازه زمانی دقیق انجام شود.
درصورت تأخیر در اورهال یا وقوع نقص فنی اضطراری، دولت چاره ای جز کاهش فشار خروجی، افزایش توزیع سوخت 
مایع، قطعی صنایع و حتی خانوارها نخواهد داشت. همچنین، کاهش میعانات گازی، افت تولید بنزین پالایشگاه ها و کاهش 

صادرات محصولات پتروشیمی از تبعات ناگزیر است.
قطر به عنوان شریک میدان مشترک، هر ساله بخش مهمی از درآمد خود را صرف اورهال به موقع تجهیزات، نوسازی 
زیرساخت ها و به کارگیری فناوری روز می کند. این راهبرد در حفظ پایداری تولید، افزایش عمر تجهیزات و جلوگیری از 
خســارت های ناگهانی نقشی اساسی دارد. ایران نیز ناگزیر است حداقل ها را به صورت منظم رعایت کند و از راهکارهای 

نوین در اورهال بهره بگیرد.
پارس جنوبی قلب تپنده اقتصاد و تأمین کننده اصلی گاز کشور است. در فقدان یک برنامه دقیق و عملیاتی برای اورهال 
دوره ای و به موقع، ریســک افُت تولید و بروز فاجعه در پیک مصرف فزونی می یابد و کشــور را، درســت در حساس ترین 
لحظات نیاز، دچار بحران عرضه خواهد کرد. اهمیت تخصیص منابع مالی ویژه، افزایش پشتیبانی فنی، آموزش نیروها و 
وارد کردن بهترین تجربیات جهانی به این عرصه، دیگر یک ضرورت ساده نیست؛ بلکه به یک سیاستگذاری راهبردی در 

سطوح عالی کشور بدل شده است.
امروز، بیش از آنکه صرفاً به توســعه بیشــتر میدان بیاندیشیم، باید حفظ داشته های حیاتی و پیشگیری از افت تولید 
اولویت نخست مدیران ارشد دولت و وزارت نفت باشد. چون تبعات یک زمستان سرد بدون گاز، نه فقط خانه های مردم، 

بلکه تمام اقتصاد ملی و ثبات اجتماعی را تهدید خواهد کرد.

 چرا میدان های گازی نیاز به فشارافزایی دارند؟
میدان پارس جنوبی، همانند دیگر ذخایر بزرگ دنیا، در ابتدای دوره بهره برداری به علت فشار زیاد مخزن، تولید بالایی 
دارد. اما با گذشت زمان و بدون تزریق، فشار طبیعی مخزن کاهش می یابد و برداشت گاز هر سال دشوارتر می شود. تأسیسات 
بهره برداری و خطوط انتقال نیز تنها تا یک سطحِ فشار طراحی شده اند و کاهش فشار عملًا موجب افُت تولید و راندمان می شود

فشارافزایی )Compression( یعنی نصب توربوکمپرسورها و ایجاد فناوری هایی که فشار گاز مخزن یا خروجی چاه را 
افزایش داده تا بتوان همان میزان برداشت را از مخزن انجام داد. بدون اجرای پروژه های فشارافزایی، دیر یا زود میدان به 

نقطه ای می رسد که ادامه بهره برداری حتی با تعمیرات اساسی، کافی نخواهد بود.

 نقش و اهمیت فشارافزایی در پارس جنوبی
تنها راه حفظ و حتی افزایش تولید گاز از فازهای مختلف این میدان در ســال های آینده، تکمیل و راه اندازی ســریع 
پروژه های فشارافزایی است. اگر این حلقه اساسی به موقع راه نیفتد، حتی اورهال به موقع هم کافی نیست و با افُت ناگزیر 

فشار چاره ای جز کاهش تولید نخواهیم داشت.
بدون فشــارافزایی، بخشی از ظرفیت تولید گاز کشور، به خصوص در ماه های سرد، از دست خواهد رفت و بخش های 

خانگی، صنایع و نیروگاه ها با کاهش عرضه شدید روبرو می شوند.
قطر از سال ۲۰۱9 ظرفیت فشارافزایی و برداشت خود را با سرمایه گذاری بزرگ افزایش داده و سهم بیشتری از میدان 
مشــترک برداشت می کند. تعلل ایران، منجر به از دســت رفتن فرصت های صادراتی و درآمدهای ارزی می شود و توازن 
برداشت در میدان مشترک را به ضرر ایران تغییر می دهد. تجهیزات فشارافزایی با جلوگیری از افُت تولید ناگهانی، امکان 
برنامه ریزی بلندمدت و حفظ سلامت شبکه و مخزن را فراهم می کنند. بدین ترتیب، هزینه های اضطراری، خطرات زیست 
محیطی و خسارات فنی به شدت کاهش می یابد. براساس برآوردهای مؤسسات بین المللی، بی توجهی به فشارافزایی یعنی 
سقوط تولید روزانه از حدود 8۰۰ میلیون مترمکعب امروز به کمتر از ۴۱۰ تا سال ۱۴۱۰ که این معادل قطعی گسترده 

گاز، کاهش شدید تولید بنزین و حتی خاموشی، به ویژه در زمستان است.
در نبود فشارافزایی، صحنه اقتصاد ایران شاهد رشد مصرف سوخت های فسیلی، رشد آلودگی هوا و افزایش هزینه تولید 

برق و فرآورده های نفتی خواهد شد.
صنایع پتروشیمی، فولاد، سیمان و ... به شدت متأثر از افُت عرضه گاز هستند و خاموشی های متوالی و کاهش راندمان 

تولید، روند توسعه صنعتی کشور را مختل خواهد کرد.

 فشارافزایی؛ یک انتخاب یا اجبار؟
پروژه های فشارافزایی، درست به اندازه اورهال به موقع، دیگر نه یک گزینه فنی، بلکه »ضامن بقای پارس جنوبی« و 

تأمین امنیت انرژی کشور هستند.
همان گونه که قطر با سرعت بیشتری فشارافزایی را آغاز کرده، ایران برای حفظ سهم خود از میدان مشترک و جلوگیری 
از وارد آمدن ضربه به اقتصاد و امنیت انرژی در فصل سرما، باید پروژه های فشارافزایی را با اولویت در دستور کار قرار دهد

این اقدام، سرمایه گذاری بزرگ و اراده جدی سیاست گذاری در بالاترین سطح کشور را می طلبد و هرگونه تأخیر، پیامدی 
جبران ناپذیر بر سبد انرژی، صادرات و ثبات اجتماعی خواهد داشت.

یک مقام مســئول گفت: جمــع آوری و تصفیه 
فاضلاب شــهری افزون بر الزامات زیست محیطی 
و بهداشــتی، می تواند به عنوان یکی از منابع تأمین 
آب نامتعارف در مصارف صنعتی و کشاورزی مورد 

استفاده قرار گیرد.
 سید مرتضی احتشامی در گفتگو با برنامه »روزی 
نو« ضمن اشاره به روند پیشرفت طرح های فاضلاب 
در دولت چهاردهــم اظهار کرد: هم اکنون ظرفیت 
تصفیه خانه های فاضلاب کشور 6.۲ میلیون مترمکعب 
در شبانه روز است که این عدد تا پایان برنامه هفتم 
توسعه به 8 میلیون مترمکعب افزایش خواهد یافت

وی از پیش بینی اجرای 6۷ طرح فاضلاب تا سال 
۱۴۰۷ خبر داد و افزود: طبق برنامه ریزی انجام شده، در سال ۱۴۰۴ تعداد ۲۴ طرح، در سال ۱۴۰۵ تعداد ۱6 طرح، در سال ۱۴۰6 تعداد 

۲۱ طرح و در سال ۱۴۰۷ نیز ۲ طرح فاضلاب به بهره برداری خواهد رسید.
احتشامی با اشاره به اهمیت استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در اجرای پروژه های فاضلاب، گفت: برای تمامی شهرهای کشور این طرح ها 
در نظر گرفته شده و اقدامات مؤثری در خصوص فروش پساب به بخش خصوصی صورت گرفته است. همچنین هزینه ها و اقدامات اجرایی 

مرتبط با ساخت و بهره برداری از تأسیسات فاضلاب به سرمایه گذاران بخش خصوصی واگذار شده است.
وی از انعقاد 6۴ قرارداد در قالب بیع متقابل و فروش پساب خبر داد و تصریح کرد: تاکنون ۳۱۴ میلیون مترمکعب پساب از طریق این قراردادها 
واگذار شده که درآمد حاصل از آن بالغ بر ۱۱۰ هزار میلیارد تومان بوده و مستقیماً در ساخت و توسعه پروژه های فاضلاب هزینه شده است

مدیر کل دفتر بهره برداری فاضلاب آبفا افزود: در حال حاضر ۳6۵ شهر تحت پوشش خدمات فاضلاب قرار دارند و شاخص بهره مندی به 
6۵ درصد رسیده که طبق برنامه تا پایان برنامه هفتم به ۷۰ درصد خواهد رسید.

وی در ادامه از نیاز ســرمایه ای ۲۳ میلیون تومانی برای هر نفر به منظور توســعه زیرساخت های فاضلاب سخن گفت و افزود: با توجه به 
محدودیت منابع مالی، مشارکت بخش غیردولتی می تواند راهگشا باشد.

احتشامی در پایان با اشاره به پایین بودن قیمت آب در ایران تأکید کرد: پایین بودن نرخ آب موجب اسراف و کاهش انگیزه برای سرمایه گذاری 
در توسعه زیرساخت های فاضلاب شده است، حال آن که طرح فاضلاب می تواند نقش مؤثری در تقویت منابع تجدیدپذیر ایفا کند.

با تشدید بحران ناترازی انرژی در ایران، خاموشی  
برنامه ریزی شده در شهرک های صنعتی از دو روز به 
سه روز در هفته افزایش پیدا کرده، امری که صنایع 
کوچک را با مشکلاتی مواجه کرده است؛ اما سازمان 
صنایع کوچک به عنوان متولی این صنایع در سکوت 

به سر می برد.
بحــران ناترازی انرژی در ایران در ســال جاری 
به گونه ای شــده که محدودیت تامین برق فقط در 
فصل تابستان نیســت بلکه به طور مداوم در اغلب 
ماه های ســال جــاری نمود پیدا کرده اســت؛ در 
حالیکه همیشه محدودیت های برق صنایع از نیمه 
دوم خردادماه آغاز می شد امسال حدوداً دو ماه جلو 
افتاد و صنایع از فروردین ماه با محدودیت تامین انرژی مواجه شــدند.برخی صنایع از جمله سیمان و فولاد از حدود اواســط فروردین ۱۴۰۴، 
درجریان کاهش ۳۰ تا 9۰ درصدی برق مصرفی خود قرار گرفتند و در مواردی برنامه ریزی  شــده در مقطعی، قطع کامل برق در حدود ۱۵ 
روز اعلام شد اما سپس برطرف شد و محدودیت ها به روال سابق برگشت.به تازگی، اجرای خاموشی  در شهرک ها از دو روز در هفته به سه روز 
کامل افزایش یافته است؛ در این رابطه رئیس شورای هماهنگی شهرک های صنعتی اعلام کرده است که این برنامه بدون هماهنگی عملی 
با وزارتخانه های مرتبط انجام گرفته است.صنایع کوچکِ مستقر در شهرک های صنعتی که حدود ۴.۵ تا پنج میلیون نفر از جمعیت کشور را 
به صورت غیرمستقیم تحت تاثیر قرار می دهند، بیش از همه از این موضوع ناترازی انرژی و اعمال محدودیت های ناشی از آن، آسیب دیده اند. 
حتی یک روز یا چند ساعت خاموشی، آنان را با پیامدهای جدی روبه رو می سازد.مطابق آمار، ۵۰ درصد ظرفیت تولید این واحدها فعال بوده 
و نیمی دیگر، به دلیل قطع و نوسانات برق، از چرخه تولید خارج شده اند. خسارت اقتصادیِ ناشی از قطعی برق در صنایع کوچک و واحدهای 
صنعتی در سال های اخیر بسیار بوده است؛ تنها در سال ۱۴۰۲، بالغ بر ۴۴.۷ همت تومان خسارت وارد شده و به طور کلی کاهش تولید بین 
هفت تا ۲۰ میلیارد دلار گزارش شده است.ایسنا، موضوع افزایش محدودیت های برق صنایع کوچک تر را از سازمان صنایع کوچک و شهرک های 

صنعتی مورد پیگیری قرار دارد اما موفق نشد با هیچ مسئولی در این سازمان صحبت کند.
علی رغم پیگیری های مستقیم با سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران به عنوان متولی این امر، پاسخی رسمی یا اقدام عملی 

دریافت نشده و تاکنون برنامه حمایتی یا توضیح مناسبی اعلام نشده است.

بازچرخانی فاضلاب، ابزار پایداری در تأمین منابع آببحران ناترازی انرژی و محدودیت برق صنایع

تعطیلات اخیر ۴۱۸ 
هزار مترمکعب 
صرفه جویی آبی به 
همراه داشت

 وزیر نیرو با بیان اینکه همراهی مشــترکان خانگی با صنعت آب و برق نقشی کلیدی در عبور بدون چالش از فصل گرم و تأمین حداکثری آب و برق بخش های مختلف دارد.گفت: تعطیلات اخیر 
۴۱8 هزار مترمکعب صرفه جویی آبی داشت.عباس علی آبادی با اشاره به وضعیت مصرف آب و برق و اهمیت مدیریت منابع، ادامه داد: 8۴ درصد مشترکان آب تهران خانگی هستند و این موضوع ضرورت 
همراهی این بخش در صرفه جویی آب را نشان می دهد.وی افزود: از سال ۱۳99 به دلیل کاهش حجم ذخایر سدهای تهران، میزان برداشت آب از چاه های زیرزمینی برای تأمین آب شرب تهران افزایش 

یافت، اما از سال ۱۴۰۲ این روند به دلیل افت کیفیت منابع آب زیر زمینی و خطراتی همچون فرونشست زمین کاهش یافته است.
وزیر نیرو با تأکید بر کاهش بارش ها در سال های اخیر خاطرنشان کرد: میانگین بلندمدت بارش در تهران ۲۷9 میلی متر است، اما در ۵ سال گذشته به طور مداوم بارش ها کمتر از این میانگین بوده 
که این امر لزوم مدیریت مصرف آب و جلوگیری از بروز هرگونه تنش آبی را بیش از پیش نمایان می کند.علی آبادی با اشاره به تأثیر تعطیلات آخر هفته گذشته بر مصرف آب گفت: بر اساس ارزیابی های 

صورت گرفته پس از اعمال تعطیلی روز چهارشنبه گذشته، تعطیلی در یک ماه به طور میانگین موجب کاهش 6 میلیون مترمکعبی مصرف آب در تهران می شود.

 مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران گفت: با تکیه بر برنامه ریزی 
مدون، نیروی انســانی توانمند و کالاهــای باکیفیت داخلی عملیات تعمیرات اســاسی 

پالایشگاه های مجتمع گاز پارس جنوبی طبق برنامه و باکیفیت بالا در حال انجام است.
به نقل از روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی؛ محمدرضا جولایی افزود: با 
بهره گیری از برنامه ریزی دقیق و استفاده از نرم افزار پیشرفته مدیریت پروژه، تمامی مراحل 
تعمیرات اســاسی طبق برنامه های زمان بندی شده و بدون هیچ تأخیری به انجام رسیده 
است که این موفقیت حاصل تلاش مستمر تیم های تخصصی فنی و مهندسی و همکاری 
منسجم آنهاســت.وی یکی از عوامل کلیدی موفقیت را به کارگیری تجهیزات و کالاهای 
باکیفیت ساخت داخل کشور برشمرد و تصریح کرد: این اقدام نه تنها وابستگی به واردات 
را کاهش داده، بلکه با حفظ اســتانداردهای بالای فنی، امنیت و کارایی پالایشگاه ها را به 

شکل قابل توجهی بالا برده است.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت ملی گاز ایران ادامه داد: استفاده از قطعات 
داخلی باعث شــده فرایند تعمیرات با سرعت و کیفیت بیشتری انجام شود و هزینه ها به 
حداقل برسد و روند تعمیرات اساسی پالایشگاه های پارس جنوبی با موفقیت محقق شود

وی همچنین به اهمیت نیروی انسانی متخصص اشاره کرد و افزود: سرمایه اصلی شرکت 

ملی گاز، نیروی انسانی متعهد و توانمند است که با برنامه ریزی آموزشی منسجم و بهره گیری 
از دانش فنی روز، پرسنل ما عملکرد درخشانی در اجرای پروژه های تعمیراتی داشته اند که 

منجر به افزایش ظرفیت و استمرار تولید گاز در پالایشگاه های پارس جنوبی شده است.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز ایران بیان کرد: این دستاورد مهم، 
نماد قدرت مدیریت و هماهنگی تیمی است و گواهی بر عزم راسخ صنعت گاز ایران برای 

خودکفایی، توسعه زیرساخت های ملی و تضمین تامین انرژی پایدار کشور است.

  پایان موفقیت آمیز تعمیرات اســاسی واحد شیرین ســازی و میعانات 
پالایشگاه دهم

مدیر پالایشــگاه دهم پارس جنوبی گفت: با انجام  اقدامات شــاخص تعمیرات اساسی 
در واحد شیرین ســازی و میعانات این پالایشــگاه، افزایش پایداری و راندمان فرآیندهای 

عملیاتی با موفقیت انجام شد.
محمد نعمتی، با اشاره به تمیزکاری کامل مبدل های حرارتی ۱۰۲ و ۲۰۲، شست وشوی 
تیوب ها و تعویض برخی از آنها، افزود: این عملیات موجب بهبود انتقال حرارت و جلوگیری 
از افت راندمان واحد شده است و پس از پایان تمیزکاری، تست نشت گیری نیز در حال انجام 
است.وی اضافه کرد: فشارگیری ایمن خطوط و شست وشوی برج ها و وسل های واحد تثبیت 

میعانات گازی به طور کامل انجام و تجهیزات برای استارت فاز A آماده سازی شده است.
مدیر پالایشگاه دهم پارس جنوبی، به کالیبراسیون ترنسمیترها و تعمیر ۳9 شیر کنترل 
)AA( در واحد ۱۰۳ اشاره کرد و ادامه داد: دقت اندازه گیری و کنترل پارامترهای عملیاتی 

با این اقدامات به طور چشمگیری افزایش یافته است.

تداوم تعمیرات اساسی پالایشگاه های گاز پارس جنوبی
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ایران زمین 

ناگفته های طلای سفید فارس از سیاه بختی

وضعیت بحرانی 
منابع آبی فارس، 
کشت محصولات 

کم آب بر مانند 
پنبه را به ضرورتی 
انکارناپذیر تبدیل 

کرده است.

  عرشیا حسن پور  -     از دل زمین های حاصلخیز فارس، گنج سفیدی به نام پنبه برداشت می شود که کیفیت بی نظیرش، طلب داخلی و خارجی را برمی انگیزد؛ با این حال، 
سیاهی های فراوانی از جمله کمبودهای زیرساختی، سودآوری این محصول استراتژیک را تهدید می کند و معادله اقتصادی کشاورزان را به هم می ریزد.

استمرار خدمات 
رسانی مخابرات 
منطقه گلستان در ایام 
تعطیل 

 کشــتزارهای پنبه در جنوب فارس، صحنه ای چشم نواز و نقاشی گونه خلق 
می کنند که در رگ های اقتصاد محلی جریان دارد.

کشاورزان سخت کوش این خطه، امیدهای فراوانی به برداشت محصول خود 
بســته اند، اما گذر از مسیر پرپیچ وخم کاشت تا برداشت، آن ها را با چالش های 

متعددی روبه رو می سازد.

  طلای سفید با دستان پینه بسته
کشت طلای سفید از اواسط فروردین در مناطق مختلف استان آغاز می شود 
و با فرارسیدن پاییز، زمان برداشت، رویایی زمینی را برای کشاورزان رقم می زند

فارس با تولید حدود ۲۵ درصد پنبه کشور، رتبه نخست و کیفیت برتر الیاف 
را در اختیار دارد؛ کشــت این محصول در سال جاری در سطحی افزون بر ۱۵ 
هزار و ۴۰۰ هکتار و عمدتا در شهرستان های داراب، زرین دشت، لارستان، فسا 

و جویم به پایان رسید.

  استراتژی پنبه در بحران آب
وضعیت بحرانی منابع آبی فارس، کشت محصولات کم آب بر مانند پنبه را به 

ضرورتی انکارناپذیر تبدیل کرده است.
در سال های اخیر، توجه به پنبه به  عنوان یک محصول استراتژیک و صنعتی 
)با قابلیت تولید ۷۰ فرآورده( افزایش یافته و شاهد گرایش بیشتر کشاورزان به 
آن هستیم.این گیاه نه  تنها امنیت غذایی را تقویت می کند، بلکه با ایجاد اشتغال 
مستقیم و غیرمستقیم )یک نفر مستقیم و چهار نفر غیرمستقیم در هر چهار 

هکتار(، اهمیت راهبردی مضاعفی پیدا می کند.

   فریاد نگرانی کشاورزان

کشاورزان پنبه کار از مشکلات عدیده گلایه دارند؛ یک پنبه کار دارابی می گوید: 
کمبود کمباین های وش چین برای برداشــت مکانیزه و تاخیر در پرداخت های 

کارخانه های پنبه پاک کنی، دردسرهای اصلی ما هستند.

وی ادامه می دهد: قطع مستمر برق چاه ها و کمبود آب، رغبت ما را برای کشت 
پنبه کاهش داده و ســطح زیرکشت را به شدت کم کرده است؛ سیاست گذاری 
غلط و قیمت خرید غیررقابتی نیز به این مشــکلات دامن زده و به ما خسارت 

وارد کرده است.

  دخل و خرج ناسازگار
عضو هیات مدیره صندوق پنبه کشور و مدیرعامل شرکت پنبه کاران داراب، 
بر چالش های متعدد تاکید می کند و می گوید: کمبود کود شیمیایی )به ویژه اوره( 
و نرسیدن به موقع آن به دست کشاورزان، یکی از مشکلات است؛ رعایت نشدن 

الگوی کشت و تناوب زراعی در داراب، ضربه های جدی به کشاورزان می زند.
غلامرضا انصاری، از کاهش ۵۰ درصدی سطح زیر کشت پنبه در داراب )از 
6 هزار و ۵۰۰ هکتار به سه هزار هکتار( خبر می دهد و علت را افزایش قیمت 

نهاده ها و پایین بودن قیمت محصول می داند.
وی هشدار می دهد: واردات بی رویه پنبه، ضربه مهلکی به کشاورزان می زند، 
آن هم زمانی که قیمت محصول آن قدر ناچیز اســت که دخل و خرج کشاورز 

جور درنمی آید.

  دسترنج بر باد رفته
عضو هیات مدیره صندوق پنبه کشــور بر ضرورت حمایــت دولت و ارائه 
تسهیلات به پنبه کاران تاکید می کند و می گوید: دسترنج 6 ماهه کشاورزان با 

گرمــازدگی )Heat Stroke( یک وضعیت خطرناک و تهدیدکننده برای افراد اســت و 
زمــانی رخ می دهد که بدن نتواند دمای خود را به درســتی تنظیم کند و دمای داخلی 
آن به بالای ۴۰ درجه ســانتیگراد می رسد که برای پیشگیری از این عارضه باید یکسری 

نکات را رعایت کرد.
 هر ساله با آغاز فصل گرم سال به ویژه نیمه دوم آن شاهد افزایش درجه هوا هستیم، 
همچنین با توجه به تغییرات اقلیمی و آب و هوایی، امسال در حال سپری کردن روزهای 
بسیار گرمی هستیم، این وضعیت مراجعات به مراکز درمانی به دلیل گرمازدگی را افزایش 

داده است.
با توجه به گرمای شدید هوا طبیعتا گرمازدگی یکی از مشکلات مهمی است که افراد 
به طور روزانه با آن درگیر هســتند، به طوری که تمام افراد و به ویژه افراد ســال خورده 
ممکن اســت دچار گرمازدگی شوند، بنابراین برای پرهیز از گرمازدگی در صورت امکان 

باید از وسایل محافظتی برابر آفتاب مانند سایبان یا کلاه استفاده کرد.
استان همدان اگرچه آب و هوای کوهستانی دارد و به دلیل موقعیت جغرافیایی دارای 
آب و هوای معتدل کوهســتانی با تابستان های خنک و زمستان های سرد است، اما طی 

سال های اخیر به ویژه امسال، با توجه به کاهش شدید بارش ها و خشکسالی و گرم شدن 
کره زمین، شهروندان همدانی نیز روزهای گرمی را تا محدوده ۴۰ درجه را تجربه می کنند

در این شــرایط بدن انســان در حالت معمولی می تواند به روش های مختلف از جمله 
تعریــق و تبخیر، دمای خودش را در محدوده طبیعی حفظ کند، اما زمانی که فرد تحت 
تاثیر گرمای زیادی قرار می گیرد یا فعالیت شــدیدی به ویژه در ســاعات اوج گرما دارد، 
دمای بدن بالا رفته و همراه با تعریق آب و املاح بدن از دســت می دهد و کم کم علائم 

گرمازدگی نمایان می شود.
از علائم گرمازدگی می توان به افزایش شــدید دمای بدن )بالای ۴۰ درجه(، ســر درد 
شــدید و سرگیجه، حالت تهوع و استفراغ، پوســت خشک، داغ و قرمز در مواردی بدون 
تعریــق، ضعف و گرفتگی عضلات و تندتپشی )ضربان قلب ســریع( و گیجی و در موارد 

حادتر هذیان گویی یا از دست دادن هوشیاری اشاره کرد.
قرار گرفتن طولانی مدت در معرض گرما، فعالیت در محیط های گرم و مرطوب بدون 
استراحت کافی، کم آبی بدن، پوشش نامناسب، فعالیت شدید بدنی، ورزش یا کار سنگین 
در ســاعت های گرم روز، ســابقه بیماری های زمینه ای همچون فشــار خون بالا، دیابت 

یا مشــکلات قلبی، مصرف برخی داروها و ســن بالا یا پایین را می توان از جمله عوامل 
گرمازدگی عنوان کرد که کودکان و ســالمندان به دلیل سیستم تنظیم دمای ضعیف تر، 

بیشتر در معرض خطر هستند.
در همین رابطه یک کارشناس تغذیه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، گرمازدگی را یک 
نوع اختلال در مکانیزم تنظیم دمای بدن دانست و تعرق بیش از حد، بی قراری، ضعف و 
بیحالی، افزایش ضربان قلب، خستگی زیاد، سرگیجه، تند شدن تنفس و در شکل حادتر 

تهوع و استفراغ را از علائم گرمازدگی عنوان کرد.
»مرتــضی عابدینی« افزود: زمانی که فرد در اثر گرمای زیادی هوا، زیاد تعرق می کند، 
آب بدن همراه املاحی همچون پتاسیم، کلسیم و منیزیم دفع شده و در مواجهه را گرما 

و رطوبت بدن نمی تواند از طریق عرق کردن دمای خود را کاهش دهد.
وی با تاکید بر اینکه در فصل گرم سال باید اصول تغذیه ای به طور کامل رعایت شود، 
ادامه داد: لازم است در این فصل گرم مردم از مصرف غذاهای سنگین، چرب و دیر هضم 
)مواد پروتئینی و ســرخ شده( پرهیز کنند، چون در این فصل مایعات بیشتری از طریق 

ادرار از بدن دفع می شود.

 مردم دزفول در گرمای ســوزان و کم سابقه این روزهای تابستان به ساحل رودخانه دز 
پناه می آورند و از خنکای این رود بهره می گیرند.گرمای طاقت فرسا، آسفالت داغ و شهری 
که در تب ۵۰ درجه می ســوزد؛ در این میان، رود دز، ناجی دزفولی ها شــده است. دماسنج 
خودرو تا بیش از ۵۰ درجه سانتیگراد را هم نشان می دهد و تلاش کولر برای خنک کردن آن 
بی فایده است.شهروندان از گرما کلافه شده اند و با توجه به قطعی گاه و بی گاه ناشی از ناترازی 
انرژی، بدون معطلی خود را به آب می سپارند تا شاید لحظاتی از جهنم تابستان فرار کنند

ساحل رودخانه دز از چالکندی تا پارک جنگلی دز مملو از شهروندان و گردشگرانی است 
که از گرمای طاقت فرسای دزفول به رودخانه دز پناه آورده اند؛ تا چشم کار می کند وضعیت 

این چنین است و هر لحظه به جمعیت در ساحل دز اضافه می شود.

  تب دزفول و خنکای دز
یکی از شهروندان دزفول در بوستان دووه دزفول تلاش می کند ساعتی از روز را برای دور 

ماندن از فضای پراسترس بازار و گرمای سوزان تابستان در کنار رودخانه دز سپری کند.
محمد حسینی می گوید: گرما به قدری شدید است که با وجود روشن بودن کولر نیز کلافه 
می شوم برای همین به رودخانه پناه آورده ام تا شاید لحظاتی از گرما فرار کنم.او که همراه 
با ۲ فرزندش به ساحل رودخانه دز آمده است نیز با انتقاد از خاموشی برق در گرمای ظهر 
تابســتان یادآور می شود: قطعی برق باعث کلافگی فرزندانم می شود به همین دلیل آنها را 
برای عوض شدن حال و هوایشان به رودخانه آورده ام.محسن رضایی یکی دیگر از شهروندان 
دزفول نیز می گوید: گرما چنان بر اخلاق من تاثیر منفی گذاشته بود که نتوانستم وضعیت 
را تحمل کنم برای همین به رودخانه دز پناه آوردم تا ضمن خنک شدن، ساعتی از استرس 
دور بمانم و با روحیه مضاعف به امور زندگی ام بپردازم.هواشــناسی صفی آباد دزفول اعلام 
کرده گرمای هوا فعلا پابرجاست و وقوع دماهای ۴9 و ۵۰ درجه و بالاتر در اغلب نقاط استان 
بجز مناطق مرتفع شــمالی و شرقی تا روز چهارشنبه مورد انتظار است.علاوه بر ساحل دز، 
باغ ویلاها و استخرهای دزفول به ویژه آخر هفته ها مملو از حضور شهروندان و گردشگرانی 
اســت که برای فرار از گرمای تابستان به استخرها پناه برده و دورهمی گذاشته اند.به گفته 

رئیس میراث فرهنگی دزفول، از ابتدای تابســتان امسال تاکنون حدود ۲۲ تور تابستانه از 
ســایر نقاط کشور مثل تهران، شیراز، چابهار، لرستان و شهرهای خوزستان به دزفول سفر 

کرده و استقبال گردشگران از جاذبه های آبی این شهرستان خوب بوده است.

  وضعیت نجات غریق بوستان های ساحلی دزفول
به گفته رئیس آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری دزفول، پایگاه نجات غریق شهرداری 
در علی کله و پارک علی مالک مســتقر اســت که از سال گذشته تاکنون ۵۰ نفر توسط 6 
نجات غریق این پایگاه ها از غرق شدگی نجات یافتند.روح الله بهشتی فرد استقرار ۲ پایگاه 
نجات غریق خصوصی در بوستان های ساحلی دووه و دولت را یادآور می شود و می گوید: از 
ابتدای ســال جاری تاکنون، چهار نفر در رودخانه دز غرق شــده اند. او همچنین با اشاره به 
غرق شدن ۲۱ نفر در رودخانه دز، کانال های فرعی و استخر باغ های دزفول در سال گذشته 
تاکید می کند که با توجه به حضور نجات غریق در بوستان علی کله یک نفر از سال گذشته 

تاکنون در این بوستان غرق شده است.

  هنگام گرمازدگی چه باید کرد؟ کودکان، حساس ترین گروه
با توجه به گرمای هوا لازم اســت شــهروندان نکاتی را برای سلامت خود و جلوگیری از 
گرمازدگی مدنظر قرار دهند که در این رابطه رئیس اورژانس پیش بیمارســتانی و مدیریت 
حوادث دانشگاه علوم پزشکی دزفول می گوید: ناتوانی کودکان در تشخیص خطر گرمازدگی را 
یادآور می شود و تاکید می کند: راقبت از کودکان را به والدین گوشزد و به آنها توصیه می کند 
از فعالیت کودکان در خارج از محیط خانه و ســاعات گرم روز جلوگیری و این فعالیت ها را 

به ساعات صبح یا بعد از غروب آفتاب موکول کنند.
انتخاب رنگ های روشن برای لباس های کودکان در راستای جذب کمتر اشعه های مضر 
خورشیدی و حفظ خنکی بدن، استفاده از کلاه های یکپارچه برای حفاظت از صورت و گردن 
کودکان در برابر نور خورشید، قرار دادن عینک آفتابی با لنزهای UV حرارتی برای محافظت 

از چشم ها و نوشیدن آب کافی از توصیه های رضا معمارزاده است.
بنا به گفته وی، درصورت مشاهده علائم گرمازدگی مانند سردرد، گیجی، تهوع، تعریق 
شدید، تپش قلب سریع و پوست خشک و داغ باید به سرعت اقدامات لازم انجام شود تا دمای 
بدن کاهش یابد؛ باید فرد گرمازده به یک مکان خنک و سایه دار نظیر محیط های داخلی با 
تهویه مناسب یا مناطق سایه دار بیرونی منتقل و حوله مرطوب یا پارچه خنک روی پوست 
فرد استفاده کرد.معمارزاده می گوید: در مقابله با فرد دچار گرمازدگی نباید به سرعت او را 
جلوی باد مســتقیم کولر یا زیر دوش آب ســرد قرار داد چراکه تغییر ناگهانی دما می تواند 

عوارض جدی داشته باشد از این رو دمای بدن باید به تدریج کاهش یابد.
در روزهــایی که گرمای بالای ۵۰ درجه ســانتیگراد، دزفــول را در بر گرفته و زندگی 
روزمره شهروندان را تحت تاثیر قرار داده است، رود دز به عنوان یک پناهگاه طبیعی نه تنها 
مکانی برای فرار از گرما، بلکه به عنوان نمادی از امید و ســرزندگی در این شــرایط سخت 
نمایان شــده است؛ با این حال، توجه به هشدارهای هواشناسی و رعایت نکات بهداشتی و 
ایمــنی در برابر گرمازدگی، بیش از پیش اهمیــت دارد تا این فرصت تفریح و تجدید قوا، 
به تهدیدی برای سلامتی تبدیل نشــود و شــهروندان بتوانند با حفظ سلامتی خود، از این 

روزهای طاقت فرسا عبور کنند.

  شهردار اراک در محل پروژه تقاطع 
غیرهم سطح میدان فراهان برگزار شد

 مرکزی،تهمینه دباغچی.... نشست خبری دکتر 
علیرضا محمودی، شهردار کلانشهر اراک، با حضور 
معاون امور زیربنایی و حمل و نقل شهری، مدیران 
شهرداری، کارشناسان فنی، مدیران و مسئولان 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء و جمعی از اصحاب 
رسانه در محل کارگاهی پروژه تقاطع غیرهم سطح 

میدان فراهان برگزار شد.
دکتر علیرضا محمودی در ابتدای این نشست با 
اشاره به روز ایثار و مقاومت شهر اراک، بر اهمیت 
خدمات و تلاش های شبانه روزی مدیریت شهری 
در راستای تحقق اهداف مهندسی شده برای توسعه 
متوازن شهر تأکید کرد و گفت: تمامی اهداف و 
خواسته های مجموعه مدیریت شهری در راستای 
روان سازی ترافیک و کاهش بار ترافیکی از هسته 

مرکزی شهر تعریف شده اند.
شــهردار اراک با بیان اینکــه این پروژه یکی 
از ســخت ترین و زمان برترین پروژه های عمرانی 
شــهرداری است، افزود: شــهر اراک در راستای 
کنترل و کاهش ترافیک در آینده، گام های موثری 
برداشته و این مسیر با مشارکت تیم های مهندسی، 

کارشناسی و مردم دنبال می شود.
وی با اشــاره به حجم گســترده تاسیسات 
شهری که در مسیر اجرای این پروژه قرار داشته، 
از همــکاری نهادهایی چون اداره آب و فاضلاب، 
برق منطقه ای، مخابرات و شرکت گاز تقدیر کرد 
و افزود: انتقال خطوط لوله آب ســد کمال صالح 
یکی از اقدامات بسیار پیچیده و زمان بر این پروژه 
بوده که بخش اعظمی از زمان اجرایی را به خود 

اختصاص داده است.
در ادامه نشست، شهردار اراک از آغاز بتن ریزی 
مستمر و گسترده در پروژه تقاطع غیرهم سطح 
میدان فراهان خبر داد و بر تعهد شــهرداری به 
تسریع روند اجرا و بهره برداری به موقع این پروژه 

کلیدی تأکید کرد.

  عمده مشکلات تولیدکنندگان استان 
در حوزه تخصیص و تأمین ارز است

مرکزی ،تهمینه دباغچی- مدیرکل صنعت، 
معدن و تجارت اســتان مرکزی در حاشیه میز 
خدمت به  خبرنگاران گفت: عمده مشــکلات 
تولیدکنندگان استان در حوزه تخصیص و تأمین 
ارز است و درخواست های زیادی از این قشر برای 

حل این مشکل به این اداره کل رسیده است.
علی جودکی افزود: با پیگیری های انجام شده 
از سوی استاندار محترم و اداره کل صمت استان 
مرکزی از مشاور ویژه وزیر صمت که مسئول توزیع 
ارز واحدهای تولیدی کشور هستند دعوت شد تا با 
حضور در استان مرکزی مشکلات تولیدکنندگان 
استان را از نزدیک شنیده و نسبت به حل آنها اقدام 
نماید.وی ادامه داد: پس از قطعی شدن برپایی میز 
خدمت از تمامی واحدهای تولیدی استان مرکزی 
که مشکل تخصیص و تأمین ارز داشتند دعوت به 
عمل آمد تا در این رویداد شرکت نمایند.مدیرکل 
صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی اظهار کرد: 
در نهایت 8۰ تولیدکننده استان برای حضور در 
میز خدمــت اداره کل صمت ثبت نام کردند اما 
اکنون بیــش از ۱۲۰ تولیدکننده در این رویداد 
حاضر شده اند.جودکی بیان کرد: با توجه به اینکه 
بیش از 96 درصد واردات استان مرکزی مواد اولیه 
و ماشین آلات خط تولید است، مشکل تأمین ارز 

این واحدها باید یک بار برای همیشه حل شود.
وی بــا بیان اینکه دســتیار ویژه وزیر صمت 
تاکنون با تمام درخواســت های تولیدکنندگان 
استان موافقت نموده اســت، گفت: ۷۳۰ واحد 
تولیدی اســتان مرکزی نیازمنــد واردات مواد 
اولیه و ماشین آلات خط تولید هستند که حدود 
۱۳۰ واحــد برای تأمین ارز مورد نیاز خود دچار 

مشکل شده اند. 

  تخصیص آب شرب به خراسان رضوی 
از دریای عمان محقق نشد

 مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی گفت: طرح انتقال آب از دریای عمان به 
خراسان رضوی مربوط به بخش های صنعت است، 
تخصیص بخش شرب به استان در این طرح هنوز 

محقق نشده و موضوع در دست بررسی است.
محمدعلی نعمت نژاد روز یکشنبه در نشست 
خبری افزود: طرح انتقال آب از دریای عمان نیز 
به عنوان طرح بلندمدت و برای تامین آب بخش 

صنعت در دست اجرا است.
وی ادامــه داد: ایــن طــرح در بخــش آب 
شیریــن کن ۲۰ درصــد و در بخش ســامانه 
 انتقــال ۳۱ درصــد پیشــرفت دارد و طبــق

 برنامه زمانبندی در ســال ۱۴۰6 به خراســان 
رضوی می رسد.

مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی گفت: این استان امسال کمترین میزان 

بازندگی را طی سه دهه گذشته داشته است.
وی اضافه کرد: ۱۲6 میلیمتر بارندگی در سال 
جاری در اســتان ثبت شده که نسبت به مدت 
مشابه پارسال ۲۴ درصد و نسبت به دوره آماری 

بلندمدت ۳۰ درصد کاهش دارد.

چگونه از گرمازدگی در امان باشیم؟

 خدمات رسانی مخابرات استان گلستان در ایامی که به جهت صرفه جویی در مصرف برق  تعطیل بود ادامه داشت.  
مومنی ـ گلستان ؛ به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان، علی رغم تعطیلی دستگاهها اجرایی به دلیل صرفه جویی در مصرف برق، همکاران مخابرات در تمامی شهرستان های استان با حضور 

مستمر و آماده باش کامل، به صورت کشیک به خدمت رسانی به مشترکین پرداختند. 
این اقدام در راستای تضمین پایداری و کیفیت خدمات ارتباطی، رفع مشکلات و پاسخ گویی به نیازهای کاربران در تمامی نقاط استان انجام شد تا هیچ گونه اختلالی در ارائه خدمات ارتباطی در ایام تعطیل 

رخ ندهد. 
دکتر غلامعلی شهمرادی مدیرمخابرات استان گلستان با قدردانی از تلاش و حضور فعال کارکنان کشیک، تأکید کرد که هدف اصلی این برنامه، حفظ رضایتمندی مشترکین و ارائه خدمات بدون وقفه، 
حتی در روزهای غیراداری است. گفتنی است همکاران مخابرات با آمادگی کامل در محل های تعیین شده حضور داشتند و به مشکلات فنی، درخواست ها و سوالات مشترکین پاسخ دادند تا خدمت رسانی به 

بهترین شکل ممکن ادامه یابد.

تب دزفول و خنکای دز

تاخیر در پرداخت از ســوی کارخانجات پنبه پاک کنی بر باد می رود؛ فقدان نقدینگی در این کارخانه ها به 
معضلی بزرگ تبدیل شده است.

  موانع فنی و زیرساختی
نماینده اتاق اصناف کشاورزی فارس، به مشکلات فنی اشاره می کند و می گوید: تعداد کم کمباین وش 

چین و کمبود شدید کارگر در فصل برداشت، موانع بزرگی هستند.
حیدر شیبانی، همچنین کمبود کود، قطعی برق چاه ها و کم آبی را از دلایل دلسردی کشاورزان می داند 
و تصریح می کند: تخصیص تسهیلات بیشتر به کشاورزان پنبه کار، هم گسترش کشت را به دنبال دارد و 

هم ارزآوری و سود بیشتری عاید آن ها می کند.

  تلاش های جهاد کشاورزی
رئیس سازمان جهاد کشاورزی فارس نیز از اقدامات انجام شده خبر می دهد و بیان  می کند: افزایش درجه 
مکانیزاسیون پنبه به میزان هشــت درصد و کشــت مکانیزه بیش از 9۳ درصد سطح زیرکشت، از اهداف 
محقق شده است؛ اجرای کشاورزی حفاظتی)بی خاک ورزی و کم خاک ورزی( در ۱۲ هزار هکتار نیز مزایایی 

چون کاهش مصرف نهاده ها و افزایش بهره وری آب را در پی داشته است.
مجتبی دهقان پور، از اجرای کشــت قراردادی پنبه در ۲ هزار هکتار اراضی داراب خبر داد که در آن، 
نهاده ها توسط تعاونی تامین و کشت و برداشت به صورت مکانیزه و تحت نظارت فنی انجام می شود و پس 

از فروش، تسویه حساب صورت می گیرد.

  کاهش کشت پنبه؛ پیامد قطع برق و کم آبی
مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی فارس نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: سطح زیر 
کشت پنبه امسال نسبت به سال گذشته، در راستای اجرای الگوی کشت، کاهش یافته است؛ قطعی مکرر 

برق و کاهش منابع آبی از دلایل اصلی این کاهش هستند.
مهدی صادقی، دلایل واردات الیاف پنبه را برتری کیفیت الیاف خارجی و عدم تامین کافی نیاز داخلی 
عنوان و تاکید می کند: نیاز کارخانجات ریسندگی کشور بیش از تولید داخلی است؛ این یک مسئله کشوری 

است و در استان فارس کارخانجات ریسندگی نداریم و عمدتا واحدهای پنبه پاک کنی فعال هستند.
به گفته وی، کشت پنبه از دیرباز در استان به صورت قراردادی انجام می شود و یکی از نمونه های موفق 

کشت های قراردادی در کشور است.

چالش های کشت قراردادی پنبه؛ از تاخیر پرداخت تا کمبود ماشین و کود
مدیر امور زراعت جهاد کشاورزی فارس همچنین بر این نکته تاکید می کند که شرکت های پنبه پاک کنی، 
همه نهاده ها از بذر تا کود و همچنین عملیات کاشت را تامین می کنند و متعهد به خرید محصول نیز هستند؛ 
نحوه و زمان پرداخت به طور کامل در قراردادهای فی مابین مشــخص شده و دولت در این فرآیند نقشی 
ندارد؛ البته در سال های اخیر توان مالی برخی شرکت ها کاهش یافته و ممکن است پرداخت ها طولانی تر 

شده باشد، اما مورد خاصی در این رابطه به سازمان گزارش نشده است.
صادقی در ادامه می گوید: زیرســاخت های کشت مکانیزه پنبه فراهم است و ماشین آلات برداشت نیز 
موجودند، اما این ماشین آلات پرهزینه بوده و جوابگوی سطح فعلی کشت نیستند؛ بخش خصوصی تمایلی 

به واردات آنها نشان نمی دهد و تولید داخلی هم در این زمینه وجود ندارد.
به گفته وی، توزیع کود شیمیایی اوره از ۲9 اردیبهشــت به دلیل اختلاف نظر بر ســر افزایش نرخ بین 
پتروشیمی ها و دولت متوقف شده است؛ در صورت تامین این کود، محصول پنبه در استان فارس در اولویت 
تخصیص قرار دارد.مدیر امور زراعت جهاد کشاورزی فارس به کارخانه ریسندگی در حال احداث داراب و 
لارستان اشاره کرد که هنوز به بهره برداری نرسیده است؛ صادقی این موضوع را هم اضافه کرد که استان های 

اصفهان، قم، خراسان، گلستان و البرز مقصد الیاف پنبه استان است.

  چرایی ضرورت طلای سفید
اهمیت استراتژیک پنبه در تامین غذا )روغن(، الیاف طبیعی غیرقابل رقابت در بازار جهانی، غذای دام 

)کنجاله( و اشتغال زایی بالا، ضرورت توجه به این محصول را دوچندان می کند.
پنبه ماده اولیه حیاتی صنایع نساجی، غذایی و دامپروری است و نقش بی بدیلی در ارزآوری و اشتغال زایی 
دارد. کیفیت برتر پنبه فارس، تقاضای بالای کارخانه های نساجی داخلی و پتانسیل صادرات به کشورهای 
همسایه )به ویژه به دلیل وجود صنایع نساجی در آن ها( را به همراه دارد.پنبه در بین گیاهان صنعتی، جایگاه 
ویژه ای دارد و الیاف آن به دلیل ویژگی هایی مانند شست وشوپذیری، دوام، استحکام، نرمی و قابلیت هدایت 
بخار آب، بی همتا هستند.کشت پنبه در فارس می تواند ارزش افزوده قابل توجهی برای کشاورزان و استان 
ایجاد کند؛ تحقق این امر مستلزم تدبیر مسئولان برای رفع موانع پیش رو )تامین نهاده ها، مکانیزاسیون، 
پرداخت به موقع، کنترل واردات و مدیریت آب( و حمایت جدی از کشــاورزان اســت تا این طلای سفید، 

بار دیگر در زمین های مستعد فارس بدرخشد و کشاورزان را به کشت این محصول کم آب بر ترغیب کند.
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سوپر جام معمای بزرگ ساپینتو

  عرفان حمیدی  -   سازمان لیگ با تعویق در برگزاری سوپرجام مخالفت کرد و این بازی طبق برنامه در تاریخ بیستم مرداد ماه در اصفهان برگزار 
خواهد شد.هر وقت یکی از طرفین دلش بخواهد می تواند مفاد رسمی قرارداد را تغییر دهد.

  شکســت یاران محبی در هفته دوم 
لیگ روسیه

یاران محمد محبی در هفته دوم لیگ روسیه 
برابر دینامو مسکو شکست خوردند.

 در ادامــه دیدارهای هفتــه دوم لیگ روسیه 
روستوف که محمد محبی وینگر ایرانی را در اختیار 

دارد برابر دینامو مسکو با یک گل شکست خورد.
محبی در این بازی روی نیمکت ذخیره ها قرار 

داشت و از دقیقه 6۵ برای تیمش به زمین آمد.
روستوف در هفته نخست نیز شکست خورده 
بــود تا فصل جدید لیگ روسیه را خوب شــروع 

نکرده باشد.

  خبر عجیب روزنامه ایتالیایی در مورد 
آینده مهدی طارمی

یک روزنامه ایتالیایی که در طول فصل منتقد 
مهاجم ایرانی اینتر بود در خبری اعلام کرد که این 
تیم حاضر اســت بدون دریافت مبلغی رضایتنامه 
طارمی را برای باشــگاهی کــه راضی به خرید او 

شود، صادر کند.
به نقل از روزنامه گاتزتا دلو اسپورت، باشگاه اینتر 
ممکن است مهدی طارمی، مهاجم ایرانی خود را 
کــه مورد توجه تیم های فوتبال بشیکتاش و لیدز 
یونایتد قــرار دارد همان طور که به صورت رایگان 
جذب کرده بود، به صورت رایگان نیز در تابســتان 

پیش رو واگذار کند.
طارمی که تابســتان گذشــته بدون پرداخت 
هزینه ای به اینتر پیوســت، حالا پس از یک فصل 
نه چندان موفق، به احتمــال زیاد از این تیم جدا 

خواهد شد.
طارمی ۳۳ ســاله در هفته های اخیر در مرکز 
شایعات زیادی در بازار نقل و انتقالات قرار داشته 
و باشگاه های زیادی خواهان جذب او هستند. در 
این میان، تیم های بشیکتاش ترکیه و لیدز یونایتد 
انگلیــس علاقه مندترین گزینه ها برای جذب این 
مهاجم ایرانی هستند.با وجود اینکه اینتر امیدوار 
اســت بتواند مبلغی برای فروش طارمی دریافت 
تا ســود خالصی از این انتقال کسب کند اما اگر 
چنین امکانی فراهم نشود، این باشگاه حاضر است 
حتی بدون دریافت هزینه ای، با جدایی او موافقت 
کند.طارمی که سابقه درخشــانی در پورتو دارد، 
یکی از بازیکنان پرهزینه اینتر محسوب می شود 
و دســتمزدی در حدود ۳ میلیون یورو خالص در 
سال دریافت می کند. بر همین اساس، گاتزتا دلو 
اســپورت پیش بینی کرده است که مدیران اینتر 
برای کاهش هزینه ها، حاضر به قطع همکاری بدون 

دریافت مبلغی از فروش او نیز هستند.

  تصمیم اجباری ساپینتو برای استقلال 
در یک پست حساس

سرمربی جدید تیم فوتبال استقلال تهران به 
دلیل کمبود بازیکن مجبور شده تا در تمرینات و 
بازی های دوســتانه از یک سیستم خاص در یک 
پست استفاده کند. با وجود کمبود مهاجم در ترکیب 
تیم فوتبال اســتقلال، ریکاردو ساپینتو سرمربی 
پرتغالی آبی پوشــان همچنان بر اجرای سیستم 
تک مهاجمه ای در تمرینات و دیدارهای تدارکاتی 
این تیم اصرار دارد. این در حالی است که استقلال 
در فصل نقل و انتقالات تابستانی نتوانسته مهره های 
تهاجمی مورد نظر خود را جذب کند و خط حمله 

این تیم با کمبود بازیکن مواجه است.
در چنین شرایطی، محمدرضا آزادی به عنوان 
مهاجم نوک اســتقلال مورد اعتماد ساپینتو قرار 
گرفته و در تمرینات و دو دیدار اخیر دوستانه نیز 
در ایــن نقش به میدان رفته اســت. آزادی که از 
شروع اردوی آماده سازی استقلال در ترکیه عملکرد 
خوبی از خود به نمایش گذاشته موفق شده از چهار 
بازی تدارکاتی آبی ها در ترکیه در دو بازی گلزنی 
کند و نظر مثبت کادر فنی را جلب نماید.عملکرد 
امیدوارکننده محمدرضا آزادی در غیاب مهاجمان 
دیگر، می تواند نویدبخش تثبیت جایگاه او در ترکیب 
اصلی استقلال برای شروع فصل جدید باشد. با این 
حال باید دید که ساپینتو و مدیران استقلال در ادامه 
نقــل و انتقالات چه تصمیماتی برای تقویت خط 
حمله اتخاذ خواهند کرد. در حالی که استقلالی ها 
با عیسی آل کثیر مهاجم فصل گذشته پرسپولیس 
قرارداد یک ســاله به امضا رسانده اند اما به دلیل 
فشار هواداری هنوز از این بازیکن به صورت رسمی 

رونمایی نشده است.

 کارتــال از بند فیفا بــرای جدایی 
استفاده کرد

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: کارتال به 
دلیل مسائل خانوادگی و شرایط جنگی تصمیم به 
قطع همکاری گرفت که با استفاده از بتد فیفا بود

رضا درویش، مدیرعامل پرسپولیس در خصوص 
حضور وحید هاشمیان سرمربی پرسپولیس گفت: 
وقتی جنگ ۱۲ روزه رقم خورد و پس از آن اتفاقاتی 
رخ داد که آفای کارتال تشخیص داد دیگر نمی تواند 
کار کند خیلی زود در هیئت مدیره بررسی کردیم 
و به این نتیجه رسیدیم آقای وحید هاشمیان که 
یکی از با دانش ترین مربیان اســت حضور داشته 
باشند. او فرزند پرسپولیس است. مذاکره فنی با آقای 
هاشمیان طول کشید اما فکر می کنم کوتاه ترین 

زمان برای عقد قرارداد مربوط به مذاکره با او بود.
مدیرعامل پرســپولیس دربــاره نحوه جدایی 
اسماعیل کارتال سرمربی این تیم تاکید کرد: کارتال 
به دلیل مسائل خانوادگی و شرایط جنگی تصمیم به 
قطع همکاری گرفت. فیفا این امکان را به بازیکنان و 
مربیان می دهد که در موقعیت فورس ماژور قرارداد 

خود را فسخ کنند.

فوتبال روسیه 
 می تواند پله
پیشرفتم باشد

تراکتور تبریز شــرایطی کاملًا متفاوت نسبت به روزهای قبل از شروع نقل و انتقالات 
بیســت و چهارمین دوره لیگ برتر را سپری می کند. اگر نگاهی به اخبار آن روزها داشته 
باشیم، مالک تراکتور در آن روزها طوری وانمود می کرد که انگار قصد واگذاری تراکتور را 
دارد، اما در عمل زنوزی تیمی را راهی رقابت های بیست و چهارمین دوره لیگ برتر کرد 
که در نهایت به قهرمانی زودهنگام دســت یافت. حالا تراکتور بعد از یک ســال، در نقل و 
انتقالات بیســت و پنجمین دوره لیگ برتر، شــرایط متفاوتی را سپری می کند. بازیکنان 
ستاره جذب شده اند، سرمربی همچنان روی نیمکت است، اردوی آمادگی تراکتور زودتر از 
موعد شروع شده و بازیکنان این تیم از آمادگی کامل برخوردار شده اند، بازی های تدارکاتی 
به خوبی در حال برگزاری اســت و تراکتور در این بازی ها برای دیگر مدعیان خط و نشان 
جدی کشیده است. این تیم در ترکیه در رویارویی با حریفان تدراکاتی، خوش درخشیده 
و هر سه بازی تدراکاتی اش را با برد به پایان برده است. تراکتور در سومین بازی تدارکاتی 
خود در اردوی ترکیه با نتیجه ۲برصفر مقابل تیم سریک اسپور به برتری دست یافت. این 
دیدار در شهر بولو برگزار شد و شاگردان اسکوچیچ با دو گل به برتری رسیدند. گل نخست 
را تیبور حالیلوویچ روی پاس دانیال اسماعیلی فر به ثمر رساند و امیرحسین حسین زاده نیز 
با پاس دوماگوی دروژدک گل دوم تراکتور را وارد دروازه حریف کرد. دراگان اسکوچیچ در 
این مســابقه از نفرات مختلف استفاده کرد تا عملکرد آنان را در شرایط بازی محک بزند. 
تراکتور پیش از این در دو بازی تدارکاتی دیگر در این اردو موفق به شکست سیواس اسپور 

و گنچلربیرلیغی شده بود. 
بردهای تراکتور شاید در این بازی ها خیلی مهم نباشد اما به هر حال این نتایج به خوبی 
نشان می دهد که اولًا تراکتور در وضعیت ایده آلی قرار دارد که بازیکنانش انگیزه کافی برای 
رویارویی با حریفان دارند و در ثانی این تیم توانســته برعکس فصل گذشــته که از تعداد 
محدودی از بازیکنان برای قهرمان شدن بهره برد، در این روزها، بازیکنان زیادی را به کار 

بگیرد تا بتواند در شــرایط سخت و بحرانی، جایگزین های خوبی برای نفرات اصلی داشته 
باشد. در حالی که برخی از باشگاه ها همچنان گرفتار مسائل و مشکلاتی برای آماده سازی 
تیم شــان هستند، تراکتور اکنون کم حاشیه ترین باشگاه به شمار می رود و تنها دغدغه این 

روزهای تراکتور مربوط به بازیکن پرتغالی این تیم می باشد.
 

 آلوز و سهیمه خارجی تراکتور
باشگاه تراکتور در تعطیلات نیم فصل سال گذشته لیگ برتر فوتبال، به مدت سه سال 
قــرارداد آلوز، هافبک خوش تکنیک خود را تمدید کرد که نــزد هواداران به »مهندس« 
معروف است. آلوز که در سال ۲۰۲۲ و زمان مربیگری قربان بردیف از قزاقستان به تبریز 
آمد، برخلاف نظرها و پیش بینی ها، بازیکنی سودمند برای تراکتور شد. او با انجام بازی های 
خوب توانست نظر هواداران تراکتور را به خود جلب کند. شاید تا اواخر فصل قبلی کسی 

فکر نمی کرد که به محض تمام شدن بازی ها و آغاز تعطیلات، آلوز به رغم داشتن قرارداد 
بــا تراکتور به سیم آخر بزند، تلفنش را خاموش کند و به کسی پاســخ ندهد؛ قراردادی 
که حتی پیش پرداخت آن را هم دریافت کرده اســت. تراکتور مدعی شد که با درخواست 
وکیل آلوز موافقت نکرده و تمام اعضای تیم از جمله آلوز باید در تمرینات حضور داشته 
باشند. تمرینات آغاز شد، تیم به اردوی ترکیه رفت، بازیکنان جدید جذب شدند، بازی های 
تدارکاتی انجام شد ولی خبری از آلوز نشد. اما به همین راحتی مگر می شود قرارداد جدید 
سه ساله را با قهر و آنفالو کردن پیج باشگاه بدون پرداخت جریمه ای فسخ کرد؟ اینکه آیا 
بندی برای جریمه فســخ یک طرفه در قرارداد مهندس آمده است یا نه نیز سؤال دیگری 
است که پاسخ داده نشده است. با توجه به شرایط پیش آمده در رابطه با آلوز و اینکه هنوز 
خبری رســمی درباره فسخ قرارداد با این بازیکن منتشر نشده است، باید دید که باشگاه 
برای تک سهمیه خارجی خود چه تصمیمی خواهد گرفت؟ با توجه به احتمال محرومیت 
علیرضا بیرانونــد، دروازه بان اصلی تیم و رفتن حسین پورحمیدی، دروازه بان دوم تیم به 
خیبر خرم آباد، انتظار می رود که دروازه بانی در سطح قهرمان لیگ برتر برای تیم جذب شود 

و شاید همین تک سهمیه خارجی برای جذب دروازه بان خارجی به کار آید.
 

  دوری تبریزی ها از حاشیه
داســتان ریکاردو آلوز می تواند به پاشــنه آشیل تراکتور تبدیل شود، جایی که زنوزی 
ریکاردو آلوز را متهم به این کرد که از تحریک ســپاهان و استقلال تأثیر گرفته است. به 
نظر می رســد اصرار بیش از حد تراکتور برای حفظ این بازیکن نه تنها می تواند برای این 
تیم حاشیه سازی کند، بلکه شاید به نوعی پیام ضعف باشگاه تراکتور را به هواداران و دیگر 
مدعیان ارسال کند. هر چند باشگاه تراکتور حق دارد نسبت به احقاق حق خود اقدام کرده 

و همچنان پیگیر موضوع عدم پایبندی آلوز به قراردادش باشد.

فصل نقل و انتقالات همیشه برای مربیان اهمیت بسیاری داشته و آنها بر این باورند که بیش 
از نیمی از مسیر موفقیت تیم شان در همین زمان هموار می شود. تا امروز سیدحسین حسینی، 
رافائــل سیلوا، جوئل کوجو، محمدحسین مرادمند، آرش رضاوند، امیرعلی صادقی، محمدرضا 
خالدآبادی، مسعود جوما، مهرداد محمدی و ایمان سلیمی به طور قطعی از استقلال جدا شده و 
به نظر می رسد زبیر نیک نفس و سامان فلاح هم در لیست قرار گیرند. در عوض ساپینتو تا الان 
۵بازیکن را به طور قطعی جایگزین آنها کرده که عملکردشان را باتوجه به این جدول به طور مختصر 
بررسی می کنیم. البته بازیکنانی همچون عیسی آل کثیر، رضا جعفری، آنتونیو دان، داکنز نازون، 
حسین گودرزی، عارف غلامی، علی شجاعی، غلامرضا ثابت ایمانی و یاسر آسانی هم نفراتی هستند 

که هنوز از سوی باشگاه به طور رسمی نام شان به عنوان بازیکن فصل آینده اعلام نشده است.
 

 عارف آقاسی؛ رکورددار لیگ بیست و چهارم
مدافع فصل گذشته تراکتور تنها بازیکن لیگ بیست و چهارم بود که در تمام بازی ها به طور 
ثابت )بدون تعویض( برای تیمش به میدان رفت. عارف آقاسی از این حیث یک رکورد کم نظیر 
را از خود به جا گذاشته و باتوجه به پست تخصصی اش )مدافع میانی( هیچ وقت با محرومیت و 
مصدومیت مواجه نشد. او اگر همین آمادگی را برای فصل پیش رو در استقلال هم به نمایش 

بگذارد یک اتفاق خوب برای هواداران این تیم خواهد بود.
 

 فرعباسی؛ با انگیزه های متفاوت

حبیب فرعباسی دروازه بان فصل گذشته ملوان با اینکه در ۲8 بازی ۳۰ گل دریافت کرده 
اما همواره یکی از مردان مطمئن مازیار زارع در انزلی بود. شاید اگر مدافعان باتجربه تری مقابل 
او قرارداشتند امروز آمار گل های خورده اش به مراتب کمتر بود. فرعباسی که خود را از کودکی 
هوادار استقلال معرفی کرده، حالا به آرزویش رسیده و حتماً انگیزه های متفاوتی برای ایستادن 

درون دروازه این تیم دارد.
 

 رزاق نیا؛ سرمایه آینده باشگاه
امیرمحمد رزاق نیا هافبک ۱9ساله گل گهر سیرجان آن قدر خوب بود که نه فقط مهدی تارتار 

در ۲۳بازی به او میدان داد بلکه از ســوی امیر قلعه نویی هم برای بازی با کره شمالی به اردوی 
تیم ملی دعوت شــد و شــانس قرار گرفتن در ترکیب اصلی تیم ملی را هم به دست آورد. او با 
توجه به شرایط سنی اش در لیست ۵۰نفره تیم امید هم قرار دارد. استقلال با استفاده صحیح از 

این بازیکن می تواند به عنوان یک سرمایه به او نگاه کند.
 

 اسماعیل قلی زاده؛ گلزن مقابل برزیل
وینگر ۱9ساله که سابقه حضور در سپاهان را هم دارد، ابتدای فصل گذشته به نساجی رفت 
اما در ادامه به شمس آذر آمد. او از بهترین بازیکنان حسین عبدی در تیم نوجوانان ایران بود؛ 
یکی از پدیده های فوتبال ایران که در بازی تاریخی تیم نوجوانان مقابل برزیل گل سوم را برای 
کشــورمان زد. اســماعیل قلی زاده هم خود را از کودکی هوادار استقلال می داند و اگر ساپینتو 

نگاه ویژه ای به جوان ها داشته باشد حتماً شاهد هنرنمایی و شکوفایی این بازیکن خواهد بود.
 

 رستم آشورماتوف؛ زوج آقاسی در قلب دفاع
مدافع ازبکستانی تیم روبین کازان حالا به استقلال آمده تا در کنار ماشاریپوف روزهای خوبی 
را برای این تیم رقم بزنند. استقلال که فصل گذشته یکی از نقاط ضعف آشکارش در ساختار 
تدافعی بود، حالا حساب ویژه ای روی این مدافع می گشاید. آشورماتوف در فصل بعد، زوج عارف 
آقاسی در مرکز خط دفاعی استقلال خواهد بود؛ ترکیبی که هواداران آبی امیدوارند بتواند ثبات 

و انسجام لازم را به خط دفاعی تیم شان بازگرداند.

آلوز پاشنه آشیل تبریزی ها

عملکرد خریدهای جدید استقلال زیر ذره بین

محمدمهدی زارع پدیده فصل گذشته فوتبال ایران که به تازگی راهی باشگاه اخمت گروژنی روسیه شده، در خصوص انتقال به لیگ این کشور و رد کردن پیشنهاد دو باشگاه بزرگ کشور 
گفت: »من چند پیشــنهاد داشــتم و روی این موضوع با چند نفر هم مشــورت کردم تا در نهایت بهترین تصمیم را بگیرم. فوتبال روسیه می تواند پله پیشــرفت من باشد تا بتوانم به لیگ های 
معتبر اروپایی بروم. در چند سال گذشته هم برخی بازیکنان از لیگ این کشور به لیگ های معتبر اروپایی رفتند و این اتفاق می تواند برای من هم رخ دهد. من در فصل گذشته عملکرد خوبی 
داشــتم و باید از آقای تارتار تشــکر کنم که به بنده اعتماد کرد. احســاس غرور دارم که پرســپولیس و استقلال دو باشگاه بزرگ ایران دنبال جذب من بودند، ولی این را هم باید در نظر گرفت 
که همه چیز دست من نبود. من با گل گهر قرارداد داشتم و نظر این باشگاه هم مهم بود، در ضمن خودم هم دوست داشتم بازی در خارج از ایران را تجربه کنم.«زارع در واکنش به انتقادات 
در خصوص پیوستن این بازیکن به فوتبال روسیه افزود: »در لیگ روسیه بازیکنان خارجی خوبی حضور دارند و سطح فنی لیگ این کشور هم بالاست. من می توانم تجربیات خودم را در لیگ 
روسیه بیشــتر کنم و قطعاً دنبال پیشــرفت هســتم.«او درباره حواشی جدایی خود از گل گهر و ناراحتی مهدی تارتار بابت غیبت در اردوی تیمش نیز صحبت کرد: »من در تمرینات تیم امید 

بودم و بعد از اتمام اردو هم با موافقت مدیرعامل محترم گل گهر چند روز به مرخصی رفتم. آقای تارتار برای من زحمت کشیده و چیزهای زیادی از این مربی یاد گرفتم.

 استقلالی ها امیدوار بودند سازمان لیگ این بازی را به دلیل شرایط خاصی که بر اثر جنگ تحمیلی به وجود 
آمد، به تعویق بیندازند اما مسئولان در این سازمان به دلیل فشردگی مسابقات در فصل منتهی به جام جهانی 

قادر به تغییر زمان این بازی نبودند و در نهایت حکم به برگزاری این بازی در تاریخ از قبل تعیین شده دادند. 
به تعویق نیفتادن سوپر جام بدترین خبری بود که می شد به گوش ساپینتو رساند چرا که سرمربی استقلال در 
شرایطی که با تیمی ناقص در اردوی برون مرزی به سر می برد، دشواری بسیاری در بازی سوپر جام خواهد داشت 
و برای برتری مقابل تراکتور که در هفته های اخیر با تیمی کامل تمرین کرده، باید از هفت خان رستم عبور کند.

تراکتور تیمی است که اغلب مهره های خود را حفظ کرده و مجموعه ای کامل محسوب می شود. از سوی دیگر 
آنها با دراگان اســکوچیچ تمرینات منظمی را در ترکیه ســپری کرده اند و همه بازی های تدارکاتی خود را نیز با 
برتری پشت سر گذاشته اند که این خود مؤید آمادگی تیمی است که بزودی باید رخ در رخ استقلال قرار بگیرد. 
بزرگترین نگرانی ســاپینتو درحالی که نزدیک به دو هفته تا ســوپر جام باقی مانده، فقدان برخی بازیکنان در 
پست های کلیدی است. استقلال اکنون در برخی پست ها بازیکنان اصلی و کلیدی خود را نمی شناسد. درحالی 
که استقلال در خط دفاع تقویت شده، هنوز مرد شماره یک این تیم مشخص نیست. در خط حمله نیز اقدام به 
خرید مهاجم ممتازی نشــده و اســتقلال احتمالًا در بازی سوپرجام باید از همان داشته هایی بهره بگیرد که طی 

هفته های اخیر با استقلال تمرین کرده اند.
حتی اگر همین امروز نیز بازیکنان جدید به خدمت گرفته شوند، باز هم حضورشان در سوپر جام در هاله ای از 
ابهام قرار دارد و بعید است که سرمربی استقلال به بازیکنانی اعتماد کند که از لحاظ آمادگی در وضعیتی مبهم 
قرار دارند و به آمادگی کامل نرسیده اند. در چنین شــرایطی نتیجه گیری اســتقلال در سوپرجام یک معما است. 
معمایی که ذهن ســاپینتو را هم ســخت به خود مشغول کرده و روشن نیست سرمربی استقلال قصد دارد برای 

برخی پست های مهم در این بازی چه تصمیمی اتخاذ کند.
ساپینتو تردید ندارد که اگر در این بازی به برتری برسد و با قهرمانی وارد مسابقات لیگ بیست و پنجم شود، 
علاوه بر اینکه محبوبیتش به طرز شــگفت آوری افزایش خواهد یافت، بلکه با روحیه ای ایده آل و مناسب قدم به 

لیگ جدید خواهد گذاشت.
 فارغ از اینکه اســتقلال بزودی با چه قرعه ای در مســابقات لیگ برتر مواجه می شود، قهرمانی در جام حذفی 
به لحاظ روحی و روانی ســاپینتو و شــاگردانش را در یک وضعیت ایده آل و مطلوب قرار خواهد داد. دستیابی به 
این هدف اما مستلزم برخورداری از مجموعه ای کامل است؛ فاکتور و ویژگی که اکنون در استقلال وجود ندارد 
و به نظر می رســد تصمیم گیران در باشگاه اســتقلال توجه آنچنانی به فینال سوپرجام نداشته و برای این بازی 
برنامه ریزی مناسب نداشته اند.هرچند که استقلال می تواند با اتکا به نیروی ذاتی و ناشناخته خود که همواره رقبا 
را تحت تأثیر قرار داده، با همین ابزار و امکانات نیز امیدوار به کسب موفقیت باشد اما با حساب و کتاب امروز و 
فارغ از مسائل احساسی نمی توان شانس زیادی برای ساپینتو و شاگردانش قائل بود و سرمربی پرتغالی استقلال 
نیز این موضوع را به خوبی می داند و یکی از دلایلی که ســبب شــد اخیراً یک اســتوری انتقادی را منتشر کند، 

نگرانی بابت نتیجه نگرفتن در سوپرجام است.

ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس همچنان در 
انتظار جذب دستیار خارجی از سوی باشگاه است 
تا تمرینات دقیق تری را در فاصله اندک باقیمانده تا 

شروع لیگ برتر طراحی کند.
 وحید هاشمیان پس از حضور به عنوان سرمربی 
پرســپولیس تصمیم به تشکیل کادرفنی گرفت و 
امیرحسیــن پیروانی به عنوان دســتیار ایرانی به او 
پیوست و دو مربی اسپانیایی برای هدایت تمرینات 
بدنسازی و دروازه بان ها جذب شدند. با این حال، یکی 
از درخواست های کلیدی هاشمیان که به جذب یک 
تمرین دهنده باتجربه خارجی مربوط می شد، هنوز 
برآورده نشــده است.سرمربی پرسپولیس در همان 

روزهای ابتدایی، فهرستی از مربیان اروپایی مورد نظر خود را به باشگاه ارائه داد تا یکی از آن ها به عنوان تمرین دهنده تخصصی کنار تیم باشد 
اما تلاش مدیران پرسپولیس برای عقد قرارداد با این گزینه ها بی نتیجه ماند. نه تنها هیچ توافقی حاصل نشد، بلکه طی روزهای اخیر نیز هیچ 
نشانه ای از ادامه مذاکرات یا معرفی گزینه ای جدید دیده نمی شود. در واقع در شرایطی که پرسپولیس به بخش پایانی اردوی پیش فصل خود 
در ترکیه نزدیک می شود، خبری از اضافه شدن تمرین دهنده خارجی به کادر فنی نیست.این در حالی است که نقش چنین مربی در انتقال 
دقیق تر ایده های تاکتیکی وحید هاشمیان در تمرینات روزانه کاملًا حیاتی است. اما ظاهراً باشگاه یا توان تأمین خواسته فنی سرمربی را ندارد 

یا فعلًا قصدی برای جذب چنین گزینه ای ندارد.
اردوی آماده سازی تیم نیز در حالی سه شنبه هفتم مردادماه در ترکیه به پایان می رسد که هاشمیان همچنان خواهان جذب گزینه ایده 

آل برای دستیاری او و اجرای تفکرات فنی اش در تمرینات است.

اینطور که زبیر نیک نفس بعد از خروج از باشگاه 
استقلال درباره آینده کاری اش صحبت کرده، قصد 
دارد همچنان به فعالیت در اســتقلال ادامه دهد. 
البته باشگاه اســتقلال بعد از نشست با او جوابی 
درخصوص اینکه آیا نسبت به ادامه همکاری تمایل 

دارد یا خیر، اظهارنظر نکرده است. 
نیک نفس درباره وضعیت قراردادش با استقلال 
این جملات را به زبان آورده است: »طبق اسنادی 
که وجود دارد من با باشگاه استقلال قرارداد دارم. 
مدیران استقلال تصور می کردند من قرارداد ندارم. 
متأسفانه یک اشتباهی که برای من عجیب است و 
در چنین ساختاری رخ داده که با آینده من بازی 
شــده اســت، این است که تازه متوجه شدند من قرارداد دارم.« نیک نفس در ادامه صحبت های خود به این نکات اشاره کرده است: »ابتدا 

من را جزو بازیکنانی قرار دادند که با باشگاه قرارداد ندارم. 
بند قراردادم را منتشر می کنم. در صورت حضور در یکسری از بازی ها قرارداد من تمدید می شد. برای من عجیب است که من را بازیکن 
آزاد معرفی کردند.« نیک نفس با ناراحتی ادامه داد: »الان می گویند حق با تو است. می گویم که اگر حق با من است چرا این همه زمان 
برای تمرین را از دســت دادم. دانه، دانه پیشــنهادهایم را از دست دادم. دارد با آینده من بازی می شود.« بازیکن استقلال این وضعیت را 

امیدوارکننده نمی داند و خود را بازنده جریانات اخیر می داند: »چه بمانم و چه بروم، زمان را از دست دادم. 
من به مدیران اســتقلال گفتم چهار ســال است اینجا هستم. سال اول قهرمان شدم. سوپرجام گرفتم. از گروه آسیایی بالا رفتیم. جام 

حذفی گرفتیم. کیفیت مان را ثابت کردیم.«

خواسته مهم سرمربی پرسپولیس دوست دارم بمانم، با آینده ام بازی نکنید!
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   مرتضی اکبری-دیکتاتورها، شخصیت های جذابی برای به تصویر کشیدن روی پرده سینما به حساب می آیند چرا که قابلیت قرار گرفتن به عنوان 
شخصیت محوری فیلم را دارند.

صددام به واسطه 
شخصیت محوری 

و نیز کمدی 
بودن اش، نیاز به 
بازیگری داشته 
که بتواند بخش 

مهمی از بار کمدی 
را به دوش بکشد 

و از این حیث رضا 
عطاران بهترین 

انتخاب ممکن بوده 
است.

یک ایده اولیه جذاب به هدر رفته!

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: ابوالفضل حمیدی 

چاپ: جام جم
آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان البرز ، البرزیکم، پلاک 6

تلفن:  ۰2۱-۴۹۱۰5۰۰۰           
گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 

  »طاعون« کامو و بحران همدلی
»طاعون« کامو، در قالب جستارهای »کامو و فلسفه«، به متنی زنده و تأمل برانگیز بدل می شود؛ متنی که از گذشته می آید، اما بی درنگ با اکنونِ ما سخن می گوید.

 پریا حیدری، پژوهشگر و مترجم در یادداشتی با عنوان »»طاعون« کامو و بحران همدلی در جهان معاصر«، بر کتاب »کامو و فلسفه: جستارهایی درباره طاعون« به ویراستاری پگ برند وایزر مروری داشته و نوشته است:  »رمان »طاعون« شاهکار آلبر کامو که نخستین بار در 
سال ۱9۴۷ منتشر شد، روایت گسترش طاعون مرگبار بوبونیک در شهر قرنطینه شده اران، واقع در الجزایر است. برخلاف بسیاری از نمونه های ادبی که یا فرضی اند یا صرفاً بازآفرینی تاریخی، کامو گونه ای خاص از »ادبیات طاعون« را خلق می کند؛ سبکی که در آن، واقعیت های 
 خیال پردازیِ ادبی برمی خیزند.کامو، به جای نگارش خاطرات یا تحلیل های مستقیم، روایت داستانی را برای انتقال واقعیت ها برمی گزیند: واقعیت هایی درباره شیوع بیماری در گذشته، تجربه  شخصی خودش از ابتلا به سل در هفده سالگی، زندگی چندساله اش 

ِ
عمیقِ انسانی از دل

در قرنطینه  اجباری به دور از خانه، و جدایی تحمیلی از همسرش که در الجزیره مانده بود، درحالی که خود او در فرانسه تحت اشغال نازی ها به سر می برد.
پس زمینه های زندگی شخصی کامو زیربنای تصویری خیال انگیز از تجربه  انسانی مشترک است: آسیب پذیری در برابر بیماری، انزوا، ترس و درنهایت، انسان دوستی. »طاعون« به ما یاد می دهد که نباید آنچه را بی تأمل و طبیعی می پنداشتیم، طلب کنیم یا انتظار داشته باشیم

کتاب »کامو و فلسفه: جستارهایی درباره طاعون« مجموعه ای است از هشت مقاله  فلسفی اصیل درباره همین اثر که با ترجمه فریدالدین سلیمانی و حیدر خسروی در نشر خوب منتشر شده است. این مجموعه نه فقط در زمانه  همه گیری کووید-۱9 معنا و ضرورتی دوچندان 
یافته، بلکه تأملاتی ماندگار درباره یکی از آثار کلاسیک ادبیات جهان در اختیار ما قرار می دهد که دریچه ای تازه رو به این رمان و جهان داستانی کامو می گشاید.رمان کامو پرسش هایی بنیادین را مطرح می کند. آیا ما به صورت جمعی می توانیم به معیارهای اخلاقی ای برسیم که 

کامو با گفتن این جمله مطرح کرد: »در مورد همه شرهای دنیا، آنچه در مورد طاعون نیز صدق می کند این است که طاعون کمک می کند انسان ها از خود فراتر بروند؟«
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 »ببر کاغذی« اسکارلت جوهانسون به 
اسکار نمی رسد

بــا اینکه فیلمبرداری»ببر کاغذی« رو به اتمام 
اســت، اما بــه رقابت های اســکار نخواهد رسید. 
جیمزگری کارگــردان این درام جنایتکارانه اعلام 
کرده عجله ای بــرای پایان کار فیلمبرداری ندارد. 
برخلاف نام فیلم که یادآور درگیری های سیاسی بین 
دو قطب بزرگ جهان چین و آمریکا در چند دهه 
قبل بود، داستان فیلم ارتباطی به این درگیری ندارد. 
آدام درایور، اسکارلت جوهانسن و مایلزتلر بازیگران 
اصلی ببر کاغذی هستند که کلید فیلمبرداری اش 

اواخر ماه ژوئن در نیوجرسی زده شد.

  »وســعت معنــای انتظــار« نادر 
ابراهیمی به چاپ دوم رسید

چاپ دوم کتاب »وســعت معنای انتظار« به 
قلم نادر ابراهیمی و به همت انتشارات امیرکبیر 
روانه بازار نشر شد. این کتاب در قالب نمایشنامه 
سه قصه نمایشی با نام های »این سوی پرچین 
و آن ســوی پرچین«، »نفس انتظار« و »انتظار 
کور« است. سه داســتانی که به مفهوم انتظار 
و شــکیبایی پرداخته اســت. چاپ دوم کتاب 
»وســعت معنــای انتظــار« در 6۴ صفحه، با 
شــمارگان ۵۰۰ نسخه منتشر شده و هم اکنون 
از طریق فروشگاه های رسمی انتشارات امیرکبیر 

و وب سایت اینترنتی آن قابل تهیه است.

 »مسعود جعفری جوزانی« در روز دوم 
»سینمای ایران برای وطن«

روز دوم برنامه »سینمای ایران برای وطن« 
با نمایش نسخه مرمت شده فیلم »شیرسنگی« 
ساخته مسعود جعفری جوزانی در موزه سینما 
برگزار می شــود. نمایش فیلم ساعت ۱6 امروز 
یکشنبه ۵ مردادماه در سالن فردوس خواهد بود 
و در ساعت ۱8 دومین نشست با حضور »مسعود 
جعفری جوزانی« و »علیرضا شــجاع نوری« با 
اجــرای حمیدرضا مدقق برگزار خواهد شــد. 
این برنامه که توســط سازمان سینمایی برگزار 
می شــود به همراه نشست های پرسش و پاسخ 

ادامه خواهد داشت.

 انتشار اثر دیگری از نادر ابراهیمی
چاپ تازه کتاب »وســعت معنای انتظار« به 

قلم نادر ابراهیمی منتشر شد.
 این کتاب در قالب نمایشــنامه ســه قصه 
نمایشی با نام های »این سوی پرچین و آن سوی 
پرچین«، »نفس انتظار« و »انتظار کور« است؛ 
ســه داســتانی که به مفهوم انتظار و شکیبایی 
پرداخته و به تازگی از سوی انتشارات امیرکبیر 

به چاپ دوم رسیده است.
در خلاصه داستان کتاب آمده است: »... هنوز، 
روی تختــه سیاه بزرگ کلاس ما، مســاله های 
زیادی حل نشده باقی مانده است. من، این همه 
خطوط درهم و برهم، دایره ها، مثلث ها و مربع ها 
را می بینم و چیزی نمی فهمم. و تعجب آور اینکه 
همکلاسی های من هم، اغلب، مثل من هستند- 
گرچــه خیلی از آنها پنهان می کنند... و باز هم 
تعجب آور اینکه آقا معلم را می بینم که ایستاده 
است رو به تخته، با یک تکه گچ، و معطل مانده 
است ... ما، قبل از هر چیز باید مساله هایمان را 

حل کنیم - شکی نیست ... «
چاپ دوم کتاب »وســعت معنــای انتظار« 
در 6۴ صفحه، با شــمارگان ۵۰۰ نسخه منتشر 
شده و هم اکنون از طریق فروشگاه های رسمی 
انتشــارات امیرکبیر و وب ســایت اینترنتی آن 

قابل تهیه است.

در ایــران  اســطوره ای  زنــان   
»جان جهان«

کتاب »جــان جهان« به قلم علی گلشــن 
بــا نگاهی بــه روایت های زنانه در اســطوره ها 
و آیین هــای ایرانی منتشــر شــد. این کتاب 
چهره هــایی نمادین از زنان فرهنگ ایران را به 

تصویر می کشد.
 در معرفی کتاب »جان جهان« )نقش زنان از 
اسطوره تا آیین های ایران( که در نشر نظر منتشر 
شده، عنوان شده است: علی گلشن، پژوهشگر 
و مدیر موزه عروســک و فرهنگ ایران، در این 
کتاب، به معرفی زنانی پرداخته که حضورشان در 
تاریخ، فرهنگ و آیین های مردمان این سرزمین، 
همــواره با قدرت، مهر، باروری، شــفابخشی و 

زیبایی پیوند داشته است.
گلشــن در مقدمه کتاب خود اشاره می کند 
که این شــخصیت ها نه فقط افســانه یا نمادی 
کهن انــد، بلکه تجلی ارتباط انســان با طبیعت 
و نیروی زنانه ای هســتند که در جان فرهنگ 

ایران تنیده شده اند.
ویژگی خاص این اثــر، بهره گیری از تصویر 
عروســک هایی است که براساس شخصیت های 
معرفی شده، توســط مریم طاهری راد در سال 
۱۴۰۱ ساخته شده و در موزه عروسک به نمایش 
درآمده اند. این عروسک ها حاصل پژوهشی دقیق 
روی نمادهای بومی و اساطیری هستند و هر یک 
با نگاهی خلاقانه و روایت محور طراحی شده اند

در فهرســت زنــان این اثــر، نام هایی چون 
»مادر  چهارشــنبه«،  »خاتون  »چل گیــس«، 
دریا«، »شاماران«، »اشی«، »آناهیتا«، »عروس 
 گــولی«،  »عــروس قنــات« و »بی بی نوروز«

 دیده می شود.

آدم هایی با لایه های درونی پیچیده که متریال لازم را در اختیار فیلمنامه نویس قرار 
می دهند. به ویژه در ژانر کمدی که بیش از سایر ژانرها به شخصیت های اینچنینی پرداخته 
و تماشاگران نیز نمونه های گوناگونی از آن را به خاطر دارند. برای مثال هم می توان به فیلم 
دیکتاتور با بازی ساشا بارون کوهن اشاره کرد که با الهام از شخصیت معمر قذافی ساخته 
شده است. در سینمای ایران به ندرت به فیلم هایی از این دست برمی خوریم که تازه ترین 
نمونه آن صددام به کارگردانی پدرام پورامیری به حساب می آید. فیلمی که اردیبهشت 

ماه امسال روی پرده رفته و در صدر پرفروش ترین فیلم های روی اکران قرار گرفته است
پورامیری که سال گذشته یادگار جنوب را ساخته و فیلمنامه های زیادی همچون: 
شنای پروانه و سریال یاغی را نوشته، در سومین ساخته سینمایی اش سراغ صدام حسین 
و بدل های مشهورش  رفته و قصه خود را در یک بازه زمانی بیست ساله روایت می کند. با 
محوریت مردی به نام صلاح که از بین بدل های صدام بیشترین شباهت را به او داشته 
و همین شباهت هم پایه فیلمنامه صددام به حساب می آید. فیلم با لحظه دستگیری 

صدام در مخفیگاه خود در سال ۲۰۰۳ آغاز شده و سپس به صلاحی می رسد که با ریش انبوه و بهم ریخته 
شباهت فوق العاده ای به صدام پیدا کرده است.

 هشدار اسپویل لو رفتن داستان
سپس فیلم به گذشته رفته، تماشاگر را با صلاح و زندگی اش آشنا کرده و سراغ حادثه محرک اول 
می رود؛ جایی که صلاح پس از بهم خوردن رابطه سه ساله اش با ثریا که در ایران زندگی می کند، خشمگین 
شده و در قصر صدام فرزندان او را به باد کتک می گیرد و روانه بازداشتگاه می شود! نقشه عملیات طرح 
شده توسط مشاوران صدام برای جلوه واقعی بخشیدن به کری سنگینی که او برای ایران خوانده، نقطه 
عطف پرده نخست فیلمنامه به حساب می آید که صلاح را همراه زنی به نام حلیمه که نیروی نظامی رده 

بالای حزب بعث به حساب می آید، به ایران می فرستد.
ایده ای فانتزی که قصه را وارد فاز تازه ای کرده و شوخی هایی متکی بر کمدی موقعیت را خلق می کند. 
از یک سو، صلاح باید برای نجات جان خود و پدرش که اسیر بعثی ها است اقدام کرده و فیلم کذایی 
حضور صدام حسین در میدان آزادی تهران را بسازد و از سوی دیگر هم ثریا را عقد کند! صلاح در راس 
مثلث شخصیت های اصلی کار، پی در پی با مشکلاتی مواجه می شود که از دل حل آن شوخی هایی بیرون 
می آید که بعضا بامزه از آب درآمده اند. هر چند که گاه به تکرار کشیده شده و تماشاگر را خسته می کنند. 
شخصیت ها هم یکسره تیپ بوده و چندان کمکی به کیفیت کار نمی کنند که نمونه آن را در ثریا می بینیم. 

ایده سین و شین زدن و تک زبانی حرف زدن اش هم به مرور عادی شده و تماشاگر را نمی خنداند.
شخصیت های مکمل صددام همچون: خشایار و دوست اش که ساقی تریاک بوده و می خواهد از آب 
گل آلود رابطه صلاح و ثریا ماهی بگیرد، بهتر از کاردرآمده و چند شوخی بانمک را خلق می کنند. به ویژه 
خشایار که از کلیشه ها در سروشکل دادنش به خوبی بهره گرفته شده و به خوبی به قصه چفت شده است. 
فیلم تا نیمه نسبتا خوب پیش رفته اما درست در پرده سوم با افت زیادی مواجه شده و فانتزی حاکم بر 
آن به کلیت فیلم نمی چسبد. درست از جایی که صلاح در هیبت صدام همراه ثریا در لباس عروسی به 
راحتی به میدان آزادی رفته و برای مردم حرف هم می زند! استحاله صلاح هم در یک چهارم پایانی فیلم 

همخوانی چندانی با لحن کلی کار نداشته و وارد فضای دیگری می  شود.
صددام به واسطه شخصیت محوری و نیز کمدی بودن اش، نیاز به بازیگری داشته که بتواند بخش 
مهمی از بار کمدی را به دوش بکشد و از این حیث رضا عطاران بهترین انتخاب ممکن بوده است. اندک 
شوخی های خوب از کاردرآمده فیلم نیز مدیون هوش و زمان بندی درست او در اجرای شوخی ها است. 
به ویژه در سکانس هایی که در هتل متعلق به ثریا می گذرد. عباس جمشیدی فر هم انتخاب مناسبی برای 
ایفای نقش خشایار است که به خوبی اگزجره و غلوشدگی شخصیت را به نمایش گذاشته است. پریناز 
ایزدیار هم در صددام دست به ساختارشکنی در کارنامه کاری خود زده و نشان می دهد که سینمای 
کمدی و ویژگی های آن را تا حدود زیادی می شناسد. صددام ایده اولیه خوبی داشته که می توانسته به 
یک کمدی هجو سرگرم کننده جذاب تبدیل شود اما این اتفاق نیفتاده و در ذهن تماشاگران خود ماندگار 

نخواهد شد. حتی اگر نام مناسبی هم برای آن انتخاب شده باشد.
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  عکس نوشت

 کارتون

  

بحران آب در 
روستاهای 

بخش مرکزی 
شهرستان 

کرخه، دهستان 
آهودشت

  

 بحران قرن
 بیست و یکم!

الگوی مصرف، حدی 
از مصرف ماهانه 

برق است که حدود 
75 درصد مشترکان 

یک منطقه کمتر از 
آن مصرف می کنند. 
الگوی مصرف برق، 

شاخصی برای تعیین 
میزان مصرف متعارف 
برق در مناطق مختلف 

کشور است که در 
صورت رعایت آن، 
مشترکان از تعرفه 
یارانه ای بهره مند 

می شوند.

اینفوگرافیک 

مایکل کین، بازیگر برجسته بریتانیایی خواستار پایان دادن 
به گرسنگی کودکان در غزه شد و از جامعه جهانی درخواست 

کرد برای نجات جان بی گناهان اقدام کند.مایکل کین، بازیگر 
کهنه کار انگلیسی، در پی تشدید فاجعه انسانی در غزه، با انتشار 
پست هایی در شبکه اجتماعی ایکس، از وضعیت کودکان در 
محاصره اسرائیل ابراز نگرانی عمیق کرد.این بازیگر 9۱ ساله 
در دو پیام جداگانه نوشــت: »نمی توانم به کودکان غزه نگاه 

کنم که برای غذا التماس می کنند. می خواهم به بی گناهان 
فرصــتی برای زندگی داده شــود.«اظهارات کین در فضای 
عمومی با استقبال گسترده کاربران در شبکه های اجتماعی 
 همراه شده و بسیاری از او به خاطر استفاده از صدایش برای

 دفاع از کودکان تشکر کرده اند.

سکوت مایکل کین درباره کودکان 
غزه شکست

با وجود اظهارنظرها درباره ضرورت ساخت سریالی تلویزیونی با موضوع جنگ ۱۲روزه 
و به قطعیت رسیدن تمامی نگاه ها در این زمینه، نگرانی هایی هم درخصوص کیفیت کار 

و نحوه ورود به موضوع وجود دارد.
 با گذشت حدود یک ماه از جنگ تحمیلی رژیم صهیونیستی به کشورمان، اظهارنظرها 
درباره احتمال ساخت سریال تلویزیونی درباره این جنگ، بیش از روزهای گذشته شنیده 

می شود.
هفته گذشته محمدرحیم لیوانی مدیرکل دفتر فیلمنامه رسانه ملی در گفتگویی با 
روابط عمومی صداوسیما درباره این موضوع صحبت کرد و گفت: روایت حماسه مقاومت 
مردم و نیروهای مسلح در جنگ تحمیلی اخیر و ثبت و انعکاس ایستادگی مردم در برابر 
تجاوز رژیم سفاک صهیونیستی و آمریکای جنایتکار از اصلی ترین اولویت ها و رویکردها 
برای پرداخت در قالب تولیدات نمایشی خواهد بود. در این راستا برداشت از اتفاقات و 

شخصیت های واقعی در اولویت است.
از سوی دیگر محسن برمهانی، معاون سیما نیز در گفتگو با ایسنا ساخت سریال درباره 
این جنگ را قطعی دانست و توضیح داد: اینکه چطور و چگونه، همه در حال فکر هستند. 
یک هنرمند، پیام صحنه را می بیند، پیرامونش را درک می کند، با آدم ها صحبت می کند 
و کم کم به قصه می رسد. ممکن است یک هنرمند در فاصله کوتاهی به این ایده برسد و 
هنرمندی دیگر در سال های بعد؛ اینکه چه زمانی از آب دربیاید، خمیری است که در تنور 

فکر هنرمند زده می شود و تبدیل به اثری می شود که ما از آن ارتزاق کنیم.

سیروس مقدم، کارگردان مجموعه تلویزیونی »پایتخت« نیز پیش از این در ویژه برنامه 
»ققنوس« شبکه نسیم، احتمال ساخت فصل جدید این سریال را با موضوع جنگ ایران و 
رژیم اشغالگر قدس رد نکرد و گفت: همه چیز بستگی به آن دارد که به سوژه ای ناب برسیم 
و اگر مردم و مدیریت فرهنگی هم بخواهند، حتما خواهیم ساخت. همین جنگ ۱۲روزه 

هم می تواند سوژه فصل جدید باشد.
گرچه از همین حالا روشن است که می توان سوژه های دراماتیک فراوانی از تجاوز نظامی 
رژیم صهیونیستی به خاک کشورمان استخراج کرد، اما همچنان نگرانی ها درباره تولید این 
سوژه ها، خصوصا اولین ها وجود دارد. بسیاری معتقدند نخستین سریال تلویزیونی درباره 

این جنگ، از اهمیت زیادی برخوردار است، چراکه توجهات بیشتری جلب خواهد کرد و 
در صورت موفقیت، می تواند به تولیدات دیگری نیز بینجامد.

در عین حال ضعف احتمالی نخستین سریال درباره جنگ ۱۲ روزه، ممکن است سایر 
تولیدات را در این باره به حاشیه ببرد.از سوی دیگر با توجه به اهمیت این جنگ در افکار 
عمومی منطقه، وجوه بین المللی آثار تولیدی در این زمینه نیز قابل توجه خواهد بود. به 
همین دلیل است که انتخاب درست عوامل پروژه خصوصا نویسنده، تهیه کننده و کارگردان، 

اصلی حیاتی است که نقشی اساسی در تولید اثری باکیفیت دارد.
تجربه تولید آثار خوش ساخت و قوی، معیار مناسبی برای انتخاب عوامل اصلی این سریال 

خواهد بود که به کاهش ریسک تولید محصول نخست خواهد انجامید.
از سوی دیگر باید توجه داشت ارائه روایت اول از این جنگ نیز اهمیت قابل توجهی دارد

این امر خصوصا از آن جهت مهم است که فیلمسازان صهیونیست با پشتیبانی فنی، مالی 
و تکنیکی شرکت های فیلمسازی آمریکایی، احتمالا در آینده روایت خود را از این جنگ 
عرضه خواهند کرد؛ آثاری که ممکن است مانند سریال »تهران«، بینندگانی از داخل کشور 
یا کشورهای منطقه نیز جذب کنند.بنابراین با توجه به سیاست های حمایتی پلتفرم های 
بین المللی پخش کننده فیلم و سریال درباره رژیم اشغالگر قدس، حتی در صورتی که نتوان 
روایت این رژیم از جنگ ۱۲ روزه را در افکار عمومی غرب به چالش کشید، همچنان این 
فرصت وجود دارد که در داخل کشور و البته کشورهای مسلمان منطقه، روایت ایران از 

این جنگ شنیده و تثبیت شود.

سرنوشت خطیر سریال اول درباره جنگ اخیر


